
Livonijas ordeņa 
laikos iestaigāts 
ceļš

Klāt rudens laika 
“sēņu drudzis”

Ko nozīmē patiesā 
labuma guvēja  
statuss?

Karikatūrista skats. 
Brauc ātri,  
piezogas klusu...3. lpp. 5. lpp.
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Krāj, lai dalītu
Dažkārt, lai aiz-
baidītu uzmā-
cīgu avīžnie-
ku, Laimdota 
Junkara vis-
pirms nopra-
sa, vai viņš tie-
šām grib runāt 
ar cilvēku, kas 
pabijis divos 
cietumos Latvijā un pusgadu pavadījis bīsta-
mu valsts noziedznieku izsūtījuma vietā Intā 
netālu no Vorkutas Krievijas ziemeļos. Tie, kas 
jau dzirdējuši par mākslinieces un rakstnie-
ces  savdabīgi uzdzirkstošo humoru, pieļauj, 
ka ar šo vaicājumu sarunu biedre viņus  asprā-
tīgā manierē grib “iznest cauri”, jo zināms 
taču, ka ugāliete Laimdota ir ne vien likum-
paklausīgs cilvēks, bet arī Latvijā un ārpus tās 
pazīstama mākslas zinātniece un gleznotā-
ja, prestižu izstāžu dalībniece, kā arī  vairā-
ku solīdu un apjomīgu novadpētniecībai un 
mākslas vēsturei veltītu grāmatu autore. 

8. lpp.

Nē, cienījamo raksta lasītāj, raksta virsrakstā nav 
kļūda! 
Tieši šādus argumentus savas noraidošās nostājas pret 
valdības un Vides un reģionālās attīstības ministrijas 
(VARAM) virzīto Latvijas administratīvo reformu lieto 
Ventspils pilsētas domes politiskais vairākums no 
A.Lemberga vadītās partijas “Latvijai un Ventspilij”, 
kā arī šo politisko spēku atbalstošais administratī-
vais personāls. A.Lemberga komanda skaidri un gaiši 
pasaka, ka piedāvājums apvienot Ventspils pilsētas un 
novada administratīvās teritorijas iznīcina vēsturisko, 
unikālo Ventspils pilsētas pašvaldības kopienas iedzī-
votāju identitāti un iedzīvotāju pakalpojumu pieeja-
mības tradīcijas! Ventspils pilsētas pašvaldības vadība 
deklarē, ka pilsētas un rajona apvienošana novedīs 
pie Ventspils iedzīvotāju pakalpojumu sadārdzināju-
ma un dzīves līmeņa samazinājuma!

Ventspils novada ļaudis 
apdraud ventspilnieku 
identitāti un labklājību!

K 
aut ko tik murgai-
nu veselīgi domā-
jošiem ļaudīm 
varētu būt grūti 
saprast. Reformas 

kritikai ir  iespējams vien-
mēr piemeklēt argumen-
tus, taču ne jau tik pret-
tautiskus un sabiedrību 
šķeļošus. Šādi A.Lemberga 
vadītās deputātu un pilsē-
tas administrācijas kopas 
argumenti uzrāda Ventspils 
novada vairāk kā desmit 
tūkstošus iedzīvotājus kā  
potenciālu draudu ventspil-
nieku labklājībai! Pat vēl 
vairāk, novada ļaudis no 
Piltenes, Ugāles, Vārves, 
Tārgales, Popes, Zlēkām, 
Ances, Puzes, Zirām, Užavas 
vai Usmas graujot vents-
pilnieku unikālo identi-
tāti! It kā gluži vai katrs 
ventspilnieks nebūtu dažas 
paaudzes iepriekš cēlies 
no kādas novadā sakņo-
tas dzimtas, it kā vents-
pilniekiem nebūtu īpašumi 

un darbi novadā vai dau-
dziem novadniekiem darbi 
Ventspils pilsētā!  

Jāatzīst, ka valstiski domā-
jošiem un Ventspils pilsē-
tas domes dubultos standar-
tus un melīgumu iepazinu-
šiem ļaudīm ir apkaunojoši 
lasīt bezkaunīgo traktātu, ar 
kādu tika pamatota nepie-
ciešamība šī gada 13. sep-
tembra domes sēdē steidza-
mības kārtā iekļaut jautā-
jumus, kurus ir sagatavoju-
ši Ventspils pilsētas domes 
institūcijas un speciālisti. To 
nosaukumi vien ir ko vērti: 
1) Par būtiskiem pārkāpu-
miem VARAM piedāvātās 
administratīvi teritoriālās 
reformas virzībā un jauna 
Ventspils novada izveidē; 2) 
Par būtiskiem pārkāpumiem 
administratīvo teritoriju un 
apdzīvoto vietu likumprojek-
ta izstrādē.

Runājot par pārkāpumiem, 

No nākamā gada bezdarbnieka pabalsts tiks 
izmaksāts astoņus, nevis deviņus mēnešus, 
turklāt arī mazākā apmērā, tādējādi ietaupot 12 
miljonus eiro, Latvijas Televīzijas raidījumā “Rīta 
panorāma” paziņoja labklājības ministre Ramona 
Petraviča.

Bezdarbnieku pabalstus 
nākamgad sola mazākus

S 
ākot ar nāka-
mo gadu pirmos 
divus mēnešus 
pabalstu izmak-
sās 100% apmē-

rā no piešķirtā pabalsta, 
nākamos divus – 75%, 
nākamos divus – 50%, 
bet pēdējos divus – 45% 
apmērā.

Pašreiz visiem bez-
darbniekiem, neatkarīgi 
no darba stāža, pabalstu 
izmaksā deviņus mēne-
šus. Pirmos trīs mēnešus 
– 100% apmērā, nākamos 
trīs – 75% apmērā, bet 
pēdējos trīs – 50% apmē-
rā no piešķirtā pabalsta 
apmēra.

Bezdarbnieka pabalsts 
tiek aprēķināts propor-
cionāli darba stāžam un 
atbilstoši ienākumiem, no 
kuriem tiek veiktas iemak-
sas bezdarba gadījumam.

Komentējot gaidāmās 
izmaiņas, ministre uzsvē-
ra: “Nevarētu teikt, ka 
tās ir pamatīgas izmai-
ņas, bet, iespējams, moti-
vēs cilvēkus ātrāk atgriez-
ties darba tirgū.” Pēc 
viņas teiktā,  pašlaik vidē-
jais bezdarbnieka pabalsta 
saņemšanas ilgums ir 4,5 
mēneši.

Savukārt saskaņā ar 
Nodarbinātības Valsts 
aģentūras informāci-

ju, 2019. gada jūnija bei-
gās 52,4% reģistrēto bez-
darbnieku bija ar bezdar-
ba ilgumu līdz 6 mēne-
šiem. Vidējais bezdarba 
ilgums 2019. gada jūni-
ja beigās bija 173 dienas 
jeb nedaudz vairāk nekā 
5 mēneši, kas, salīdzinot 
ar atbilstošo periodu pērn, 
ir par 5 dienām mazāk. 
Salīdzinot ar iepriekšējo 
gadu, visās mērķgrupās 
vērojams bezdarba ilgu-
ma samazinājums. Valstī 
kopumā no reģistrēto bez-
darbnieku kopskaita (55 
750) 2019. jūnija beigās 
57,9% (32 289) bija sie-
vietes un 42,1% (23 461) 
vīrieši.

Ventspilī uz šī gada 
31.jūliju bija reģistrēti 820 
bezdarbniek. Visvairāk – 
122 personas, bija starp 
50 – 54 gadus veciem cil-
vēkiem. 121 bezdarbnieks 
reģistrēts 54 – 59 gadu 
vecuma grupā, savukārt 
vismazāk darba meklētā-
ju – vien 7, reģistrēti starp 
15 – 19 gadus veciem 
jauniešiem. 

Runājot par darba iespē-
jām, var minēt, ka inter-
neta vietnē kurdarbs.lv 
septembra vidū publicēti 
102 darba sludinājumi, bet 
NVA datu bāzē reģistrētas 
75 vakances. 

T 
aču izrādās, ka 
jautājuma šķie-
tamajai šķel-
mībai apakšā ir  
dziļa nopietnība. 

Jo  tieši tāds, neatkarīgi 
no viņas, ir bijis Laimdotas 
dzīves ceļa sākums, kuru 
pēc zvaigznēs rakstītām 
zīmēm jauniete patstāvī-
gi turpinājusi un jopro-
jām iet krāsu mākslas vir-
zienā, pa ceļam dvēse-
lē krājot ne vien dabas 
un cilvēku skaistumu, 
bet arī Ugāles pagasta 
ļaužu raibo mūžu atspul-
gus. Lai pēc tam visu šo 
vākumu – gleznu, zīmē-
jumu un grāmatās apko-

potu likteņstāstu veidā – 
kopā ar savas personības 
nospiedumu atdotu ļau-
dīm atpakaļ. Bet piedāvāt 
var tikai no dzīves piepil-
dīta mūža... 

MUDINOT 
“KUSTĪBAI”

“Cik lielā mērā mans 
darbs līdzcilvēkiem vaja-
dzīgs tagad, cik noderīgs 
un vērtīgs būs nākama-
jām paaudzēm, neņemos 
spriest. Daru to, kas man 
un, ceru, arī vismaz daļai 
ļaužu liekas svarīgi, sagā-
dā prieku un gandarījumu. 

Uz Ābolu balli Jūrkalnē!

Ā 
bolu balle jau tradicionāli noslēdz Jūrkalnes tūris-
ma un vasaras sezonu. Savulaik, vēl 2011. gadā, 
šo lielisko tradīciju kopā ar domubiedriem iedibi-
nāja mūziķis Igo, kurš teica, ka skaistais, plauksto-
šais ābols ir kā simbolisks punkts vasarai. 

Šis tradicionālais pasākums parasti pulcē daudz dalībnie-
ku, jo tā ir iespēja baudīt interesantu kultūras programmu 
un pavērot, kā top ēdieni, kuru gatavošanā izmanto sentēvu 
receptes. Turklāt pasākuma apmeklētāji arī paši var iesaistī-
ties gatavošanā, piemēram, palīdzot nomizot kartupeļus vai 
stājoties pie katla, informē Ventspils novada pašvaldības pār-
stāve Marlena Zvaigzne.

Šogad “Kaimiņ būšanā” dažādus ēdienus galdā cels saim-
nieces no Užavas, Alsungas un Pāvilostas, bet zivju zupu 
vārīs jūrkalniece Marita Jēkabsone. Jāsaka, ka dažādas kuli-
nāras izdarības Ābolu ballē ir cieņā. Piemēram, pirmajā 
Ābolu ballē pavārmākslas meistars Mārtiņš Sirmais uzklau-
sīja un pierakstīja dažnedažādas idejas un receptes, kur un 
kā izmantot ābolus. Visiem zināms, ka sārtvaidzim ābolam 
pielietojuma netrūkst – šie rudens augļi izmantojami dažā-
du džemu, gastronomisku gardumu un vīna radīšanā, kā arī 
sulas spiešanā. Tādēļ kas gan cits, ja ne ābols, rudenī pelnī-
jis pats savu balli!

Vēl, pateicoties Ābolu ballei, pie jaunām ābelītēm ticis baz-

Rudentiņš ir bagāts vīrs – tas nāk ar ražu, labi padarīta darba sajūtu un arī savām tradīcijām. 
Viena no tām ir ikgadējā Ābollu balle Ventspils novada Jūrkalnes pagastā. Šogad ballei dots 
nosaukums “Kaimiņ būšan”, un tajā tiešām tiksies gan tuvi, gan tāli kaimiņi.

nīcas ābeļdārzs, ko iepriekšējos gados kopīgiem spēkiem vei-
dojuši balles viesi.

Lai “Kaimiņ būšan” Ābollu balle būtu īsti lustīga, uzstā-
sies saksofonists Aigars Lasmanis un ģitārists Artis Arājs, jau-
nieši varēs ieklausīties Ventspils vokāli instrumentālo grupu 
“Windy Temper” un “Jautrie draugi” skanējumā. Pasākuma 
laikā būs iespēja iepirkties tirdziņā, mazos apmeklētājus gai-
dīs radošajās darbnīcās. Vakarā visus Jūrkalnes tautas namā 
gaidīs Rudens balle kopā ar grupu “Piemare”. Tā kā 21. sep-
tembrī nesēžam mājās, bet dodamies uz Jūrkalni! Tiekamies 
pulksten 12 pie Jūrkalnes tautas nama! 
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L. Junkara savā izstādē “Sienas”ar 
akadēmiķi Jāni Stradiņu, 2018.g.
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Saņem laureāta 
diplomus

Notikusi Latvijas Ainavu arhitektūras bal-
vas laureātu apbalvošana. Diploms piešķirts 
Lielajam laukumam nominācijā “Ārtelpa”, 
kā arī Sniegpulkstenīšu talkai nomināci-
jā “Procesi”. Saņemts arī laureāta diploms 
“Labas pārvaldības projekti”.

Apmeklētības rekords
Būšnieku ezera dabas takas apmeklētāju 

skaits šogad sasniedzis divpadsmit ar pusi 
tūkstošus cilvēku, pārsniedzot agrāko gadu 
rādītājus. 

Sezona beigusies
Būšnieku ezera laivu bāze beigusi sezo-

nu. Arī laivu bāze sasniegusi apmeklētības 
rekordu – vairāk nekā 8 tūkstoši cilvēku.

Zilais karogs nolaists
Beidzoties peldsezonai, pagājušo svētdien 

pludmalē nolaists Zilais karogs. Vienlaikus 
darbu beidzis arī Pludmales glābšanas die-
nests. Karogs rotājis pludmali 21. gadu pēc 
kārtas. 

Strujevičs apbalvots
Par nozīmīgu ieguldījumu pilsētas pašval-

dības struktūrvienību attīstībā un uzņēmēj-
darbības vides pilnveidošanā līdzšinējam 
SIA “Ventspils tirgus” vadītājam Laimonim 
Strujevičam pasniegts Atzinības raksts. 

Aicina uz Zinātnieku nakti
Augstskola aicina piedalīties Eiropas 

Zinātnieku nakts pasākumā Irbenē 27. sep-
tembrī. Būs iespēja aplūkot radioteleskopu 
kompleksu un vērot tā darbu. 

Vērtīga dāvana
Uzņēmums “Bucher Municipal” uzdāvi-

nājis pilsētai jaunu vides objektu, veltītu 
Latvijas simtgadei. Tas atrodas kāpu zonā 
netālu no pludmales volejbola laukuma. 
Vides objekta tapšanā roku pielikuši vairums 
“Bucher Municipal” darbinieku.

Atsāk darbu
Pieaugušo nakts patversme Fabrikas ielā 

atsākusi darbu pēc vasaras brīvdienām. 
Patversme var uzņemt 30 cilvēkus, perso-
nai bez regulāriem ienākumiem jāmaksā 1 
eiro par nakti. 

Dzimst un mirst
Pagājušomēnes Ventspilī piedzimuši 29 

bērni, bet aizsaulē aizvadīti 46 pieaugušie – 
19 sievietes un 27 vīrieši. 

Mācīs itāļu valodu
Jauniešu mājā atsākušās itāļu valodas 

apguves nodarbības. Tās notiek divas reizes 
nedēļā, vadītājs ir brīvprātīgais no Itālijas. 

Jauni konteineri
Vēl trīs vietās pilsētā uzstādīti pazemes 

atkritumu konteineri. Labiekārtošanas kom-
bināts iegādājies arī specializētu atkritumu 
izvešanas autotehniku. 

Savāks rudens lapas
Turpinās ikgadējā rudens lapu savākšanas 

akcija. Maisos savāktās koku lapas iespē-
jams nodot bez maksas, šo pakalpojumu 
nodrošina Komunālā pārvalde. 

Sadarbosies ar Ķīnu
Ķīnas Tautas Republikas vēstniecības dar-

binieki ieradās Ventspilī, lai iepazītos ar pil-
sētu un pārrunātu iespējamos sadarbības 
jautājumus.

VENTSPILĪ

REDAKCIJAS KOMENTĀRS

Par tiesām un mediju varu
Tiesām ir jāspriež taisna tiesa, un sabiedrībai ir 
jāredz, kā taisna tiesa tiek spriesta. Un tieši darbī-
bas vārdā “redzēt” ir meklējama mediju loma. Taču 
redzes asums un precizitāte ir ļoti lielā mērā saistī-
ta ar abu pušu – tiesu un mediju – attiecību kvalitāti.

(Publiciste Rita Ruduša, komentārs portālā “Delfi”)
• • •

Kādreiz žurnālistikas studiju laikā bija populārs piemērs par t.s. 
“tanti Bauskā”. Ja reiz žurnālists ir gatavs uzrakstīt rakstu (vienal-
ga, vai tēma ir astrofizika un Lielais Sprādziens vai, piemēram, pir-
mās klases kontroldarbu saturs un kvalitāte), tad jebkurai “tantei 
Bauskā” būtu jābūt skaidram, par ko raksts ir un kāpēc tas tapis. 
Līdzīgi ir ar tiesas lēmumiem. Vismaz teorētiski katram iedzīvotā-
jam (t.s. “tantei Bauskā”) būtu jābūt skaidram, kāpēc vienā vai 
otrā lietā ir pieņemts tāds vai, gluži pretēji, citāds lēmums. Un 
tiesas nolēmums par n-to likuma pantu ievērošanu nudien nav tā 
vislabāk saprotamā lasāmviela. Pat speciālistiem. Un šajā sakarībā 
liela loma ir medijiem, jo neba nu ieinteresētais iedzīvotājs šķirs-
tīs sausos tiesu nolēmumus, ņems vērā lietā izskatītos pierādīju-
mus un iedziļināsies juridiskajās niansēs. Parasto cilvēku jeb tanti 
Bauskā interesēs tikai viens jautājums – kāpēc, lūk, šāds slepkav-
nieks ir attaisnots, bet šiten tāds korumpants par miljonu izzag-
šanu saņēmis vien brīdinājumu un pāris minimālās mēnešalgas 
sodanaudas citiem par biedinājumu. Mediju uzdevums šajā gadī-
jumā būtu skaidrot tiesas lēmumu, cilvēkiem saprotamā valodā 
“uzzīmējot” iztiesājamās lietas patieso ainu.

Šajā gadījumā, protams, runa nav par vienkāršām krimināllie-
tām, kurās pilsonis A alkohola reibumā ar nazi uzbrucis pilsonim B 
par to, ka minētajam pilsonim A licies, ka minētais pilsonis B uzmā-
cies pilsoņa A piedzīvotājai pilsonei C. Runa ir par tām “skaļajām 
lietām”, kuras nereti velkas gadiem un, kā katram ventspilniekam 
zināms, pat gadu desmitiem. Vai mediju attieksme un publicētie 
raksti “skaļajās lietās” ir tādi, pēc kuriem “tantei Bauskā” varētu 
būt skaidra lietas būtība? Ja palasām, piemēram, nacionālā laik-
raksta “NRA” publikācijas, tad rodas viennozīmīgs iespaids, ka visa 

valsts tieslietu sistēma sacēlusies pret vienu nabaga mazpilsētas 
mēru, turklāt prokurori šajā lietā dara visu, lai nevainīgo uz cietuma 
gultiņām nosūtītu pēc iespējas uz lielāku termiņu. Kāpēc tie nelie-
ši tā dara? Par to laikraksts neskaidro... Un nav jau arī svarīgi, vai 
ne? Citi laikraksti, portāli un ziņu aģentūras zīmē pavisam citu ainu. 
Sak, minētās mazpilsētas mērs nemaz nav tik nevainīgs, apsūdzī-
bas ir smagas un pelnītas, bet prokuroru prasītā soda bargums – 
pārāk mazs. Kam ticēt un kā pareizi izvērtēt, kurš medijs vispār ir 
spējīgs un gribošs paust to objektīvo ainu, kura palīdzētu “tantei 
Bauskā” saprast – kādēļ slepkavnieks attaisnots, bet korumpants 
saņēmis biedinošās pāris minimālās mēnešalgas sodanaudā...

Mediju pratības pētnieki no dažādām biedrībām un nevalstiska-
jām organizācijām mēdz teikt, ka, lasot kādu rakstu vai publikāci-
ju, vispirms vajag izvērtēt informācijas avotus, informācijas snie-
dzējus un, protams, arī mediju īpašniekus. Tas viss, protams, teo-
rētiski ir pareizi, taču – kā “tantei Bauskā” zināt, kas ir īpašnieki 
laikrakstam “NRA” vai “Diena”? Kas un kādi ir informācijas avoti. 
Kā un kāpēc ir tapis viens vai otrs raksts. “Tante Bauskā” no sava 
iecienītā laikraksta, ziņu portāla vai TV pārraides grib skaidri un 
gaiši zināt: kāpēc slepkavnieks attaisnots un kādēļ korumpantam 
“nekas nav”. Un termins “pierādījumu trūkuma dēļ” te nederēs, jo 
pēc būtības nenozīmē neko. Vismaz teorijā šādam rakstam vien-
kārši un saprotami būtu jāpaskaidro – ko neizdarīja izmeklētāji, 
ko nepierādīja prokurors, kāpēc lieta izjuka un līdz sodam visiem 
zināmais slepkavnieks vai korumpants nenonāca. Vai, tieši otrādi, 
kāpēc tiesas lēmums ir pamatots, jo slepkavnieks un korumpants 
noteikti nav tas, kas ticis saukts pie atbildības. Un ir nevainīgs kā 
bāriņa asara... Un pati lielākā nelaime mediju un tiesas attiecībās 
noteikti ir nevis tiesas neprofesionalitāte vai mediju neprasme, 
bet gan tas, ka mediju vide ir pakļauta īpašnieku un ietekmīgu 
sponsoru interesēm. Un tad Ritas Rudušas apgalvojums, ka “tie-
sām ir jāspriež taisna tiesa, un sabiedrībai ir jāredz, kā taisna tiesa 
tiek spriesta” kļūst gluži par neiespējamo misiju, kur sabiedrībai 
ir tikai vērotāja loma. Protams, izvērtējot, kurš medijs kuram oli-
garham pieder. 

Ventspils ostā šī gada astoņu mēnešu 
laikā pārkrauto kravu apjoms ir sasnie-
dzis 14,99 mlj.  tonnu, un tas ir par 12,9% 
vairāk nekā līdzīgā laika periodā pērn, 
liecina Ventspils brīvostas publiskotie 
dati. Tiesa, pozitīvā attiecības bilance 
pamazām sarūk, un tam par iemeslu bija 
būtiskais kravu apgrozījuma augustā “mī-
nuss” attiecībā pret pērno vasaras mēnesi, 
lai arī arvien saglabā itin labu pārsvaru. 
Turklāt tieši Ventspils pienesums nedaudz 
izlīdzina negatīvo apgrozījuma tendenci, 
kas vērojama Rīgas un Liepājas ostās. 

Augusts mīnusos, gada pozitīvā bilance sarūk 
līdz +12,9%

V 
entspils ostas termināļos šogad 
pārkrauti kopumā 6,796 mlj. 
tonnu lejamkravu, kas ir par 6,9% 
mazāk nekā pērn. Ģenerālkravu 
segmentā apgrozījums ir 1,671 

mlj. tonnu, taču tas ir vēl lielāks kritums – 
par 7,3%. Situāciju glābj straujais kāpums 
beramkravu segmentā, kur šogad pārkrauts 
6,523 mlj. tonnu un tas ir pieaugums par 
iespaidīgiem 56,5%.

Taču augusts attiecībā pret pagājušo gadu 
bijis negatīvs. Pagājušajā mēnesī Ventspils 
ostā pārkrauts 1,612 mlj. tonnu kravu, kas ir 
par 4,8% mazāk nekā pagājušā gada augus-
tā. Šī gada augusta mēnesī Ventspils ostā 
visvairāk pārkrautas lejamkravas – 846 tūkst. 
tonnu, seko beramkravas, kas pārkrautas 560 
tūkst. tonnu apmērā, bet ģenerālkravas pār-
krautas 206 tūkst. tonnu apmērā. Tiesa, šī 
gada augusts nav tas “plānākais” mēnesis 
šajā gadā. Jūnijā Ventspils ostā pārkrāva vien 
1,518 mlj. tonnu. Gada bagātākie mēneši 
bijuši februāris, janvāris un marts, kad pār-
krāva attiecīgi 2,277 mlj., 2,071 mlj. un 2,036 
mlj. tonnu kravu.

Jāatzīmē arī būtiskās atšķirības starp kra-
vām šogad un pērn. Ja šajā gadā sākumā 
dominēja lieli apgrozījumi, kas skaidrojams 
ar lielo akmeņogļu kravu pārvadājumiem, 
tad pērn gada pirmie trīs mēneši bija pavā-

ji, īpaši pirmie divi mēneši bija samērā tukši. 
Pērn ražīgs bija gada izskaņas mēnešu laiks. 
Kā būs šogad, vēl grūti prognozēt, tomēr 
ir cerības, ka gadu tomēr varētu noslēgt ar 
pozitīvu procentu attiecībā pret pagājušo 
gadu.

Kopumā šogad Ventspils ostā ienākuši 
1060 kuģu, to vidū 746 bija sauskravas kuģi, 
bet 314 – tankkuģi.

Savukārt Latvijas ostās kopumā šogad 
astoņos mēnešos pārkrāva 42,319 mlj. tonnu 
kravu, kas ir par 2,6% mazāk nekā attiecīga-
jā periodā pērn, liecina Satiksmes ministrijas 
apkopotā informācija. Rīgas ostā šogad pār-
krauts 21,364 mlj. tonnu, kas ir par 10,8% 
mazāk nekā pērn, bet Liepājas ostā apgrozī-
jums bijis 4,655 mlj. tonnu, kas ir par 6,5% 
mazāk nekā pagājušajā gadā. 

Konkursa  kārtībā aicina darbā

DOKERUS
Prasības kandidātam:
• Vidējā izglītība; • Autovadītāju tiesības B kategorija; • Traktortehnikas tiesības;

Par priekšrocību tiks uzskatīts:
• Darba pieredze uz ostas tehnikas; • Darba pieredze vilcienu sastādītāja amatā.

Mēs piedāvājām:
• Maiņas darbu, vidējā stundas likme no 4,40 EUR līdz 7 EUR plus piemaksas par nakts un svētku dienu darbu;
• Visas sociālās garantijas – veselības apdrošināšana, papildus dienas pie atvaļinājuma u.c.

TRANSPORTA STRĀDNIEKUS
Prasības kandidātam:
• Vidēja izglītība; • Autovadītāju tiesības B kategorija;

Par priekšrocību tiks uzskatīts:
• Darba pieredze uz ostas tehnikas; • Traktortehnikas tiesības C kategorija.

Mēs piedāvājām:
• Maiņas darbs, stundas likme no 4,10 EUR  plus piemaksas par nakts un svētku dienu darbu;
• Visas sociālās garantijas – veselības apdrošināšana,  papildus dienas pie atvaļinājuma u.c.

Tālr. 25406336, CV un pieteikumus sūtīt „Personāla daļai” līdz 30.09.2019. pa pastu Ventspils, Dzintaru 22, 
LV-3604 vai e-pastu: vadims.krumins@kalijaparks.lv
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uzreiz jāvērš uzmanība uz faktu, ka mēs, 
Ventspils pilsētas domes mazākuma deputāti, 
šo dokumentu gatavošanas procesā netikām 
iesaistīti. Turklāt mums minētie pašvaldības 
vadības steigā un slepenībā uzkricelētie doku-
menti elektroniski tika izsūtīti tikai pāris stun-
das pirms šī gada 13. septembra Ventspils pil-
sētas domes sēdes. Loģiski, ka nevarējām sav-
laicīgi un pilnvērtīgi iepazīties ar abiem doku-
mentiem, kas ne tikai norāda uz VARAM pār-
kāpumiem, bet arī ir vairāku desmitu lappušu 
apjomā. Tāpēc pilnīgi loģiski uzsvērām, ka 
mēs, mazākuma deputāti, nevaram atbalstīt 
šādā steigā darba kārtībā iekļautu dokumentu 
tik svarīgā jautājumā izskatīšanu. Saprotams, 
ka Ventspils pilsētas domes vadība mūsu, 
mazākuma deputātu, argumentus atstāja bez 
mazākās uzmanības, kā jau tas notiek vien-
mēr. Jautājumi tika darba kārtībā iekļauti un 
partijas “Latvijai un Ventspilij” deputātu vai-
rākums abus lēmumus apstiprināja bez jebkā-
das dziļākas diskusijas. Ierastā stilā augstprātī-
gi tika noraidītas mūsu iebildes par nepamato-
tu steigu un iespēju trūkumu vismaz iepazīties 
ar lēmumu saturu un pamatojumu.

Patiesībā mūsu, mazākuma deputātu, iebil-
dumi noteikti būtu bijuši daudz spēcīgāk argu-
mentēti saturiski, ja mums būtu bijusi iespē-
ja izlasīt Ventspils pilsētas pašvaldības vairā-
kuma iebildes pret pašvaldību reformu, pret 
jauna Ventspils novada izveidi. Par to, ka rīko-
jāmies pareizi, atsacījāmies piedalīties abu 
minēto Ventspils pilsētas domes lēmumu 

apstiprināšanā, uzzinājām, kad pēc Ventspils 
pilsētas domes sēdes radās iespēja izlasīt 
lēmumu pamatojumu.

Ticiet vai neticiet, taču galvenais būtis-
ko pārkāpumu arguments bez minējuma, ka 
Ventspils novada ļaudis aplaupīs ventspilnie-
kus, nozags to unikālo identitāti, bija VARAM  
konsultāciju trūkums ar Ventspils pašvaldī-
bām par gaidāmā administratīvi teritoriālā 
iedalījuma modeli un attiecīgā likumprojek-
ta redakciju. Rezultātā esot pārkāpta Latvijas 
Satversme, ES pašvaldību harta un OECD reko-
mendācijas, ignorēts labas pārvaldības prin-
cips. Tādejādi Ventspils pilsētas dome uzska-
ta, ka risinājums par jauna Ventspils novada 
izveidi nav pamatots, ir paviršs, nekvalitatīvs, 
objektīvai situācijai neatbilstošs. Uz šī fona ir 
jāatgādina, ka Ventspils pilsētas domes liku-
mības komisijas un Sociālo jautājumu komi-
tejas šī gada 12.septembra sēžu ieteikumi 
un atzinumi sēdes materiāliem nav pievieno-
ti joprojām, tas ir, nedēļu pēc Domes sēdes. 
Tātad tiek uzskatīts, ka sēdes laikā mazā-
kuma deputātiem ir jāapmierinās ar faktu, 
ka šādas apspriešanas iepriekš ir notikušas. 
Diemžēl šādi paši pārkāpumi nav atturēju-
ši Ventspils pilsētas domes vairākumu aici-
nāt ministru prezidentu K.Kariņu un VARAM 
ministru J.Pūci atsaukt 2019. gada 29. augustā 
izplatīto VARAM jauno administratīvo teritoriju 
un apdzīvoto vietu likumprojektu.

Tādejādi tika norādīts, ka VARAM ministrs 
2019. gada 23. jūlija sanāksmē ar Ventspils 
deputātiem nav pietiekami protokolējis sēdē 
pārrunāto, ka deputātiem tikušas ierobežotas 

tiesības izteikties, katram deputātam bijušas 
dotas vien 5 minūtes savas pārliecības pau-
šanai (Jāatgādina, ka deputāts A.Lembergs 
viens pats norunāja vairāk kā 45 minūtes!). Pēc 
konsultācijām VARAM neesot sniegusi atbil-
des uz pašvaldību jautājumiem, nav ņēmusi 
vērā Ventspils deputātu iebildes, tāpēc neesot 
pamata uzskatīt, ka administratīvi teritoriā-
lā reforma ir sagatavota pienācīgi kvalitatīvi, 
jaunā novada pašvaldības izveide ir juridiski 
nekorekta un netaisnīga, tādejādi likumprojek-
ta izstrāde ir apturama, līdz tikšot respektētas 
Ventspils pilsētas pašvaldības teritoriālās kopie-
nas iedzīvotāju vajadzības, pašvaldības nodroši-
nāto pakalpojumu standarti un ar ventspilnieku 
unikālo identitāti saistītās vērtības!

Tieši tā un nekā savādāk VARAM pārkāpu-
mu raksturo Ventspils pilsētas domes vadība. 
Diemžēl pašvaldības atsauces uz tiesību zināt-
ni, demokrātiskas valsts principiem, cilvēktie-
sībām un labas pārvaldības principu pārkāpu-
miem, ko realizē VARAM, ir gluži vai anekdo-
tiskas. Īpaši tāpēc, ka mēs, mazākuma depu-
tāti, tieši ar šādiem Ventspils pilsētas domes 
politiskās un administratīvās vadības pārkāpu-
miem, informācijas nesniegšanu, nekonsultē-
šanos, mazākuma deputātu subjektīvo tiesību 
neievērošanu saskaramies ikdienā daudzus 
gadus. Pēdējo pāris gadu laikā esam ierosi-
nājuši neskaitāmus tiesu procesus, un tā visās 
instancēs ir atzinusi tieši Ventspils pilsētas 
domes vadības pārkāpumus tieši par šādām 
darbībām, kuras tā tagad izvirza valdībai un 
VARAM, kuras Ventspils pilsētas domes vadība 
turpina augstprātīgi ignorēt! 

Vēlos uzsvērt, ka šī raksta mērķis nav aizstā-
vēt pašvaldības reformu, vērtēt tās kvalitāti. 
Šī raksta mērķis ir vērst sabiedrības, ventspil-
nieku un novadnieku uzmanību uz to divkosī-
bu, ar kādu A.Lemberga vadītie spēki pamato 
pretdarbību valsts interesēm, tas ir, svarīgai 
reformai. Šie ļaudis ciniski citē pat pašvaldību 
tiesību pamatlicēju A.Torkvilu, kurš norādījis, 
ka pašvaldības ir trausls veidojums, kas sargā-
jams no valsts varas despotisma! Kropļoti tiek 
citēts valsts prezidents E.Levits, kurš esot norā-
dījis, ka pašvaldību reformai ir ne tikai jāefek-
tivizē pašvaldību darbs, bet arī jānodrošina, lai 
cilvēku piesaiste pašvaldībai negrautu kultūr-
vēsturiskos aspektus, ka tas esot identitātes 
jautājums! Ventspils pilsētas vadība pat norā-
da, ka jaunā reforma sagrauj kopš 14. gadsim-
ta veidojušos Ventspils iedzīvotāju pašpārval-
des tiesības un ventspilnieku identitāti!

Smieklīgi, ja ne bēdīgi. Ikviens var paska-
tīties, kā ventspilnieku un novadnieku attie-
cības izskatās uz šāda Ventspils “dižgaru” 
prātuļojumu fona. Īpaši vēl tad, ja Ventspils 
pilsētas dome pieprasa samērīgumu un visu 
ieinteresēto pušu savlaicīgu iesaistīšanu pro-
cesā un skrupulozu konsultāciju nepiecieša-
mību. Dome uzsver, ja tas nenotiekot, tad 
tā esot brutāla Ventspils pilsētas pašvaldības 
likvidācija!

Līdz šim mēs, kā Ventspils pilsētas domes 
mazākuma deputāti, skrupulozas konsultāci-
jas ar mums no Domes vadības puses neesam 
pieredzējuši ne reizi. Tā diemžēl ir patiesība un 
apliecinājums, ka tāda  divkosīga un melīga 
pašvaldība, kāda pašreiz ir Ventspilī, tiešām 
ir likvidējama. Tieši tāpēc mēs esam ieteiku-
ši VARAM reformu saistīt ne tikai ar adminis-
tratīviem ieguvumiem, bet arī ar tiesiskas un 
taisnīgas valsts izveides nepieciešamību.  

Ģirts Valdis Kristovskis,
Ventspils pilsētas domes deputāts

Ventspils novada ļaudis apdraud 
ventspilnieku identitāti un labklājību!

Tas, kurš tiek deklarēts kā uzņēmuma patiesā labuma guvējs (PLG), ne vienmēr ir per-
sona, kas mantiski stāv pašās ķēdes beigās un gūst mantisko labumu no kompānijām.

Patiesā labuma guvēja statuss uzņēmumā ne vienmēr 
nozīmē mantiskā labuma gūšanu

Tā 
kā publiskajā telpā radies 
pieņēmums, ka tikko cil-
vēks Uzņēmumu reģistrā 
(UR) reģistrēts kā PLG, tas 
nozīmē – viss viņam pieder 

–, BNN nolēma iedziļināties Latvijas likuma 
prasībās par PLG reģistrēšanu un izskaidrot, 
ko īsti nozīmē patiesā labuma guvējs un kā 
publiskajā telpā šis termins tiek pārprasts.

Latvijā nav ieviests dalījums starp mantis-
ko labuma guvēju un struktūras kontrolētā-
ju, pārvaldītāju.

“Noziedzīgi iegūtu līdzekļu legalizācijas 
un terorisma un proliferācijas finansēšanas 
novēršanas likumā” noteikts, ka patiesais 
labuma guvējs ir fiziskā persona, kura ir 
klienta – juridiskās personas – īpašnieks vai 
kura kontrolē klientu, vai kuras vārdā, labā, 
interesēs tiek nodibinātas darījuma attiecī-
bas vai tiek veikts gadījuma rakstura darī-
jums, un tā ir vismaz attiecībā uz juridiskajām 
personām — fiziskā persona, kurai tiešas vai 
netiešas līdzdalības veidā pieder vairāk nekā 
25 procenti no juridiskās personas kapitāla 
daļām vai balsstiesīgajām akcijām vai kura to 
tiešā vai netiešā veidā kontrolē.

Šis likums ir balstīts uz Eiropas Savienības 
izstrādātu direktīvu par PLG norādīšanu. 
Balstoties uz šo, katra dalībvalsts izstrādā 
likumu, kā tiek reģistrēts, noskaidrots uzņē-
muma PLG attiecīgajā valstī.

Apjukums prasībās par PLG deklarēša-
nu rodas tajā, ka Latvijā par patieso labu-
ma guvēju sauc gan personu, kurai tieši 
vai netieši pieder vairāk nekā 25% daļas 
(akcijas) kompānijā, gan arī tādu personu, 
kurai nekas nepieder, bet kura šo kompāni-
ju kontrolē.

Piemēram, tādā situācijā, kad vienai per-
sonai ir tiesības saņemt vairāk nekā 25% 

mantiskā labuma no kompānijas, bet citai 
personai ir tiesības izlietot dalībnieka (akcio-
nāra) balsstiesības kompānijā, negūstot 
mantisku labumu, bet pārvaldot kompāni-
ju un to šādā veidā kontrolējot, abas šādas 
personas Latvijas likuma izpratnē ir patiesie 
labuma guvēji. Kaut arī viens gūst mantisku 
labumu dalības (akcionārības) dēļ, bet otrs 
– nav dalībnieks (akcionārs), tomēr kontrolē 
kompānijas darbību.

Tādēļ, ka reģistrēšanai par PLG robežšķir-
tne ir vairāk nekā 25% mantiskās intereses 
kompānijā, var rasties šāda situācija: uzņē-
mumā, piemēram, ir četri dalībnieki – vie-
nam ir 40% akciju, bet pārējiem trim ir pa 
20%. Pēdējie trīs balso katrs savā izpratnē, 
bet viņu dalības apmērs, lai arī ir būtisks, 
tomēr nepārsniedz 25%, tādēļ tie nav dek-
larējami kā PLG. Savukārt tas, kuram pieder 
40%, realitātē var būt mazākumā iepretim 
pārējiem akcionāriem kopā, jo ar saviem 
40% nevar īstenot nevienu no savām iece-
rēm, taču likuma izpratnē par PLG reģistrē-
jams tikai viņš.

Tikmēr, aplūkojot Nīderlandes definēju-
mu patiesā labuma guvējiem, rodas lielāka 
skaidrība par to, cik patiesā labuma guvēja 
jēdziens ir plašs un kā tas būtu skaidrojams. 
Nīderlandes likumos tiek nošķirti divi atšķirīgi 
jēdzieni: patiesais patiesā labuma guvējs un 
pseido patiesais labuma guvējs.

Proti, šajā valstī noteikts, ka primāri jāno-
rāda mantiskie labuma guvēji viņu mantiskās 
intereses kompānijā un dalības (akcionārī-
bas) dēļ. Ja viņus nav iespējams noskaidrot 
vai tādu vienkārši nav, tad tālāk var uzskatīt, 
ka ir tā saucamie pseido beneficiāri, nereti 
kompānijas vadība, kas kontrolē kompāniju, 
bet tad uzreiz ir skaidrs, ka šīs pseido per-
sonas tiek atklātas sabiedrībai kā tādas, kas 

kontrolē kompāniju, nevis 
kurām ir būtiska mantiskā 
interese kompānijā dalības 
(akcionārības) dēļ.

Pseido PLG ir menedže-
ri, kompānijas valdes, kas 
ir iesaistīti kādā kompānijas 
darbības posmā. Tie ir darbi-
nieki, kam ir ietekme, kon-
troles elements pār kādu struktūru, bet tiem 
nav līdzdalības intereses. Proti, struktūra ir 
izveidota tāda, ka cilvēkam de iure ir kon-
trole, taču viņš nav mantiskā labuma guvējs.

Šāds veidojums tiek pielietots, piemēram, 
gadījumos, kad kompānijas īpašnieks nodod 
uzņēmumu mantojumā. Lai mantinieki visu 
«nenolaistu pa burbuli», sākotnējais īpaš-
nieks kompāniju ieliek profesionālā pārval-
dības struktūrā. Mantinieki joprojām ir man-
tiskā labuma guvēji, tomēr nekādas kontro-
les viņiem nav. Viņi nevar, piemēram, atcelt 
kompānijas valdi, pieņemt aplamus lēmu-
mus, kas potenciāli var kompāniju izputināt. 
Respektīvi, struktūra tiek veidota tā, ka per-
sona saglabā mantiskā labuma gūšanas tie-
sības, bet tai nav kontroles pār kompāniju. 
Šī struktūra Nīderlandē ir atrunāta arī liku-
ma izpratnē, kas nozīmē, ka primāri jādekla-
rē ekonomiskie labuma guvēji. Ja tādi ir, tad 
nekādus menedžerus, valdi nedeklarē.

Mulsuma Latvijā būtu mazāk, ja arī Latvijas 
likums skaidri izšķirtu šādus patiesos mantis-
kā labuma guvējus no pseido labuma guvē-
jiem, saucot vienus par, piemēram, patiesa-
jiem mantiskā labuma guvējiem, bet otrus 
– par patiesajiem kontrolētājiem vai pseido 
patiesajiem labuma guvējiem.

TEORIJA PRAKSĒ
Lai ilustrētu, kā nupat apskatītā teorija dar-

bojas realitātē, BNN nolēma aplūkot vienu no 
apspriestākajiem tematiem saistībā ar PLG. 
Ir daudz neskaidrību, kādēļ Šveices advokāts 

Rudolfs Meroni Latvijas Uzņēmumu reģistrā ir 
deklarēts kā patiesā labuma guvējs uzņēmu-
mos, kur Aivaram Lembergam pieder kom-
pānijas daļas, tādēļ ir vērts izpētīt, kā likums 
darbojas šajā konkrētajā gadījumā.

Lembergam PLG tiesības ir arestētas. Viņš 
nevar dot nekādas instrukcijas arestētās 
mantas glabātājam Meroni par to, ko darīt 
un ko nedarīt uzņēmumā. Normālos apstāk-
ļos Lembergam būtu tiesības mēģināt ietek-
mēt holdinga struktūru, taču pašlaik viņam 
tas ir liegts.

Attiecībā uz arestētās mantas glabātāju 
Rudolfu Meroni, piemēram, “Ventbunkera”, 
deklarācijā, kas iesniegta UR, ir 
pateikts, ka viņš nav ne tieši, ne netie-
ši “Ventbunkers” akcionārs. Taču viņš īsteno 
kontroli pār Ventbunkers akcionāru struktū-
ras vairākumu, tādēļ Latvijas likuma izprat-
nē viņš atbilst PLG definīcijai. Viņš var tikt 
uzskatīts par PLG, pamatojoties uz holdin-
ga struktūru, tajā esošajiem korporatīvajiem 
amatiem un aresta lēmumiem. Respektīvi, 
Meroni var tikt uzskatīts par uzņēmu-
mu “Ventbunkers”, “Kālija parks”, “Ventspils 
tirdzniecības osta” PLG, tādēļ, ka viņš kon-
trolē šos uzņēmumus, bet nav to nedz tiešs, 
nedz netiešs akcionārs.

Jebkurš PLG statuss kompānijā nebūt 
nenozīmē līdzīpašnieka statusu kompānijā. 
Latvijas likuma izpratnē PLG var būt arī cil-
vēks, kas nav tās īpašnieks, bet tikai kontro-
lē to. 

BNN

 turpinājums no 1. lpp.
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Sadala prioritātēm 
192,4 miljonus eiro
Valdība apstiprināja 2020. gada fiskālo 
telpu 192,4 mlj. eiro apmērā, tādējādi 
šo summu sadalot ministriju un neatka-
rīgo iestāžu prioritārajiem pasākumiem. 
Pašvaldību budžetu ieņēmumu korekcija 
fiskālo telpu 2020. gadā uzlabos par 80,7 
mlj. eiro. Izvērtēs iespējas mainīt IIN sada-
lījumu starp valsts un pašvaldību budže-
tiem, nodrošinot, ka speciālā dotācija nav 
mazāka kā 148,1 mlj. eiro.

Būvnieku karteļa lietā 
daudz politiķu
Tā dēvētajā būvnieku karteļa krimināllie-
tā figurē 10 bijušo un esošo politiķu vārdi, 
to skaitā arī bijusī finanšu ministre Dana 
Reizniece-Ozola, politiķis Edgars Jaunups, 
Jānis Urbanovičs, finanšu ministrs Jānis 
Reirs un Solvita Āboltiņa, ziņo žurnāls 
“IR”. Lietā kukuļošanas epizodes ir vis-
maz piecas. Izmeklētājiem ir aizdomas, ka 
būvuzņēmēji maksājuši amatpersonām 
kukuļus, kas noformēti kā pakalpojumu, 
konsultāciju līgumi vai kā ziedojumi dažā-
dām organizācijām. 

Pusdienas skolēniem 
apmaksās arī valsts
Skolēnu brīvpusdienu finansēšana tomēr 
netiks atstāta tikai uz pašu pašvaldību 
pleciem. Valsts nolēmusi, ka tā tomēr pie-
dalīsies 1.-4. klašu skolēnu brīvpusdienu 
finansēšanā, paredzot, ka brīvpusdienu 
izmaksas valsts un katra pašvaldība dalīs 
uz pusēm.

“PNB banka” atzīta 
par maksātnespējīgu
Tiesa pasludinājusi “PNB Banka” par mak-
sātnespējīgu. Par bankas maksātnespējas 
procesa administratoru apstiprināts Vigo 
Krastiņš. Tuvākajā laikā darbu zaudēs lie-
lākā daļa no 500 šīs bankas darbiniekiem, 
kuri algu, kompensācijas un atvaļināju-
ma naudu varēs saņemt tikai pēc tam, 
kad banka būs norēķinājusies ar visiem 
kreditoriem. 

Nauda pensiju piegāžu 
kompensēšanai atrasta
Nepieciešamie teju 2 mlj. eiro pensiju un 
pabalstu piegāžu mājās tarifa sadārdzinā-
juma kompensēšanai ir atrasti Labklājības 
ministrijas budžetā. Ja naudas nebūtu, 
nākamgad pensiju, pabalstu un atlīdzību 
saņemšana dzīvesvietā katram tā saņē-
mējam izmaksātu nepilnus piecus eiro.

Daugavpils izstājas no 
Pašvaldību savienības
Daugavpils dome nolēma izstāties no 
Latvijas Pašvaldību savienības, pārme-
tot tai pārāk mazu iesaistīšanos jautāju-
mā par administratīvi teritoriālo reformu, 
neaizstāvot pašvaldību intereses valsts 
nostājā par 1.-4.klašu skolēnu ēdināšanu 
un ceļu sakārtošanu.

Tikai trīs Universitātes 
pasaules reitingā
Jaunākajā pasaules universitāšu reitin-
gā visaugstāk dalītajā 801.-1000. vietā ir 
Latvijas Universitāte, bet Rīgas Tehniskā 
Universitāte un Latvijas Lauksaimniecības 
universitāte ieņem dalītu 1001.-1400. 
vietu. 

Salaspilī siltumu nodrošinās 
saules enerģija
Salaspilī atklāts Baltijā vienīgais un līdz 
šim lielākais saules paneļu parks, kurā tiks 
ražota siltumenerģija pilsētas apgādei ar 
karsto ūdeni un nodrošinās lielai daļai arī 
apkuri. Iekārtas dos ieguldījumu ne tikai 
izmešu samazināšanā, bet ļaus samazināt 
apkures tarifus.

Aicina apturēt reformu
Jelgavas, Daugavpils, Ventspils un 
Rēzeknes novadu deputāti nobalsoju-
ši par atbalstu atklātas vēstules nosū-
tīšanai Valsts un Ministru prezidentam, 
Pašvaldību savienībai, Zinātņu akadēmi-
jas HSZN konsīlijam un Saeimai ar aici-
nājumu apturēt teritoriālās reformas vir-
zību tās pašreizējā izpildījumā.

Ancē atjaunota muiža
Noslēgušies Ances muižas atjaunošanas 
darbi. Tagad muiža ir vizuāli daudz glītā-
ka. Ierīkots arī bruģakmens celiņš, pie-
ejamas nodarbību telpas. 

Notika folkloras festivāls
Tārgalē aizvadīts folkloras festivāls 
“Kaijas balss”. Piedalījās kolektīvi no 
Palangas, Rucavas, Liepājas, Ventspils 
un Tārgales. 

Būs “Kurzemes loks”
Līdz oktobra beigām AS “Augstsprieguma 
tīkls” ieplānojis nodot ekspluatācijā jau-
nuzcelto elektrolīniju “Kurzemes loks”. 
Jaunā 330 kilovoltu sprieguma līnija jau 
pieslēgta spriegumam. 

Gatavojas tirgum
Ugāle gatavojas Miķeļdienas gadatir-
gum, kurš notiks tirgus laukumā 28. 
septembrī. Tiek aicināti piedalīties arī 
citu pagastu iedzīvotāji.

Četri jauni dižozoli
Ances pagastā dižkoku atbrīvošanas 
talkas gaitā no sīkajiem kokiem un 
krūmiem tika atbrīvoti astoņi dižozoli. 
Savukārt četri dižozoli atklāti un uzmē-
rīti no jauna. 

Būvēs zivju ceļu
Lai nodrošinātu zivju migrāciju pāri 
kādreizējās papes rūpnīcas dambim, 
Jūrkalnē tiks būvēts zivju ceļš Rīvas 
upē. Būvprojekta izstrāde jau uzsāk-
ta. Būvniecību plānots pabeigt nākamā 
gada vasarā. 

Vētru muzejs ir populārs
Jūrkalnes Vētru muzejā apsveikts 6500. 
apmeklētājs. 

Izvirzīti balvai
Kurzemes Tūrisma asociācijas balvai 
“Lielais Jēkabs” izvirzīti vairāki mūsu 
novada uzņēmēji, kuri savā nozarē dar-
bojas jau vairāk kā desmit gadus. 

Baznīcai – 300
21. septembrī Piltenes luterāņu diev-
nams atzīmēs 300. gadskārtu. Notiks 
dievkalpojums, kā arī svētku koncerts 
un sadraudzība.

Dzejas dienas Ugālē
Ugāles vidusskolā atzīmēja Dzejas 
dienu, to nosaucot arī par Citādas lite-
ratūras stundu. Skolā viesojās aktie-
ris, Ugāles vidusskolas absolvents Gatis 
Gāga. 

Užavā katram sava cepure
27. septembrī Užavas pašdarbnieki 
atsāk sezonu un rīko atklāšanas pasāku-
mu. Katram pašdarbniekam jāierodas ar 
savu unikālu galvassegu. 

Jūrkalnē būs Ābolu balle
21. septembrī pie Jūrkalnes tautas 
nama notiks Ābolu balle. Tai šogad dots 
nosaukums “Kaimiņ būšan”. Piedalīsies 
saimnieces no Užavas, Alsungas un 
Pāvilostas. Zivju zupu vārīs Marita 
Jēkabsone. 

Izsludina konkursu
AS “Latvijas valsts meži” izsludinā-
jis atklātu konkursu “Meža atjaunoša-
nas, kopšanas un aizsardzības pakal-
pojumu sniegšana 2020.-2024. gadā. 
Piedāvājumus pieņem elektroniski. 

Ventspils pilsētas dome, tās valdošās pozīcijas deputātiem balsojot par, bet opozīcijai 
balsojumā nepiedaloties, pieņēma lēmumu vērsties pie premjera Krišjāņa Kariņa ar 
pieprasījumu uzdot vides aizsardzības un reģionālās attīstības ministram Jurim Pūcem 
atsaukt 2019. gada 29. augusta Valsts sekretāru sanāksmē izsludināto Administratīvo 
teritoriju un apdzīvoto vietu likumprojektu. Pilsētas pozīcija asi iebilst tam, ka vienā 
pašvaldībā apvienotu Ventspils pilsētu un novadu. Savukārt pirmdien savu soli spēra 
arī politisko līdzgaitnieku vadītā Latvijas Pašvaldību savienība, kas ir Zaļo zemnieku 
savienības pēdējais ietekmes bastions pēc visu pārējo varas instrumentu vadības 
zaudēšanas. LPS oficiāli pieprasīja pašvaldību lietu ministra J. Pūces demisiju. Premjers 
Krišjānis Kariņš sola būt nepiekāpīgs un uzticēt ministram reformas ieviešanu īstenot 
līdz galam, līdz ar to maz ticams, ka centieni reformu nobremzēt varētu piepildīties.
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Ventspils domes vairākums visiem spēkiem 
cenšas torpedēt reģionālo reformu

T 
o, ka pašvaldību reformas esošā 
iecere ir “galīgi garām”, zaļzemnie-
ki un viņu līdzgaitnieki ar “Latvijai 
un Ventspilij” līderi priekšgalā pro-
ponēja jau uzreiz pēc tam, kad 

sākās darbs pie reformas īstenošanas pro-
jekta. Nav noslēpums, ka Ventspils pilsētas 
vadītājam nekad nav paticis dalīties, turklāt 
novads ticis uzskatīts par vismaz otršķirī-
gu organismu, kam jātiek ar savām problē-
mām pašam galā. Tādēļ neradās ne mazākā 
izbrīna par to, kāda būs attiecīgi mūsu pil-
sētas vadības reakcija jautājumā par refor-
mu. Smagos noziegumos un ilgstoši tiesve-
dībās aizņemtais Aivars Lembergs regulāri 
izmanto iespēju paust savu it kā pašvaldības 
(patiesībā tas ir viņa personīgais viedoklis) 
noraidošo attieksmi pret pilsētas un novada 
apvienošanu. Turklāt, kārtējo reizi atsauco-
ties uz it kā veiktajām ventspilnieku sociolo-
ģiskajām aptaujām, pilsētnieki arī esot pret 
vietvaru apvienošanu vienā.

Pagājušās nedēļas piektdienā, kad iepriek-
šējais numurs jau bija nonācis pie lasītājiem, 
Ventspils pilsētas domē notika pašvaldības sēde. 
Tajā skatīja tieši šo jautājumu par “galīgi garām” 
esošo reformu. Par iepriekš jau apkopotajiem 
aspektiem un attiecīgu lēmumu domes sēdē 
atbalstoši nobalsoja visi astoņi klātesošie domes 
pozīcijas deputāti – Aivars Lembergs, Guntis 
Blumbergs, Didzis Ošenieks, Ilze Buņķe, Igeta 
Gredzena, Andris Grigalis, Aigo Gūtmanis un 
Uldis Boitmanis. Opozīcijas četrinieks – Ģirts 
Valdis Kristovskis, Dace Korna, Aivis Landmanis, 
Ivars Landmanis – balsojumā nepiedalījās. 

Pašvaldības pozīcija, paužot publiski savu 
nostāju pilsētas domes oficiālajā lapā vents-
pils.lv, norāda, ka pēc ministrijas sniegtās 
informācijas un “formāli notikušajām kon-
sultācijām” ar abu pašvaldību deputātiem 
“Ventspils pilsētas pašvaldība neredz pamato-
jumu šāda jauna novada izveidei, turklāt nav 

argumentu, kas pamatotu, ka plānotā reforma 
būtu saskaņā ar Ventspils pilsētas iedzīvotā-
ju interesēm un tiktu ņemtas vērā iedzīvotā-
ju vajadzības, pašvaldības šobrīd nodrošinātie 
pakalpojumu standarti un ar unikālo ventspil-
nieka identitāti saistītās vērtības”.

Domes pozīcija atsaucas uz Saeimas šī gada 
21. martā pieņemto paziņojumu “Par adminis-
tratīvi teritoriālās reformas turpināšanu”, kurā 
pausta nostāja turpināt 1998. gadā iesākto 
teritoriālo reformu un “līdz 2021. gadam izvei-
dot ekonomiski attīstīties spējīgas administra-
tīvās teritorijas ar vietējām pašvaldībām, kas 
spēj nodrošināt tām likumos noteikto auto-
nomo funkciju izpildi salīdzināmā kvalitātē un 
pieejamībā un sniedz iedzīvotājiem kvalitatī-
vus pakalpojumus par samērīgām izmaksām”.

Ventspils pilsētas dome bija sagatavojusi pat 
veselu lēmumu, ar kuru norāda uz “būtiskiem 
pārkāpumiem Vides aizsardzības un reģionā-
lās attīstības ministrijas piedāvātās adminis-
tratīvi teritoriālās reformas virzībā un jauna 
Ventspils novada izveidē”. Tajā un tam pie-
vienotajā juridiskajā dokumentā domes vadī-
ba norāda uz, viņuprāt, vairākiem būtiskiem 
pārkāpumiem VARAM organizēto konsultāciju 
gaitā. Tajā teikts: “VARAM pēc būtības nav snie-
gusi atbildes uz pašvaldības uzdotajiem jautā-
jumiem par reformas ieguvumiem un iespē-
jamajiem riskiem, klātienes tikšanās 2019. 
gada 23. jūlijā ar Ventspils pilsētas pašvaldības 
un Ventspils novada pašvaldības deputātiem 
nav tikusi protokolēta un juridiski reglamentē-
ta, visiem deputātiem nav bijusi brīva iespēja 
izteikties u.c.”.

“Iepriekš minētais liedz domāt, ka konsul-
tācijas notikušas pienācīgi un konceptuālais 
ziņojums, uz kā pamata tiek piedāvāts pie-
ņemt jauno Administratīvo teritoriju un apdzī-
voto vietu likumu, nav uzskatāms par kvalita-
tīvi sagatavotu. Līdz ar to esošā likumprojek-
ta izstrāde Ventspils pilsētas domes ieskatā 
būtu apturama, turpmākajā darbā respektējot 
Eiropas Vietējo pašvaldību hartu un ventspil-
nieku intereses,” teikts paziņojumā.

Arī pašvaldību savienība, kuru arī vada ZZS, 
nav paudusi atbalstu valsts sekretāru sanāk-
smē izsludinātajam Administratīvo teritoriju un 
apdzīvoto vietu likumprojektam. Tās ieskatā, 
valstī būtu jāizveido otrā līmeņa pašvaldības. 
Tas, kāpēc pašvaldību savienība tik asi tam 
iebilst, jau sen tiek skaidrots ar to, ka reformas 
rezultātā liels skaits zaļzemnieku, kuri ir pie 
dažāda lieluma novada domju vadības gro-
žiem, zaudēs darbu un vēl vairāk tuvinās poli-
tisko spēku agonijai. 

Tādēļ jau gaidīts bija LPS ārkārtas sēdē pie-
ņemtais lēmums pieprasīt pašvaldību minis-
tra J. Pūces demisiju. Pieprasījums pēc demi-
sijas papildināts arī ar aicinājumu premjeram 
Krišjānim Kariņam steidzami veidot darba 
grupu viņa vadībā, kurā strādātu pašvaldību 
savienība un citas ministrijas, tādējādi izstrā-
dājot reģionālās reformas modeli, kas pare-
dzētu apriņķu ieviešanu.

Premjers K. Kariņš sola būt nepiekāpīgs un 
pauž pilnīgu atbalstu ministram J. Pūcem, kuru 
tikko pēc stāšanās amatā A. Lembergs novērtē-
ja savā tā sauktajā iknedēļas preses konferen-
cē tā: “Izskatās diezgan sakarīgs.” Kā akcentēja 
K. Kariņš, valstī ir nepieciešama administratīvi 
teritoriālā reforma, lai sakārtotu izglītības sis-
tēmu, nodrošinātu kvalitatīvu veselības aprūpi, 
jo valstī ir pašvaldības, kuras nespēj to īstenot. 
“Protams, ne visi ir apmierināti ar izmaiņām, 
bet man ir visa uzticība Jurim Pūcem, ka viņš 
reformu novedīs līdz galam,” teica K. Kariņš. 
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Divi zelti solo un sudrabs 
komandai

Latvijas motokrosa sezonas noslēgu-
mā motoklubs “Rodeo” šoreiz iegu-
va sudraba medaļas komandu ieskai-
tē, taču šīs komandas pārstāvji Toms 
Macuks un Prīts Ratseps kļuva par 
Latvijas čempioniem abās prestižākajās 
solo klasēs MX1 un MX2.

Svarcēlājiem klāt pasaules 
čempionāts

Taizemes pilsētā Pataijā šobrīd norit 
pasaules čempionāts svarcelšanā, kurā 
startē arī mūsu favorīti – Rebeka Koha, 
Ritvars Suharevs, Artūrs Plēsnieks un 
Vadims Koževņikovs treneru Eduarda 
Andruškēviča un Viktora Ščerbatiha 
vadībā. Lielākās cerības ir R.Kohas 
sniegums.

No Venēcijas ar 9 medaļām
No Itālijas pilsētas Venēcijas ar 9 

medaļām mājās atgriezušies Ventspils 
vieglatlētikas seniori. Eiropas čem-
pionātā divas zelta, divas sudraba un 
divas bronzas medaļas ieguva Valdis 
Cela, zelts – Ligitai Ziemanei un Uģim 
Lasmanim, Bet Dainim Kūlam – sudrabs.

Zaudē svarīgus punktus
FK “Ventspils” futbolisti savā lauku-

mā Latvijas virslīgas čempionāta mačā 
nospēlēja neizšķirti 1:1 ar FK “Jelgava”, 
zaudējot divus svarīgus punktus cīņā 
par sudraba medaļām kopvērtējumā. 
Ventspilnieki ar 41 punktu 25 spē-
lēs ir trešajā vietā, bet priekšā eso-
šajiem RFS ir 45 punkti 26 spēlēs. 

Sūdzas atkal par tiesnešiem
Pēc spēles FK “Ventspils” izplatī-

ja publisku paziņojumu, kurā ar video 
apkopojumu uzskaitījis virkni tiesnešu 
pārkāpumu, kas kārtējo reizi apliecinājis 
tiesnešu netaisnīgu tiešāšanu tieši pret 
ventspilniekiem. “Tiesnešu brigāde ar 
galveno arbitru M. Ķeri priekšgalā neiz-
tur nekādu kritiku, vairākums svarīgu 
lēmumu tika pieņemti atklāti pret mūsu 
komandu,” uzsvēra klubs.

Vēl viena uzvara
BK “Ventspils” gatavošanos jau-

najai sezonai turpina un kārtējā pār-
baudes mačā šoreiz tikās ar spēcīgo 
Lietuvas klubu Paņevežas “Lietkabelis”, 
kuru pārspēja ar 93:83. Jaunieguvums 
Jānis Kaufmanis guva 17 punktus. 

Eiropā – desmitniekā
Ventspils virves vilcēji no kluba 

“Velkonis” Īrijā notikušajā Eiropas čem-
pionātā komandu sacensībās svara 
kategorijā līdz 720 kg ierindojās dalītajā 
9. vietā. Kopā ar Ozolniekiem, startējot 
izlases līmenī, 5. vieta svarā līdz 720 kg, 
bet svarā līdz 640 kg – desmitie.

Štrobinders uzvar Turcijā
Turpinot gatavoties dalībai pasaules 

čempionātā, Ventspils Olimpiskās vie-
nības dalībnieks šķēpmetējs Rolands 
Štrobinders uzvarējis sacensībās Turcijā. 
Štrobinders savā labākajā metienā 
sasniedza rezultātu 79,32 m.

Sudrabs komandu cīņās
Latvijas kausa izcīņas sacensī-

bās komandām sudraba medaļas izcī-
nīja Ventspils kērlinga kluba koman-
da, kuras sastāvā spēlēja Agita Puriņa, 
Eva Martinsone, Aida Pētersone, Inga 
Apmane, Nauris Bogdanovičs, Ēriks 
Viļumovs un Andris Padrevics.

SPORTA ĪSZIŅAS

Saspringta atmosfēra darba vietā, finansiālas problēmas, pat sīki kašķi ar tuviniekiem vai kolēģiem,   aizkavējies vai pārpildīts sa-
biedriskais transports – šie ir tikai daži iemesli, kuri rada stresu. Diemžēl mūsdienu steidzīgajā laikmetā stress kļuvis par teju katra 
cilvēka pastāvīgu pavadoni. Un tieši šī negribētā ceļabiedra dēļ saasinās slimības, un arī nervu sistēma stiprāka nepaliek. Kā tikt 
galā ar stresu?

Rudens ir atnācis strauji un arī ilgi gaidītais lietainais laiks, kas mežus atkal padara auglīgākus pēc ilgstošā sausuma perioda. Gaile-
ņu sezona joprojām turpinās, lai gan raža šogad ir mazāka nekā citus gadus. Tagad gan lietainās dienas būs ievērojami veicinājušas 
sēņu augšanu, turklāt tagad sāksies īstais rudens laika sēņu “drudzis”. Daudzi no ventspilniekiem noteikti dosies apkārtnes mežos, 
lai salasītu vien tik daudz sēņu, cik vienai-divām ēdienreizēm, cits – lai liktu burkās ziemas krājumiem. Citam tā ir tikai izklaide 
brīvajā laikā. Bet kuras tad Latvijā sastopamās sēnes ir īpaši vērtīgas, kā tās pagatavot un cik daudz sēņu ēst ir veselīgi? Vaicājām 
“Rimi” veselīgas ēšanas ekspertei, sertificētai uztura speciālistei Olgai Ļubinai.

Sēņu laiks ir klāt: cik daudz un kādas sēnes nest mājās?

V 
iens no jautājumiem, kas satrauc 
daudzu prātus ik rudeni, ir: vai 
sēnes var ēst bez bažām vai 
tomēr jābūt piesardzīgiem, un cik 
veselīgas tās vispār ir. O. Ļubina 

atgādina: “Sēnes satur ļoti daudz vērtīgu 
vielu, taču tās vajadzētu lasīt pēc iespējas 
tīrākās teritorijās, tālāk no ceļiem un pilsē-
tām. Sēnes kā sūklīši uzsūc visus toksīnus un 
piesārņojumu, kas ir augsnē un gaisā.”

SĒŅU LIELĀKĀ VĒRTĪBA
Sēnes ir uzturvielām bagāts produkts, kas 

satur daudz antioksidantu, šķiedrvielu, selēna, 
kā arī B grupas vitamīnu – riboflavīnu B2, fols-
kābi B9, tiamīnu B1, pantotēnskābi B5 un nia-
cīnu B3. Eksperte norāda, ka šīs grupas vitamī-
ni ir termiski nestabili, proti, termiskās apstrā-
des laikā lielākā daļa vitamīnu tiks zaudēta, 
savukārt termiski neapstrādātas sēnes uzturā 
lietot nav ieteicams.

Agrāk sēnes uzskatīja par olbaltumvielu 
avotu, taču pēc ķīmiskā sastāva pareizāk tās 
būtu saukt par slāpekļa savienojumu produk-
tu (3-4%). Sēņu sastāvā ir 90% ūdens, 2-3% 
ogļhidrātu un ap 1% tauku. Tāpēc sēnēm ir ļoti 
zema enerģētiskā vērtība, tikai 15-20 kilokalo-
rijas uz 100 gramiem. Līdz ar to tās var uzska-
tīt par diētisku produktu, protams, ja vien 
negatavojam mērci ar saldo krējumu, atgādi-
na uztura speciāliste. 

VISLABĀK TOMĒR VĀRĪT
Ņemot vērā, ka sēnēs esošās ekstraktvielas 

jeb vielas, kas tām piešķir specifisku smaržu 

un garšu, šķīst ūdenī, vislabāk sēnes ir vārīt. 
Vārot buljonā izdalās vairāk vielu, kas kairi-
na kuņģa gļotādu un veicina gremošanas sulu 
izdali. Tas ir svarīgi, jo sēnes nav “viegls” pro-
dukts ne pieaugušam cilvēkam, ne bērnam: to 
sastāvā ir hitīns, ko cilvēka gremošanas trak-
tam ir grūti pārstrādāt.

Svaigas, sašķirotas un noskalotas sēnes 
liek verdošā ūdenī un vāra 5-10 minūtes, tad 
noskalo, notecina sietā un gatavo, kā plānots. 
Pēc vārīšanas sēnes var apcept vai vēlreiz 
novārīt. Ja negribas pārāk daudz laika pavadīt 
pie plīts, labāk izvēlēties tādas sēnes, kuras 
pirms gatavošanas vārīt nav nepieciešams. 
Piemēram, šampinjonus var uzreiz cept, grilēt 
vai pievienot mērcēm; arī baravikas un gaile-
nes gatavo, iepriekš nevārot.

Maltītes bagātinās arī sālītas, kaltētas un 
marinētas sēnes. Vienīgi jāatceras, ka sālī-
tas sēnes pirms lietošanas vairākas stundas 
jāmērcē aukstā ūdenī, lai samazinātu sāls 
saturu tajās, bet kaltētās jānoskalo, jāapplau-
cē ar verdošu ūdeni, jāmērcē 2-4 stundas un 
pēc tam jāvāra ūdenī, kurā tās mērcētas, atgā-
dina eksperte.

LATVIEŠU NACIONĀLĀS SĒNES –  
NEVIS GAILENES, BET BARAVIKAS

Latvieši visbiežāk domā, ka populārākās 
sēnes ir gailenes, tomēr karalienes gods bijis 
un būs arvien tieši baravikām. To apliecina arī 
šo sēņu vērtīgums: baraviku saturā ir daudz 
minerālvielu un vitamīnu, fermenti, kā arī 
vērtīgs steroīds – ergosterols – un tā atvasinā-
jums, ergosterola peroksīds, kam piemīt pret-

mikrobu un pretiekaisuma īpašības. Pastāv 
uzskats, ka tam ir konstatētas pat citotoksiskas 
īpašības attiecībā uz dažām laboratorijā kulti-
vētām vēža šūnu līnijām. Ergosterola koncen-
trācija kaltētās baravikās ir aptuveni 500 mg 
uz 100 gramiem sēņu.

Tomēr baravikas nav vienīgās īpaši vērtī-
gās sēnes. Noteikti nevajadzētu aizmirst par 
rudmiesēm, kurās atrodams laktorioviolīns 
ar antibakteriālu iedarbību. Rudmiesēm ne 
tikai piemīt labas organoleptiskās īpašības – 
tās garšo burvīgi, bet tās arī uzlabo organis-
ma veselību un palīdz cīnīties ar patogēnām 
baktērijām.

Arī daudzu iemīļotās gailenes ir pieskaitā-
mas pie vērtīgākajām sēnēm, jo satur hitī-
nmannozi, kas iedarbojas pret helmintiem 
– plakantārpiem un veltņtārpiem. Tomēr šīs 
vielas aktivitāte zūd pēc termiskas apstrādes, 
tāpēc, lai šo vērtīgo īpašību saglabātu, gaile-
nes ir vērts kaltēt. 

Mieru, tikai mieru vai kā tikt galā ar stresu

Ja ticam statistikas datiem, tad 
apmēram 90% no pilsētu iedzī-
votājiem cieš no stresa radīta-
jām sekām. Pastāvīgas galvas-
sāpes, nogurums, miegainība, 

uzbudināmība – tas viss bojā dzīvi un rada 
ne tās patīkamākās sekas. Labā ziņa ir tā,ka 
ir dažas pavisam vienkāršas, bet ļoti efektī-
vas metodes, kuras ātri vien palīdzēs nomie-
rināties un, kā saka, saņemt sevi rokās.

PAREIZA ELPOŠANA
Izdariet vienu dziļu ieelpu un vairākas rit-

miskas izelpas. Pēc  tam vairākas dziļas ieel-
pas un izelpas. Starp citu, šie elpošanas vin-
grinājumi  palīdzēs arī tiem, kuri vēlas atmest 
smēķēšanu, bet  pastāvīgo stresu dēļ to nevar 
izdarīt. Cilvēki, kuri šos vingrinājumus pielie-
tojuši šī kaitīgā ieraduma atmešanai, saka – 
tie strādā. Saptotams, ka ar vienu reizi līdzēts 
nebūs. Lai atbrīvotos no pārlieka uztraukuma, 
pietiks ar dažām reizēm, bet smēķētājiem šie 
vingrinājumi vēlami ik reizi, kad uznāk kāre 
uzvilkt dūmu.

AUSU MASĀŽA 
Šī tehnika īpaši iecienīta Āzijā. Ne velti 

japāņi un ķīnieši tiek uzskatīti par vienām 
no mierīgākajām nācijām. Kāpēc tā? Izrādās, 
viņi ne vien lieliski zina, ka uz ausīm izvietoti 
ļoti daudzi bioloģiski aktīvi punkti, kuri atbild 
par labsajūtu, mierīgumu, pilnvērtīgu miegu 
un daudz ko citu, bet arī prot šo zināšanu 
izmantot. Tātad,  ja esat uztraucies, enerģis-
ki pamasējiet ausis, it sevišķi ausu ļipiņas. 
Lai efekts būtu jūtamāks, tādas rotaslietas 
kā auskari jāizņem. Pēc tam ar īkšķi un rādī-
tājpirkstu jāsaberzē ausu gliemežnīca virzie-
nā no auss ļipiņas uz augšu. Jāpamasē arī 

āda ap ausīm. Lai nomierinātos, pietiks ar 30 
sekundēm.

ĪPAŠIE PUNKTI UZ ROKĀM
 Arī uz mūsu rokām, līdzīgi kā uz ausīm, 

atrodas īpaši punkti, kurus pamasējot iespē-
jams ātri nomierināties. Vispirms labi ātri 
saberzējiet delnas. Pēc tam veiciet it kā roku 
mazgāšanas kustības, vienlaicīgi stipri saspie-
žot delnu pamatnes. Tad pagroziet delnas uz 
visām pusēm, savelkot pirkstus dūrēs un atlai-
žot. Pēc 2-3 minūtēm nomierināsieties.

PALĪDZ ARĪ SPILGTA KRĀSA
Zinātniski pamatots, mūsu uztveres spējas 

iespaido arī krāsas. Un košas krāsas, kā izrā-
dās, nomierina. Tādēļ darbavietā nenāktu par 
skādi izvietot krāsainas fotogrāfijas vai raibas 
mandalas. Svarīgi, lai šo košo krāsu būtu pēc 
iespējas vairāk. Ja vien iespējams, darba galda 
virsmu ieteicams noklāt ar spilgtu pašlīmējo-
šo materiālu.

SĒDIET TAISNI
Pareiza stāja ir ne tikai iekšējo orgānu vese-

lības garants, bet arī efektīvs līdzeklis, lai 
tiktu galā ar stresu. Taisns mugurkauls veicina 
pareizu un dziļu elpošanu, augstu uzmanības 
koncentrāciju. Bet tam visam cīņā ar stresu ir 
liela nozīme.

ATTĪSTĀM FANTĀZIJU
Šis paņēmiens līdzēs tiem, kam darbs sais-

tīts ar cilvēkiem. Kā zināms, klienti ne vien-
mēr mēdz būt jauki un patīkami cilvēki. Starp 
viņiem gadās arī tādi, kurus ieraugot vien 
rokas sāk trīcēt. Taču arī cīņai ar šo stresa 
veidu ir savi knifi. Vienīgais, kas vajadzīgs, ir 
laba fantāzija. Un tātad – iedomājieties savu  

visai nepatīkamo klientu dīvainā tērpā ar klau-
na mici galvā vai arī biksēs ar caurumu visin-
teresantākajā vietā... Ar to pietiks, lai stress 
vismaz mazinātos.

Ja ar neadekvātu cilvēku runājiet pa telefo-
nu, iedomājieties, ka viņš patlaban jāteniski 
sēž mugurā zilonim. Jo dīvainākas un jocīgā-
kas būs jūsu fantāzijas, jo labāk pats jutīsieties. 
Tiešām, kādēļ gan nervozēt, ja sarunājieties ar 
kaut kādu meža dīvainīti?

NOLAIDIET TVAIKU
Nevajag uzreiz pēc darba steigties uz 

mājām. Vismaz 15 minūtes vienkārši pastai-
gājieties, nedomājot ne par ko. Pavērojiet 
dzīvi visapkārt, paskaitiet, cik daudz inte-
resantas mašīnas redzējāt. Pavērojiet put-
nus, aplūkojiet, kā ģērbušies cilvēki visap-
kārt, un dienas izraisītais saspringums atkāp-
sies. Lieliski, ja ir kaut neliels, bet interesants 
hobijs. Jo kad domas pārslēdzas no darba uz 
ko citu, psihe atjaunojas.

PĀRVALDIET LAIKU
Nevajag ieciklēties uz problēmām. Jo vairāk 

jūs par, teiksim, nepelnītu pārmetumu darbā 
domāsiet, jo cītīgāk to “auklēsiet”. Skaidrs, 
ka šāds rūpīgi lolots aizvainojums vai stress 
pat negrasīsies atkāpties. Ja radusies situā-
cija, kuru nepieciešams ar kādu apspriest, 
atvēliet tam laiku ne vairāk par 30 minūtēm. 
Bet vairāk par to domāt un runāt ir tabu. Tā 
jūs sevi noskaņosiet uz izpratni, ka viss paiet 
un nav vērts tērēt savu laiku kaut kādiem 
pārdzīvojumiem.

VĒRTĪBU PĀRVĒRTĒŠANA
Ja stress ir jūsu pastāvīgais pavadonis arī 

mājās, jāsāk domāt, ka laiks kaut ko mainīt. 

Kādēļ gan tērēt savu laiku, veselību un ener-
ģiju tur, kur jūs nenovērtē un neciena, paze-
mo un apvaino? Dzīve tomēr ir dota tikai 
vienu reizi, un tā jānodzīvo tā, lai ir ko atmi-
nēties. 
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Tanī skaitā skolas bērniem un arī pieaugušajiem entuziastiem, 
kurus mākslai un kultūrai Ugālē mācu jau vairākus gadu des-
mitus. Un dažkārt varbūt esmu vajadzīga arī kolēģiem māks-
liniekiem savā pagastā, Ventspilī, Talsos, Kuldīgā un Liepājā, 
mēģinot viņus rosināt kopīgai aktīvākai dalībai plenēros, izstā-
dēs un mākslas dzīvē kā tādā. “Kustībai”, kā pasmaidītu pazīs-
tamais mākslinieks Pēteris Sidars. Pieņemot, ka mākslas ļaudis 
savstarpējā radošā procesā ieinteresēti tikpat cieši kā es,” par 
pēdējo Laimdota gan nav īsti pārliecināta, jo visi mākslinieki 
ir personības un uz kopā būšanas procesiem, it īpaši  pēdējos 
gados, mēdz skatīties  netradicionāli un atbilstoši arī rīkoties. 

NO POLĀRĀ LOKA VECMĀMIŅAS SILTUMĀ
Jo arī viņai ceļš uz profesiju vai varbūt mūža (iz)aicinājumu 

sācies savādāk, nekā vairumam vienaudžu. 
“Tas par cietumu tiešām ir taisnība. Māte bija gaidībās ar 

mani, kad tēvu Arturu, bijušo leģionāru un mežabrāli, okupāci-
jas vara pēckara gados iemeta Ventspils cietumā. Turpat aiz res-
tēm nokļuva arī mamma Matilde kā viņu atbalstītāja. Pasaulē 
nācu jau Rīgas Centrālcietumā, pēc kura mammu kopā ar mani, 
zīdainīti, izsūtīja spaidu darbos uz Komi republiku aiz Polārā 
loka netālu no Ziemeļu ledus okeāna.    Droši vien šajā skarba-
jā zemē, kur apglabāti simtiem ieslodzīto no Latvijas, būtu arī 
mana kapa vieta... ja ne vecmāmiņa Emīlija, vienkārša, stipra 
lauku sieva, kura no Kabiles aizbrauca pēc manis un pārveda 
uz savām mājām. Jau vēlāk, pēc Staļina nāves, kad vecākus 
atbrīvoja, viņi mani uz pusotru gadu paņēma pie sevis, jo gri-
bēja ziemeļos vēl nedaudz uzkavēties,  lai nopelnītu izpostītās 
dzīves atsākšanai Latvijā. Tēvs bija celtnieks, pēc atgriešanās 
sāka būvēt māju Jūrmalā, Krastaciemā, bet mana pirmā skola, 
gan tikai vienu ceturksni, bija Kabilē – netālu no Abavas skais-
tās senlejas, kur rodamas manu vecāku un vecvecāku saknes.

Protams, gleznotāji izaug arī uz akmeņiem, bet Laimdotas 
pasteļos, akvareļos un zīmējumos vēlāk skatāmie kartupe-
ļu grozi, sīpolu pīnes, magoņu galviņas, rožu, dāliju un  lauku 
puķu ziedi tomēr šķiet vispirms ieraudzīti ar dabas bērna pla-
tajām acīm. 

MUZEJĀ MĀCĪJOS DZĪVI
“Mācības turpināju astoņgadīgajā skolā Asaros. Jau toreiz 

daudz zīmēju – sienas avīzes un pat skolotājus stundu laikā. 
Pēc tam man laimējās izglītošanos turpināt pirmskara tradī-
cijām bagātajā Jūrmalas 4. (Pumpuru) vidusskolā, kurā  savu-
laik mācījušās un arī reizē ar mani zinību kalnā kāpa daudzi 
pēc tam izcili cilvēki, vēlāk tik populārā “Menueta” dziedātājus 
ieskaitot. Uzmanību manām mākslinieciskajām spējām  pie-
vērsa skolotāja no Rīgas Siliņa, kad uzzīmēju viņas tēva por-
tretu. Lai gan tolaik jau biju pāraugusi atbilstošo vecumu, ar 
viņas gādību nokļuvu Rīgas Pionieru pils zīmēšanas studijā 
pie Lūcijas Kleinas. Pēc tam  gāju Mākslas akadēmijas vaka-
ra sagatavošanas kursos, tiem turpat sekoja studijas peda-
goģijas nodaļā.” Laimdota atsauc atmiņā, ka pirms un līdzte-
kus tam bijis darbs preses apvienības kioskā M. Gorkija ielā, 
Rīgas Centrālajā bibliotēkā un seši gadi – J. Raiņa Literatūras un 
mākslas vēstures muzejā, Rīgas pilī.  

“Mākslas Akadēmijā apguvu specialitāti, bet muzejā pētīju 
un mācījos dzīvi, tāpēc uzskatu, ka galvaspilsētā esmu beigusi 
divas universitātes,” atceroties pilī nostrādāto laiku, Laimdota 
kā neaizmirstamu visaugstāk vērtē tajā izbaudīto radošo, uz 
brīvdomību mudinošo garu.

“To  veicināja izcilu personību biežā klātbūtne, jo muze-
jā varēja sastapt un uzrunāt to laiku rakstniecības, teātra 
mākslas, glezniecības, mūzikas un citu profesiju korifejus, kuri 
atklājās kā neparasti, bet reizē vienkārši un saprotami cilvēki. 
Gribējās viņiem līdzināties, un tas pat nelikās neiespējami. Lai 
gan muzeja personāls nupat ir nomainījies, Rīgas gaitās jopro-
jām mēdzu tur iegriezties, lai sastaptu interesantus cilvēkus,” 
Laimdota pieļauj, ka tieši šis periods zemapziņā viņu iedroši-

Krāj, lai dalītu

nājis līdzīgi iziet ļaudīs gan ar savu mākslu, gan uzņemoties 
novadpētniecības misiju. 

LIKTEŅU UN VĒSTURES KALEIDOSKOPS  
“Studiju gados apprecējos ar topošo automātikas un tele-

mehānikas inženieri Oskaru Junkaru un drīzumā pārcēlāmies 
uz viņam piedāvāto darba vietu Ugālē, kur bija plānots būvēt 
drenu rūpnīcu. It kā nonācu atpakaļ dzimtajā Kurzemē, bet 
tomēr citādākā, nekā to agrāk redzēju Abavas senlejā. Pēc 
dabas esmu zinātkāra, tāpēc sev un citiem vaicāju – kur esmu 
nokļuvusi? kādi ļaudis te visapkārt? ko šī vieta vēstures vējos 
pieredzējusi? 

Protams, paralēli vizuālās mākslas mācīšanai Ugāles vidus-
skolā nebiju aizmirsusi arī gleznošanu, kontaktējos ar kolēģiem 
Ventspilī, Talsos un Rīgā,  ik pa laikam par redzēto un uzzināto 
uzrakstot Ventspils laikrakstā, vēlāk arī “Ugāles Ziņās”. Bez šau-
bām, skarot arī citas ar kultūras dzīvi un vēsturi saistītas tēmas, 
līdz pagasta vadība piedāvāja: klau, vajadzētu iet dziļumā un 
plašumā, uzrakstīt par Ugāles puses ļaudīm grāmatu, viņi to ir 
pelnījuši. Varbūt manī ierunājās mammas nepiepildītais sapnis, 
jo viņa jaunībā bija uzrakstījusi, bet tā arī nekad nenodrukāja 
romānu?  Varbūt tas bija vēl nezināmā vilinājums, jo gan Ugāli, 
gan tuvāko apkārtni ar riteni apbraukājot, no sirmiem teicē-
jiem biju dzirdējusi tik daudzus interesantus stāstus, leģendas, 
ticējumus  un jokus, kas prasīt prasījās drukātā veidā atstājami 
pašiem teicējiem un viņu nākamajām paaudzēm,” Laimdota 
atzīst, ka izziņas process viņu bagātinājis ne vien ar faktiem, 
bet arī patriotisma jūtām. 

“Šķita, ka raugos brīnumainā notikumu un likteņu kaleido-
skopā, un ar dažu gadu atstarpi stāstu, fotogrāfiju un dokumen-
tu stikliņi sakrita sējumos “Ugāles pagasta  stāsti”, “Dzīve pie 
Ventas”, “Rāpatu grāmata”, “Cirkales grāmata”, “Ugāle laik-
metu ceļos”. Tieši no teicēju lūpām izskanējušos, traģiskos un 
brīžiem amizantos  vietējo ļaužu sacījumus centos atstāt literāri 
neizslīpētus, lai tie atmirdz tīrradņu savdabībā,” Laimdota bez 
skumjām nopūšas, ka šim, pēc būtības sirds darbam, finišs nav 
saskatāms. Žēl tikai, ka teicēju, savu dzimtu un ciemu vēstures 
zinātāju kļūst aizvien mazāk, un tas ir neatgriezeniski. 

...Rudens ir tas laiks, kad tiek pabeigtas šovasar vai vēl agrāk 
iesāktās gleznas, lai molberta vietu atkal ieņemtu pierakstu 

klades, atšifrējami diktafona ieraksti, no pagasta ļaudīm iegūto 
fotogrāfiju un dokumentu kaudzītes. Kā sagataves Laimdotas 
nākamajai grāmatai. 

“AK NEJAUTĀ, JO ES TO NEZINU...”
Pa kuru laiku, strādājot tiešo maizes darbu skolā un pildot 

mākslinieces noformētājas pienākumus drenu cauruļu rūpnī-
cā “Usma”, vēl arī gleznots?  Aktīvi piedaloties izstādēs visā 
Kurzemē, Rīgā un vairākās ārvalstīs – kā vienlaicīgi iespējams 
vāk materiālus un izdot krājumu “Pussala” par Ventspils māks-
lu un māksliniekiem, uzrakstīt monogrāfiju “Uz atkal redzē-
šanos” par Ventspils dzejnieku Kristu Fogeli (1863. – 1910.), 
kuram pirmajam šeit iespiesta grāmata? Kā var atrast laiku 
aktīvi darboties sabiedriskajā organizācijā “Rubeņa fonds”, 
cenšoties saglābt un saglabāt materiālus par šī virsnieka vadīto 
kaujinieku pretošanos abu okupāciju varai, kā to bija mēģinā-
jis darīt viņas tēvs? Tie būtu retoriski vaicājumi,  Laimdota droši 
vien atvēcinātos ar dziesmu: “Ak nejautā, jo es to nezinu...”. 
Viņa nav skaitījusi arī, cik zīmējumu un gleznu radījusi, cik kop- 
un personālizstādēs bijuši viņas darbi, kāds skaits no tiem atro-
dams Ventspils, Talsu un Rīgas muzeju krājumos, privātkolekci-
jās Latvijā un ārzemēs, draugu īpašumā.   

RAŽĪGI SEPTIŅDESMITOS 
Ar nelielu smeldzi viņa atceras “zelta laikmetu” Ventspils 

mākslā, kad kolēģus uz kopīgu redzējumu mudināja un vieno-
jošai idejai spēja savākt visu cienītie, mūžības ceļos jau aizgā-
jušie dzīvesbiedri Ansis Ozoliņš un Ingrīda Ģelze-Ozoliņa, kuri 
pārstāvēja gan glezniecību, gan keramiku. 

“Varbūt tās bija tuvās Atmodas jausmas un vēlākais pēcat-
modas reibums, kas lika vienoties vēl vārdos īsti neizskanē-
jušajai brīvības un neatkarības sarkanbaltsarkanajai idejai, jo 
pilsētas mākslinieki bija neiztrūkstoši Tautas frontes aktīvisti 
un demonstrāciju dalībnieki,” Laimdota  ar nožēlu konstatē, 
ka šobrīd  Ventspilī nav mākslinieku grupas kā organizācijas. 
Par nopietnu sadarbību starp radošajiem ļaudīm var gan runāt 
Ventspils un Liepājas kontekstā, jo starp šīm pilsētām regulā-
ri notiek apmaiņa ar kopizstādēm. Ventspilī tās ik pārrudeņus 
skatāmas Teātra namā “Jūras vārti” kopš 2011. gada,” atzīst 
tagadējā Ventspils kolēģu galvenā kopā pulcinātāja Laimdota. 
Kā visā Latvijā kopīgu tendenci pamanot, ka kopizstādes 
pamazām atmirst arī citviet. 

“Mums jauno ir maz, jaunie aizplūst. Pamatā mēs esam jau 
tādi septiņdesmitgadnieki. Bet gana ražīgi! Mēs kopā praktis-
ki neko daudz nedarām, katrs vairāk par sevi. Mums ir autori, 
kuri paši realizē projektus, rīko plenērus ar viesmāksliniekiem. 
Kopizstāžu ideja lēnām it kā atmirst. Tas ne tuvu nav tas, kas 
bija kādreiz. Tagad ir personālizstāžu laiks,” stāsta Laimdota, 
atceroties pēdējo tikšanos radošajā mākslas duelī ar liepājnie-
kiem viņu izstāžu zālē – anfilādē – un konstatējot, ka principā 
situācija nav mainījusies arī vēlāk. 

VECAJĀ KLĒTĪ KĀ DIEVA AZOTĒ
Vaicāta, vai viņa Ventspils un novada vēsturē gribētu palikt 

kā gleznotāja vai novadpētniece, māksliniece atsmej, ka līdzīgi 
varētu prasīt – kura krāsa, dzeltenā vai zaļā – ir skaistāka;  eļļas 
vai pasteļa tehnikā darinātais darbs vērtīgāks? 

“Man svarīgi, lai paveiktais uzrunā skatītāju un lasītāju. 
Vienalga, vai tas notiek tagad, pēc desmit vai varbūt simts 
gadiem. Darīts ir ne naudas labad, bet no sirds un dvēseles, to 
taču pamanīs un pēc vairāk nekāroju,” saka Laimdota, pieticī-
gi noklusējot, ka ik tikšanās reizē saņem cienītāju pateicību un 
ziedus, bet svētku dienās arī varas atzinību. Dzīves lielās jubi-
lejas viņai vēl priekšā, varbūt no suminātājiem tobrīd izdosies 
“aizbēgt” uz ārzemēm?  Vai paslēpties dzimtenes meža klu-
sumā, nokāpt jūras krastā, ienirt Abavas senlejas zaļumā, kur 
viņa jūtas vislabāk. 

“Par to domāšu rīt, vispirms jāsastrādā nākamai izstādei, kas 
oktobrī paredzēta Rīgā,” no zilās sapņu pils Laimdota atgriežas 
savos  zaļajos Ugāles  “Ziediņos”, kur darbam iedvesmo arī 
pašu rokām  no jauna saliktā un apdzīvošanai pielāgotā simt-
gadīgā guļbaļķu klēts, kas savulaik noskatīta tepat pagastā. 

“Tur vienmēr ir droši, labi un radoši visādās nozīmēs,”pārlie-
cinājusies māksliniece. 

Grāmatu svētkos, 2019.g. 

Ventspils mākslinieku izstādē “Mēs” teātra namā “Jūras vārti”, 
2018.g.

Ar Oskaru Liepājā, kāzu dienā, 1979.g.
Mākslas dienās Ventspilī, 1983. g. 
(Laimdota otrajā rindā centrā).
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Šūberta 
romantisms
Vēl viena nedēļa ir pa-
skrējusi. Re, jau sep-
tembris otrā pusē, pēc 
nedēļas jau Miķeļi. Ko 
darīt, aiz loga kārtīgs 
rudens – tā vien gribas 
labāk pa iekštelpām. 
Un šajā nedēļas noga-
lē tiešām ir bagātīga 
kultūras programma 
visdažādākajām gau-
mēm! “Ventspilnieks.
lv” izvēlējās tos noti-
kumus, kurus ir vērts 
nepalaist garām.

V 
iens no tiem 
piektdienas, 
20. septem-
bra vaka-
rā plkst. 19, 

notiks koncertzāles 
“Latvija” mazajā zālē, 
kur īpašā atmosfērā 
izskanēs Franča Šūberta 
Latvijā ļoti sen nedzir-
dētais dziesmu cikls 
“Skaistā dzirnavniece”. 
Šo dziesmu ciklu izpil-
dīs izcilais tenors Juris 
Vizbulis un pianists 
Rūdolfs Vanks. Šis dzies-
mu cikls ir viena no skai-
stākajām romantisma 
laika mūzikas pērlēm. 
Tas, protams, ir stāsts 
par kaislīgu mīlestību, 
kas vienam no varo-
ņiem beidzas ar... Kā, to 
uzzināsiet koncertā!

Tiem, kuri vēlas ko 
vieglāku un mūsdienīgā-
ku, tad tieši tajā pašā 
laikā Pārventas biblio-
tēkā koncertā uzstāsies 
zvanu ansamblis “Saules 
zvani”, kā arī individuāli 
mūziķi, grupas “Windy 
Temper” un “Jautrie 
draugi” – mūsu Ventspils 
jaunie mūziķi. Koncerta 
rīkotāji to nosaukuši 
intriģējoši kā muzikālu 
performanci “Laika lāses 
sirds”.

Savukārt sestdien, 21. 
septembrī, plkst. 18 uz 
Kultūras centru jādo-
das visiem tiem, kuriem 
patīk krievu kultūra. Ar 
īpašu koncertu notiks 
Ventspils krievu kultū-
ras dienas. Atklāšanas 
koncertā dziedās koris 
“Cantabile”, virkne 
dažādu dziedātāju un 
mūziķu. 

Zināt, svētdien sola 
samērā saulainu un 
siltu dienu. Var būt kāds 
no jums ir jau pieda-
lījies, kāds varbūt pat 
pirmajā reizē pirms 24 
gadiem, bet varbūt kāds 
vēl nekad nav to mēģi-
nājis... Lai kā būtu, ja 
ir azarts un spēks, tad 
ir vērts aiziet plkst. 12 
līdz Zilā karoga plud-
malei un parādīt visiem 
klasi akmens mešanā. 
Pludmalē notiks Māra 
Grīvas jau 24. gadu 
rīkotās akmens meša-
nas sacensības. Pērn 
vīri aizmeta 110 m tālu, 
dāmām labākā – 68 
metrus. 

Lai arī rudens arvien jūtamāk klauvē pie durvīm, tomēr 
dažas samērā siltas dieniņas vēl būs. Arī šīs nedēļas 
nogale, saskaņā ar Gismeteo vietnē publicēto laika 
prognozi, solās būt septembra nogalei pietiekami silta 
un saulaina.

S 
estdien un svētdien gaisa temperatūra iesils līdz + 
15, + 16 grādiem. Tiesa, sestdien sinoptiķi sola arī 
nelielu lietutiņu. Toties svētdiena un arī pirmdie-
na būs siltas un saulainas. Pirmdien gaidāms + 17 
grādus silts laiks, otrdien un trešdien + 16 grādi. 

Gismeteo publiskotā prognoze liecina, ka siltākā nākamās 
nedēļas diena ar + 19 grādiem būs ceturtdiena. Taču pie 
viena tā atnesīs arī lietu un pat pērkona negaisu. Toties no 
nākamās nedēļas piektdienas līdz pat svētdienai gaiss iesils 
līdz + 16 grādiem, saule mīsies ar mākoņiem un laiku pa lai-
kam līs. Arī naktis solās būt samērā siltas – laika prognoze 
sola no + 9 grādiem sestdien, līdz pat + 13, + 15 (ceturtdien) 
grādiem visas pārējās nedēļas laikā. 

Mūsu pilsētā ir iela ar ļoti skaistu nosau-
kumu – Saules iela. Spriežot pēc vārda, 
šķiet, ka tā ir visai jauna iela – ne vairāk 
kā 80, lielākais, 100 gadi. Patiesībā 
Saules iela ir ļoti sena; var teikt, ka tā 
„iestaigāta” tālajos Livonijas ordeņa 
laikos kā ceļš no pils uz ordenim piedero-
šo Užavu. 

Ventspils ielu piedzīvojumi IV

Š 
is ceļš pa lielākajai daļai veidoja arī 
pilsētai piederošās lauku teritori-
jas  rietumu robežu (līdz tagadējai 
Riņķa ielai). 19. gadsimtā tagadējo 
Saules ielu sauca par Štameru vai 

Štammeru ielu (vāc. Stammerstrasse). Šis 
nosaukums visticamāk tulkojams kā Celmu 
iela vai Celmu ceļš (der Stamm – vāciski 
celms). Tas būtu visai loģiski, jo kādreiz tur 
bija mežs, un ceļa iekopšanai noteikti bija 
jānozāģē traucējošie koki. Pagājušā gad-
simta sākumā Štameru (Saules) iela bija 
diezgan gara, uz tās bija vismaz 66 nami 
– tas zināms no mūsu vairākkārt pieminē-
tās Rihtera Adresu grāmatas. Interesanti 
ir tas, ka ielas kreisās puses (skatoties 
no centra puses) apbūve sniedzās krietni 
tālāk nekā labajā pusē, kur pēdējās mājas 
vai aizņemti gruntsgabali beidzās aptuveni 
pie Bērzu ielas krustojuma. Savukārt ielas 
kreisajā pusē nami slējās  vēl tālu viņpus 
Inženieru ielas, kas tolaik savienoja taga-
dējās Saules un Ganību ielas. Apbūve gan 
nebija blīva, kā pilsētas centrā, bet visai 
izklaida, šur tur pa vidam atradās  lauki un 
pļavu gabali. Štameru ielas iedzīvotāji lielā-
koties bija latvieši, taču latvisko Pornieku, 
Teteru, Mauriņu, Čakstiņu u. tml. vidū atro-
dami arī grāfa Lambsdorfa mantinieki, kņazs 
Goļicins un vēl daži „augstdzimušie”, kas nu 
bija pilnīgā „bauru ielenkumā”. Laikam jau 
pirmā sabiedriskā ēka, līdz ar to arī repre-
zentablākā šai ielā, bija Ventspils pilsētas 
slimnīca ielas kreisajā pusē starp Plato un 
Jūras ielu – apmēram tur, kur tagad Ventspils 
Tehnikuma, bijušās arodskolas, nosacīti jau-
nākā ēka – būvēta kā komercskolas papildu 
korpuss 1939. gadā. Tā kā slimnīca celta 19. 
gs. pirmajā pusē, 20. gadsimta sākumā diez 
cik reprezentabla tā vairs nebija, turklāt no 
koka, kad visapkārt cita pēc citas auga stal-
tas mūra celtnes. Slimnīcas adrese gan bija 
Užavas ielā 21, jo tolaik Užavas iela bija garā-
ka un slīpi pievienojās Štameru ielai. 1912. 
gadā blakus slimnīcai uzcēla J. Turauska 
tirdzniecības skolu (vēlāk – komercskola), 
bet ielas pretējā pusē 1913. gadā uzbūvē-
ja divstāvu kazarmu ēku Ventspilī nometi-
nātajai cariskās Krievijas karaspēja daļai ar 
plašu piegulošo teritoriju, kur „munsturēt”. 
Starpkaru periodā šīs kazarmas aizņēma 
Latvijas armijas karavīri. Padomju okupāci-
jas laikā, šķiet, kopš sešdesmitajiem gadiem 

bijušajās kazarmās mājoja sanatorijas tipa 
bērnudārzs, bet kopš 1993. gada tur atrodas 
tagadējās avīzes „Ventas Balss” redakcija un 
tipogrāfija.

Atgriežoties pie pašas ielas, jāatzīmē, ka 
arī tai negāja secen nosaukuma maiņa. 
Ir saprotams, ka Latvijas pirmās brīvvalsts 
laikā vāciskā „Štamera” vietā deva skais-
tu, latvisku vārdu – Saules iela. Jo vairāk 
tāpēc, ka nekādu celmu tajā jau izsenis nebi-
ja. Taču vietējiem padomju varasvīriem arī 
Saules vārds nebija pieņemams, un jau uz 
piecdesmito gadu robežas to nosauca par 
Komjaunatnes vai Komjauniešu ielu – tā arī 
nav skaidrs, kurš nosaukums bija īstais, jo 
dažādos oficiālos dokumentos, toskait privā-
tīpašnieku mājasgrāmatās lasāms gan viens, 
gan otrs. Par šo „komjauniešu vārdu” daudzi 
vecie iedzīvotāji bija sašutuši. Kāda kundze, 
kas nu jau Aizsaulē, 1989. gadā raudāja prie-
ka asaras, teikdama: Es tak ticēju un ticēju, 
ka vienreiz tos komjauniešus aizvāks, un es 
atkal dzīvošu savā gaišajā Saules ielā!”.

Ja pašķirsta padomju laika tālruņa abonen-
tu grāmatas, ar šodienas acīm un šodienas 
domāšanu nekādi nav izprotams, kādi motīvi 
vadīja „padlaiku” vietējos dižvīrus un dižsie-
vas ielu un citu pilsētas objektu nosaukumu 
mainīšanā. Var saprast „kaitīgo un ideolo-
ģiski nepareizo” datumu un uzvārdu nomai-
ņu pret „pareizajiem”, bet tādi ielu nosau-
kumi kā Lielā, Platā, Užavas, Lauku, Saules, 
u. tml.? Ko gan ideoloģiski nepareizu tajos 
saskatīja? Nācās pamatīgi piepūlēt atmi-
ņu, lai atcerētos, kā šīs ielas bija „iekristī-
tas” teju 50 gadu garumā. Lielā – Kārkliņa, 
Platā – Birznieka, Užavas – Bermaņa, Lauku 

– Fernesta. Tie nu būtu 1905. gada Ventspils revolucionāru vārdi. 
Bet kā ar Majakovski, Beļinski, Čapajevu, Čkalovu, Gogoli un vēl 
citiem personāžiem, kas i nezināja, ka pasaulē ir tāda Latvija un 
tajā ir pilsēta Ventspils? Tieši tā padomju okupācijas gados sau-
cās Baznīcas, Katrīnas, Nikolaja, Prinča un Znotiņu ielas.

Taču šoreiz mūsu stāsts ir par Saules ielu. Vecās, 19. gadsim-
tā celtās pilsētas slimnīcas ēku nojauca pēc tam, kad Ventspils 
slimnīcas personāls bija pārcēlies uz jaunajām mājām Vasarnīcu 
ielā (1925. gadā), starp citu, toreiz tā bija pati plašākā un 
modernākā slimnīca Kurzemē. Gadu vēlāk Saules ielā durvis 
vēra jauna skola. Tā bija kādreizējā 1. pamatskola, ventspilnie-
ku mutēs dēvēta arī par Sviestiņa skolu, jo direktors bija pilsē-
tā labi pazīstamais pedagogs, kultūras darbinieks un novad-
pētnieks Jānis Sviestiņš. Līdz ar to Saules iela kļuva par vienīgo 
Ventspils ielu, kurā ir divas skolas.  Ir dzirdētas 30. gadu beigās 
1. pamatskolā mācījušos ventspilnieku atmiņas par šīs mācību 
iestādes tīkamajām telpām, mājīgo gaisotni, skaisto dārzu, ko 
kopa paši skolēni un skolotāji un kurā drīkstēja uzturēties arī 
ārpus mācību laika. Gaisotne esot saglabājusies arī pēc otrrei-
zējās padomju okupācijas – pedagogu kolektīvs pamatā bija tas 
pats, kaut arī skolu pārdēvēja par 1. septiņgadīgo. 1952. gada 
rudenī skolas kolektīvu burtiski „izlika no mājām”, lai dotu vietu 
krievu skolniekiem, kuriem iepriekšējās telpās pietrūcis vie-
tas, bet jaunā skola (tagadējā 2. vidusskola) vēl nebija uzcelta. 
Grāmatā par Ventspils ģimnāzijas simtgadi šo notikumu atstās-
tījusi vēsturniece Ingrīda Štrumfa, – kā mācību gada sākumā visi 
skolēni, skolotāji un pārējais personāls drūmā, klusējošā gājie-
nā devušies uz pagaidu mācību vietu – 1. vidusskolu. Pēc vai-
rāk nekā 2 gadiem atgriezušies savā skolā, skolotāji un skolē-
ni iekoptā dārza vietā atrada postažu – aizaugušu, aplauztiem 
augļu kokiem, salauztiem soliem. Arī skolas iekšpuse neizskatī-
jās labāk… 1959. gadā skola kļuva par 1. astoņgadīgo, 80. gados 
– 1. deviņgadīgo. Piedzīvoja postošu ugunsgrēku un citas pār-
maiņas (vakarskola, mācību centrs, u.c.). Tā nu šodien mums, 
paldies Dievam, atkal ir Saules iela, bet no kādreiz slavenās, 
tradīcijām bagātās 1. pamatskolas, Sviestiņa skolas, Saules ielas 
skolas palikusi tikai čaula. 

Ventspilī dislocētās Latvijas armijas daļas karavīri kazarmu ēkas pagalmā Saules ielā. 20. gs. 30. gadi.

Vēl gaidāmas 
samērā siltas dienas

4 piestātnes

27 rezervuāri ar kopējo tilpumu 355 000 m3

7 miljoni tonnu jauda gadā

AS Ventbunkers – viens no vadošajiem 
naftas produktu pārkraušanas termināļiem 

gaišo un tumšo naftas produktu 
pārkraušanai Ventspils brīvostā!

Dzintaru iela 92, Ventspils, 
LV-3602, Latvija

Tālrunis: +371 636 02501
Fakss: +371 636 02504

e-pasts: 
ventbunkers@
ventbunkers.lv
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A U N S
Liela nozīme finanšu tēmai. Pārbaudi rēķinus, vai kādi maksāju-
mi nav aizkavējušies. Brīvos līdzekļus ieguldi mājas saimniecī-

bā, iegādājies sadzīves preces vai veic nelielus remontdarbus. Iespējamas 
kādas pārmaiņas profesionālajā jomā, taču jaunus darba piedāvājumus 
rūpīgi izvērtē.

V Ē R S I S
Dzīve ritēs samērā nemierīgi. Notikumi mainīsies strauji kā kino 
kadri. Būsi atvērts kontaktiem, paredzamas izklaides un pasā-

kumi, kuru laikā iespējama interesanta iepazīšanās. Attiecībās svarīga garī-
gā saskaņa un līdzīgi uzskati. Neapspried savu privāto dzīvi nedz ar radiem, 
nedz draugiem.

D V Ī Ņ I
Svarīga mājas dzīve. Būsi noskaņots saimnieciskiem darbiem, 
varbūt brīvdienās pieteiksies ciemos radinieki un draugi. Sarīko 

saviesīgu, omulīgu pasēdēšanu un parādi savas kulināra prasmes. Jaunajā 
nedēļā ar pilnu jaudu vajadzēs pievērsties profesionālajiem pienākumiem. 
Sekmes lietišķos jautājumos.

V Ē Z I S
Interese par ceļošanu. Ja iespējams, ņem atvaļinājumu un dodie-
ties skatīt tālas zemes. Braucienam gan vajadzētu kārtīgi sagata-

voties, neko neatstājot nejaušību ziņā. Ceļā, iespējams, radīsies kādas sim-
pātijas vai veidosies jauni lietišķie kontakti. Darbā vai biznesā jauni izaici-
nājumi. Pieņem tos.

L A U V A
Piemērots brīdis, lai strādātu pie jauniem projektiem. Paplašini 
darbošanos, veido privāto biznesu. Ja veltīsi spēkus un enerģiju 

pasākumiem, kur iespējams nopelnīt, rezultāti būs. Ja tev ir mīļotais cilvēks, 
veido un uzpos kopīgo saimniecību. Brīvajiem ļaudīm iespējas iepazīties ar 
spilgtu personību.

J A U N A V A
Turies tālāk no īgņām un negācijām. Pozitīvisms ir labākais pava-
donis. Sirdi sildīs klusas simpātijas, un tas iedvesmos lieliem dar-

biem. Iespējami jauni kontakti, kas vēlāk nesīs izdevīgumu un pavērs iespē-
jas iesaistīties jaunos projektos. Nedēļas nogalē pienākumi mājās, jāpalīdz 
ģimenei.

S V A R I
Ar piemīlību iekarosi cilvēku simpātijas un par piekrišanas trū-
kumu nebūs jāsūdzas. Sirdslietās notikumi risināsies dinamiski. 

Ja kaut kas nenotiek pēc tava prāta, esi saprotošs un nogaidi. Nevajadzētu 
iesaistīties konfliktos, jo tādējādi pastāv iespējas iegūt nelabvēļus. Atceries, 
ka cilvēki mēdz būt ļoti dažādi.

S K O R P I O N S
Vari risināt sarunas bankās, atdot parādus, kā arī veidot uzkrā-
jumus. Pārbaudi rēķinus un seko līdzi naudas plūsmai. Brīvajā 

laikā dodies sabiedrībā, apmeklē pasākumus, satiecies ar draugiem. 
Cilvēki atbalstīs tavas idejas un varbūt satiksi domubiedrus kādu projek-
tu realizēšanai.

S T R Ē L N I E K S
Labi orientēsies situācijās un cilvēku rīcības motīvos, būsi noti-
kumu epicentrā un apkārt virpuļos dzīve. Iespējas izveidot node-

rīgus kontaktus un iepazīties ar interesantām personībām. Nedēļas noga-
lē gan atrodi laiku atpūtai un pārdomām vienatnē, nonāksi pie vērtīgām 
atziņām. 

M E Ž Ā Z I S
Dari to, kas vairo dzīvesprieku un iedvesmo. Enerģijas netrūks, 
bet tā jāizmanto lietderīgi. Meklē jaunas profesionālās iespē-

jas, kas dod gandarījumu. Var nākt kāds piedāvājums, ko sen esi vēlējies. 
Brīvdienās dodies uz pasākumiem un kontaktējies ar cilvēkiem, tas būs 
interesanti un noderīgi.

Ū D E N S V Ī R S
Iespējas pakāpties pa karjeras kāpnēm un izcelties profesionālajā 
jomā, izmanto savus sakarus un draudzīgos kontaktus. Novērtēsi 

to, ka ap tevi ir labi, uzticami un sirsnīgi cilvēki. Mīlestība sildīs sirdi un 
dos spēku. Sekmīgas sarunas iestādēs un bankās, tikai darījumus kārto 
uzmanīgi.

Z I V I S
Darbā var nākt kādas pārmaiņas, papildus pienākumi vai esošo 
korekcijas. Nebūtu vēlams strīdēties ar priekšniecību. Labāk 

uzņem visu filozofiskā mierā un ieklausies citu viedokļos. Nedēļas noga-
lē prieku sagādās izbrauciens pie dabas vai ekskursija uz kādu no tuvējām 
kaimiņvalstīm.
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Zini, mīļā, vakar es plud-
malē redzēju tavu vīru, un 
viņam pie rokas turējās satrie-
coša izskata blondīne.
- Un ko tad tu gribēji? Lai viņam 
rokās būtu spainītis un lāpstiņa?

Sarunājas divas draudzenes:
- Nu, kā tavas pirmās pus-
dienas jaunajam vīram?
- Normāli, rīt viņu izrakstīs...

Restorāna apmeklētājs:
- Oficiant, es taču pasūtīju melno 
tēju! Kas šitās par čurām?
- Kā es to varu zināt? Mūsu 
restorānā strādā gan-
drīz piecdesmit cilvēki!

Ko darīt, ja spiež sirdsapziņa?
- Labi palīdz šņabja komprese...

Divas zivtiņas akvārijā traki strī-
das. Pēc brīža viena no viņām 
ļoti aizvainota aizpeld uz akvā-
rija stūri. Pēc pāris minūtēm 
atgriežas pie otras strīdnieces:
- Nu, pieņemsim, Dieva nav, bet 
kas tad maina ūdeni akvārijā?

Profesors pārrodas mājās no zināt-
niskās konferences dienu ātrāk 
nekā paredzēts un pārsteidz sievu 
gultā ar savu kolēģi, arī profesoru.
- Kolēģi, ko tu kā inteliģenrts cil-
vēks tagad vari man pateikt?
- Kā inteliģents inteliģentam?
- Protams!
- Klauvēt vajag pirms ienāk...

Sēž vīrs un skatās uz pludi-
ņu. Stundu sēž, divas...

Pēc trim stundām van-
nas istabā  ienāk sieva:
Labi, velns ar tevi! Ej uz savu 
copi, man jāmazgā veļa.

Jaunais krievs pirmo reizi aiz-
iet uz operu un jautā savam 
blakussēdētājam:
- Kāpēc tas vīrietis frakā visu laiku 
dāmai uz skatuves draud ar mietu?
- Vinš nedraud, viņš diriģē.
- Bet kāpēc tad tā dāma 
visu laiku kliedz?

Birojā ienāk jauns, sport-
iska izskata cilvēks.
- Atļaujiet iepazīties, esmu 
jūsu iecirkņa reketieris.

Mazs bruņurupucēns izmisīgi mēģi-
na uzkāpt palmā. Viņš rāpjas, krīt 
zemē, skrāpē bruņas, sasit galvu, 
atkal mēģina, ar zobiem ķeras 
koka mizā, nolauž nagu, atkal 
nokrīt… 
To visu no palmas vēro divi pērtiķi, 
līdz viens saka: 
– Klau, mums tomēr vaja-
dzētu viņam pateikt, ka viņš 
nav mūsu īstais bērns.

Satikušies divi biržas dar-
boņi. Viens iesāk:
- Krīzes dēļ es naktīs nevaru gulēt.
- Es gan guļu kā bērns.
- Nevar būt! 
- Jā, pamostos ik pēc 
pusstundas un raudu.

Agrāk es spēlēju tenisu, futbolu, 
hokeju, nodarbojos ar brīvo cīņu, 
kā arī piedalījos sacensībās šahā 

un kartingā! 
Viss beidzās, kad dēls 
salauza datoru…

Seržants devies ceļojumā uz aus-
trumiem un atsūta mātei fotogrā-
fiju, kurā redzams ēzeļa mugurā. 
Fotogrāfijas otrajā pusē lasāms:
- Mammu, es šajā bildē 
esmu redzams augšpusē.

– Braucam makšķerēt! 
– Es tak nemāku… 
– Kas tur ko mācēt? Ielej un izdzer!

Jums nemaz nav kauna tik 
bieži parādīties tiesā?
- Nē, jūsu godība! Vienmēr esmu 
domājis, ka tiesa ir solīda iestāde.

Iepazīšanās birojā:
- Manai dzīvesbiedrei jābūt rudma-
tei, vienmēr jābūt mājās un vien-
mēr jāpriecājas mani redzēt. Viņai 
jābūt uzticīgai, nedrīkst runāt pre-
tim, jāmīl mani tādu, kāds esmu...
- Kā būtu ar spanielu? 

– Meitenīt, tūlīt jums veiksim IQ 
testu! 
– Kas ir IQ? 
– Paldies, tests ir pabeigts.

- Apsūdzētais, pastāstiet, 
kā izdarījāt aplaupīšanu?
- Kādu aplaupīšanu, tiesne-
ša kungs! Viņi paši uzprasījās!
- Kā tā?
- Nu tā – vēlā vakarā pie manis 
pienāca divi vīrieši un teica: Velc 
nost cepuri un kažoku! Es arī novil-
ku – vienam cepuri, otram kažoku.

NO VENTSPILNIEKU VĒSTULĒM PILSĒTAS OFICIĀLAJĀ MĀJASLAPĀ VENTSPILS.LV:

Lūgums pašvaldības policijai pakontrolēt braucējus, kuri ar elektroskūteriem lielā ātrumā pārvietojas 
pa pludmales laipām. Tāpat es uzskatu, ka ar elektroskūteriem nedrīkstētu braukt pa ietvi Kuldīgas 
ielā, blakus kādreizējai Bērnu pasaulei. Mūsu pilsētā tomēr ir diezgan daudz cilvēku ar kustību trau-
cējumiem un vecāku ļaužu ar pārvietošanās grūtībām. Cik tur vajag, lai notiktu sadursme! Lasīju, ka 
Rīgā elektroskūteris notriecis sievieti. Pilsētā.

ATBILD VENTSPILS PILSĒTAS DOMES EKONOMIKAS NODAĻA:

Paldies par sniegto informāciju un ieteikumiem. Pamatojoties uz iepriekš minēto, Ventspils pilsētas dome vēr-
sās Satiksmes ministrijā un saņēma ministrijas skaidrojumu, kurā tika norādīts, ka ņemot vērā elektrotrans-
portlīdzekļa tehnisko uzbūvi un funkcionalitāti, kas neatbilst ne mopēdam, ne velosipēdam, tas būtu pielīdzi-
nāms sporta atpūtas inventāram. Atbilstoši MK noteikumiem, izmantojot Sporta un atpūtas inventāru, netrau-
cējot gājējus, ar to var pārvietoties pa ietvi, gājēju ceļu, gājēju un velosipēdu ceļu, kopīgu gājēju un velosipē-
du ceļu vai nomali. Gadījumos, ja jūs konstatējat, ka sporta un atpūtas inventāra lietotājs veic iepriekš minēto 
noteikumu neievērošanu, lūdzam jūs sazināties ar Valsts policiju.

REDAKCIJAS PIEBILDE:

Modes pārvietošanās līdzeklis – elektroskūteris – jau kādu brīdi ir kļuvis par pamatīgu problēmu ne tikai Rīgā, 
bet teju visās Eiropas lielpilsētās. Tagad problēma, šķiet, nonākusi arī līdz Ventspilij. Brauc ātri, piezogas klusu 
un notriec negaidot...



ОВЕН
Большое значение будет иметь финансовая тема. Проверьте, все 
ли счета вы оплатили. Свободные средства вкладывайте в домаш-
нее хозяйство, приобретайте бытовые товары или выполните 

небольшой ремонт. Возможны перемены в профессиональной сфере, однако 
предложения, связанные с карьерой, следует тщательно оценивать. 

ТЕЛЕЦ
Сравнительно неспокойный период. События будут сменяться, 
словно кадры в киноленте. Вы будете открыты для общения, 

возможно посещение развлекательных мероприятий, во время которых не 
исключены интересные знакомства. В отношениях важно взаимопонимание 
и совпадение точек зрения. Не обсуждайте свою личную жизнь ни с родны-
ми, ни с друзьями. 

БЛИЗНЕЦЫ
Для вас важны дела семейные. Вы будете настроены на выпол-
нение хозяйственных работ, не исключено, что в выходные к вам 

в гости приедут друзья или родственники. Устройте посиделки в непринуж-
денной атмосфере, продемонстрируйте свои кулинарные таланты. На новой 
рабочей неделе потребуется всю энергию посвятить профессиональным обя-
занностям. Успешно будете решать деловые вопросы. 

РАК
Вы ощутите интерес к путешествиям. Если это возможно, возьмите 
отпуск и отправьтесь в дальние страны. К поездке необходимо хоро-

шенько подготовиться. Возможно, в дороге возникнет симпатия или завяжутся 
новые деловые контакты. На работе или в бизнесе – новые вызовы. Примите их. 

ЛЕВ
Подходящий период, чтобы работать над новыми проектами. 
Расширьте свою деятельность, можно создавать частный бизнес. 

Если вложите силы и энергию в мероприятия, которые позволят заработать, 
то результаты будут. Если у вас есть любимый человек, то стоит заняться 
совместным налаживанием быта. Свободные представители знака, возмож-
но, познакомятся с яркой личностью. 

ДЕВА
Держитесь подальше от нытиков и любого негатива. Позитивный 
настрой – ваш лучший спутник. Ваше сердце согреет тайная сим-

патия, что вдохновит вас на великие дела. Возможны новые контакты, кото-
рые позднее могут оказаться полезными и позволят поучаствовать в новых 
выгодных проектах. В выходные вас ожидают домашние обязанности, нужно 
помочь семье. 

ВЕСЫ
Вы очаровательны и милы, что позволит вам завоевать симпатии 
окружающих, на отсутствие внимания вам жаловаться не придет-

ся. В делах сердечных события будут развиваться динамично. Если происхо-
дящее вас не устраивает, проявите понимание и терпимость. Не стоит прини-
мать участие в конфликтах, так как есть риск приобрести недоброжелателей. 
Помните, что люди бывают очень разные. 

СКОРПИОН
Вы можете вести переговоры в банках, возвращать долги и созда-
вать накопления. Проверьте счета и следите за денежным потоком. 

В свободное время выйдите в люди, посетите мероприятия, встретьтесь с 
друзьями. Люди поддержат ваши идеи, возможно, в этот период вы встретите 
единомышленников для реализации какого-либо проекта. 

СТРЕЛЕЦ
Вы будете хорошо ориентироваться в ситуациях и понимать 
мотивы поступков окружающих, сейчас вы в эпицентре событий, 

вокруг бурлит жизнь. Велик шанс установить полезные контакты и познако-
миться с интересными личностями. В выходные обязательно найдите время 
для отдыха и размышлений наедине с собой, это позволит вам прийти к 
полезным для вас умозаключениям. 

КОЗЕРОГ
Делайте то, что вызывает в вас чувство радости и вдохновляет. 
Энергии будет предостаточно, но ее нужно расходовать с умом. 

Ищите новые профессиональные возможности, которые приносят удовлет-
ворение. Может поступить предложение, которого вы давно ждали. В выход-
ные рекомендуется отправиться на мероприятия и пообщаться с людьми, это 
будет интересно и полезно для вас. 

ВОДОЛЕЙ 
Возможность подняться по карьерной лестнице и выделиться в 
профессиональной сфере. Используйте свои связи и личные кон-

такты. Вы сможете оценить то, что рядом с вами находятся хорошие, верные 
и душевные люди. Любовь согреет сердце и придаст сил. Успешными ока-
жутся переговоры в учреждениях и банках, однако сделки нужно оформлять 
очень внимательно. 

РЫБЫ
На работе возможны перемены, дополнительные обязанно-
сти или коррекция существующих. Нежелательно ссориться с 

начальством. Лучше отнестись ко всему философски и прислушаться к мне-
нию окружающих. В конце недели радость вам доставит поездка на природу 
или экскурсия в какое-нибудь из соседних государств.
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В студенческом общежитии объявление: 
- Смена постельного белья один раз в 
десять дней, строго по вторникам!

- Дорогой, ты сделаешь для меня всё, что я пожелаю? 
- Да! 
- Класс! Найди мне другого мужика.

Звонок в дверь. 
- Кто там? 
- Скажите, пожалуйста, вы все время дома бываете? 
- Да, а что? 
- Да так, ничего... Социологический опрос...

Встречаются две подруги, которые давно не виде-
лись. Одна спрашивает: 
- Ты что такая довольная? 
- Представляешь, наконец-то сбылась моя мечта: 
завтра я играю свою первую роль в театре! 
- И что же это за роль? 
- Да так, одну страшную, толстую, тупую блондинку. 
- Значит, тебе только волосы пере-
крашивать придется?

Только действительно богатая страна может позво-
лить себе иметь такой уровень коррупции.

- Миленький, иди ко мне, я соскучилась. 
- Подожди, я только Apple Watch сниму. 
- Зачем, мой пупсик, они же такие классные. 
- У меня жена – врач. Она по кардиограм-
ме сразу поймёт, что ни в каком мини-
стерстве на совещании я не был.

Дочка спрашивает мать: 
- Мама, объясни мне, что подразумевают под выра-
жением «неловкий момент»? 
- Доча, да это же так просто! К приме-
ру, для женщины, неловкий момент, это 
когда забыла, на что обиделась...

Вот так сидишь на даче в теньке, намазываешь на 
яблочный оладушек яблочное повидло, запива-
ешь яблочным соком, ждешь, пока шарлотка яблоч-
ная допечется... А в голове одна мысль: а не спи-
лить ли наконец эту яблоню к хренам собачьим?!

- Подсудимый, Вы признаете свою вину? 
- Нет, я абсолютно невиновен и могу дока-
зать это на ринге или на татами.

- Петька, собирайся, пойдем на рыбалку! 
- Василий Иванович, так водки нет, что так пойдем? 
- Петька, а что есть? 
- Анаша! 
Чапаев удобней усаживается в кресле: 
- Ну, хорошо, тогда здесь порыбачим!

Свидание вслепую. 
- Давай встретимся на пляже. 
- А как я тебя узнаю? 
- Да легко: на мне нет татуировок.

- Я человек творческий, и мне чужды эти ваши креди-
ты, айфоны, стартапы. Вы же не видите главное... 
- За тебя заплатить? 
- Да, если можно.

- Я являюсь вегетарианцем во второй степени! 
- Это как? 
- Ну, корова ест траву, а я – корову...

Выслушав речь адвоката, судья несколько смущенно 
произносит: 
- Если я правильно вас понял, мне остается толь-
ко причислить подсудимого к лику святых.

- Свидетель, Вы слышали о чем говорил подсуди-
мый? 
- Нет, я находился в другом конце коридора, а он 
говорил тихо, почти шепотом. 
- А с чего Вы взяли, что подсудимый неуважительно 
отзывался о представителях власти? 
- Я же объясняю, он говорил тихо, почти шепотом, а 
потом вдруг громко сказал: «Вот козлы! « 
- А почему Вы решили, что он это сказал о предста-
вителях власти? 
- А о ком же еще?!

В изобретении человечеством искусственного интел-
лекта самое главное это научить его бухать. 
Дальше проблем не будет, всему 
остальному сам научится.

АНЕКДОТЫ

ИЗ ПИСЕМ ВЕНТСПИЛЧАН НА ОФИЦИАЛЬНОМ ПОРТАЛЕ ГОРОДА VENTSPILS.LV:
Просьба к полиции самоуправления проконтролировать ездоков, которые ездят на электроскутерах на 
большой скорости по пляжным мостикам. Также я считаю, что на электроскутерах нельзя ездить по троту-
ару на улице Кулдигас, рядом с бывшим Детским миром.  В нашем городе всё же довольно много людей 
с двигательными нарушениями и пожилых людей с трудностями с передвижением. Сколько там нужно, 
чтобы произошло столкновение! Читал, что в Риге электроскутер сбил женщину. В городе. 

ОТВЕЧАЕТ ЭКОНОМИЧЕСКИЙ ОТДЕЛ ВЕНТСПИЛССКОЙ ГОРОДСКОЙ ДУМЫ:
Спасибо за предоставленную информацию и предложения. Согласно вышеупомянутому, Вентспилсская город-
ская дума обратилась в Министерство сообщения и получила пояснения, в которых указано, что, принимая во 
внимание техническое устройство электрического транспортного средства и его функциональность, которое не 
отвечает ни мопеду, ни велосипеду, оно может быть приравнено к инвентарю для спортивного отдыха.  Согласно 
правилам КМ, при использовании спортивного инвентаря и инвентаря для отдыха, не мешая пешеходам, на нём 
можно передвигаться по тротуару, пешеходной дорожке, пешеходной и велосипедной дорожке, общей пеше-
ходной и велосипедной дорожке или на обочине. В случаях, если вы констатируете, что спортивный инвен-
тарь и инвентарь для отдыха ездок использует с нарушением вышеупомянутых правил, просьба связаться с 
Государственной полицией. 

ПРИМЕЧАНИЕ РЕДАКЦИИ: 
Модное средство передвижения – электроскутер – уже какое-то время стал основательной проблемой не только в 
Риге, но и почти во всех крупных городах Европы. Сейчас, кажется, проблема дошла и до Вентспилса. Ездят тихо, 
подбираются незаметно и сбивают неожиданно…
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пытаясь побуждать их к активному участию в пленэрах, 
выставках и в художественной жизни как таковой.  «Для 
движения», как, улыбаясь, сказал бы известный художник 
Петерис Сидарс. Допуская, что люди искусства во взаимном 
творческом процессе заинтересованы настолько же сильно, 
как и я», – хотя в последнем Лаймдота не слишком уверена, 
потому что все художники – это личности, и на совместные 
мероприятия и процессы имеют обыкновение смотреть нетра-
диционно и действовать соответственно.    

ОТ ПОЛЯРНОГО КРУГА В ТЕПЛО БАБУШКИ 
Так как и её путь к профессии, а, возможно, призванию, 

начался несколько иначе, чем у большинства её сверстников. 
«Про тюрьму – это действительно правда. Мама ждала меня, 

когда отца Артура, бывшего легионера и лесного брата, оккупа-
ционные власти в послевоенные годы бросили в Вентспилсскую 
тюрьму.  Туда же, за решётку попала и моя мама Матилде, как 
его пособница. На свет я появилась уже в Рижской централь-
ной тюрьме, после которой маму вместе со мной, грудничком, 
выслали на принудительные работы в Республику Коми за 
Полярным кругом, недалеко от Северного Ледовитого океана.  
Вероятно, в этой суровой земле, где похоронены сотни заклю-
ченных из Латвии, была бы и моя могила..., если бы не бабушка 
Эмилия, сильная сельская женщина, которая из Кабиле прие-
хала за мной и увезла в свой дом.  Уже позднее, после смер-
ти Сталина, когда родителей освободили, они меня на полтора 
года взяли к себе, так как хотели еще немного задержаться на 
Севере, чтобы заработать денег, чтобы возобновить свою раз-
рушенную жизнь в Латвии. Отец был строителем, после воз-
вращения начал строить дом в Юрмале, В Крастациемсе, а 
моя первая школа, хотя только одну четверть, была в Кабиле –  
недалеко от красивой древней долины реки Абава, где и можно 
найти корни моих родителей, бабушек и дедушек. 

Конечно, художники вырастают и на камнях, но корзины с 
картофелем, луковые косы, головки мака, розы, георгины и 
луговые цветы, которые позднее можно будет увидеть в пасте-
лях, акварелях и рисунках Лаймдоты, всё же прежде всего уви-
дены широко распахнутыми глазами дитя природы.   

ЖИЗНИ УЧИЛАСЬ В МУЗЕЕ 
«Учёбу продолжила в восьмилетней школе в Асари.  Уже 

тогда много рисовала – стенные газеты и даже учителей во 
время уроков. Затем мне посчастливилось продолжить обра-
зование в богатой традициями Юрмальской 4-й (Пумпурской) 
средней школе, в которой в своё время учились и одновремен-
но со мной взбирались в гору знаний многие затем известные 
люди, включая ставшими позднее так популярными певцов 
группы «Менуэт». На мои художественные способности внима-
ние обратила учительница из Риги Силиня, когда я нарисовала 
портрет её отца. И хотя в то время я уже переросла соответ-
ствующий возраст, при её поддержке попала в студию рисова-
ния Рижского дворца пионеров к Луции Клейне.  Потом пошла 
на вечерние подготовительные курсы в Академию художеств, 
за ними последовала учёба там же, на отделении педагогики», 
– Лаймдота вспоминает, что перед этим и одновременно с учё-
бой была работа в киоске Союзпечати, в Рижской центральной 
библиотеке М. Горького и шесть лет в Музее истории литерату-
ры и искусства им. Я. Райниса, в Рижском замке.    

«В Академии художеств освоила специальность, а в музее 
исследовала и изучала жизнь, поэтому считаю, что в столи-
це окончила два университета», – вспоминая поработанное в 
замке время, Лаймдота как незабываемый наиболее высоко 
оценивает творческий дух, побуждаемый к свободомыслию.  

«Этому способствовало частое присутствие выдающихся 
личностей, так как в музее можно было встретить и побеседо-
вать с корифеями того времени в области словесности, теа-
трального искусства, живописи, музыки, которые открывались 
как необычные, а иногда простые и понятные люди.  Хотелось 
на них походить, и это не казалось невозможным. И хотя пер-
сонал музея недавно сменился, я по-прежнему езжу в Ригу и 
иногда туда захожу, чтобы встретить интересных людей», – 
Лаймдота допускает, что именно этот период подсознательно 
поощрил её на то, чтобы тоже выйти в люди со своим искус-
ством, а также взять на себя миссию краеведа.  

КАЛЕЙДОСКОП СУДЬБЫ И ИСТОРИИ   
Во время учёбы в академии вышла замуж за будущего инже-

Собирает, чтобы поделиться 

нера автоматики и телемеханики Оскара Юнкарса, и вскоре мы 
перебрались в предложенное ему место работы в Угале, где 
планировалось построить   дренажный завод. Я вроде как бы 
попала назад в родную Курземе, но всё же в иную, чем я рань-
ше видела в долине Абавы.  По природе своей я человек любо-
пытный, поэтому себя и других спрашивала – куда я попала? 
Какие люди вокруг? Что это место пережило в ветрах истории?   

Конечно, параллельно с обучением визуальному искусству в 
Угальской средней школе я не забывала и живопись, контакти-
ровала с коллегами в Вентспилсе, Талси и Риге, время от вре-
мени писала об увиденном в вентспилсской газете, а позднее и 
в “Ugāles ziņas”. Несомненно, касаясь и других тем, связанных 
с культурной жизнью и историей, пока руководство волости не 
предложило: послушай, нужно идти глубже и шире, написать о 
людях Угальской стороны книгу, они это заслужили. Возможно, 
во мне заговорили несбывшиеся мечты моей матери, потому 
что она в молодости написала, но так никогда и не напечата-
ла роман?  Возможно, это было искушение неизвестным, так 
как объездив Угале и ближайшие окрестности, от седовласых 
рассказчиков слышала так много интересных историй, легенд, 
поверий и шуток, что они так и просились, чтобы их оставили 
в печатном виде самим рассказчикам и их следующим поколе-
ниям”, – Лаймдота признаёт, что исследовательский процесс 
обогатил её не только фактами, но и чувством патриотизма.    

«Кажется, если посмотреть на чудесный калейдоскоп собы-
тий и судеб, с разницей в несколько лет стёклышки историй, 
фотографий и документов совпали в томах “Ugāles pagasta 
stāsti”, “Dzīve pie Ventas”, “Rāpatu grāmata”, “Cirkales grāmata”, 
“Ugāle laikmetu ceļos”. Именно прозвучавшие из уст рассказ-
чиков, трагичные и порой забавные рассказы местных людей 
старалась оставить литературно необработанными, чтобы 
они засверкали чистотой самородков», – Лаймдота без гру-
сти вздыхает и добавляет, что у этой, практически работы для 
души, конца ещё не видно. Жаль только, что рассказчиков, зна-
токов истории своей семьи и истории посёлка становится всё 
меньше, и это необратимо.  

...Осень – это то время, когда закончены начатые ещё этим 
летом или ещё раньше картины, чтобы место мольберта снова 
заняли тетради для записей, нуждающиеся в отшифровке дик-
тофонные записи, стопка фотографий и документов, получен-
ных от людей волости. Как подготовительный материал для 
следующей книги Лаймдоты.  

 “AK NEJAUTĀ, JO ES TO NEZINU...” («ОХ, НЕ 
СПРАШИВАЙ, ПОТОМУ ЧТО Я ЭТОГО НЕ ЗНАЮ…») 

Когда, выполняя прямые трудовые обязанности в школе и 

художника-оформителя на заводе дренажных труб “Usma”, ещё 
и писать картины? Как, активно участвуя в выставка по всей 
Курземе, в Риге и во многих зарубежных странах – одновремен-
но можно было собирать материалы и издать сборник “Pussala” 
об искусстве и художниках Вентспилса, написать монографию 
“Uz atkal redzēšanos” о вентспилсском поэте Кристе Фогелисе 
(1863 – 1910), книга о нём была первой здесь напечатанной? 
Как можно найти время, активно работая в общественной орга-
низации “Rubeņa fonds”, стараясь спасти и сохранить матери-
алы о сопротивлении бойцов под руководством этого офице-
ра обеим оккупационным властям, как это пытался сделать 
её отец? Здесь можно было бы задать риторический вопрос, 
и Лаймдота скорее всего ответила бы словами из песни: “Ak 
nejautā, jo es to nezinu...”. Она также не считала, сколько соз-
дала рисунков и картин, на скольких персональных и совмест-
ных выставках были её работы, какое число из них находится 
в фондах музеев Вентспилса, Талси и Риги, в частных коллек-
циях в Латвии и за рубежом, а также в собственности друзей.   

ПЛОДОТВОРНО В СЕМИДЕСЯТЫЕ  
С лёгкой улыбкой она вспоминает «золотой век» в искус-

стве Вентспилса, когда чтобы делиться совместным видением 
и объединяющей идеей, коллег смогли собрать вместе всеми 
уважаемые, уже ушедшие в мир иной супруги Ансис Озолиньш 
и Ингрида Гелзе-Озолиня, которые представляли и живопись, 
и керамику.   

«Возможно, это было ощущение приближающейся Атмоды, 
а позднее чувство опьянения после Атмоды, которое заста-
вило объединиться во имя еще на звучавшей в словах крас-
но-бело-красной идеи свободы и независимости, так как город-
ские художники были неутомимыми активистами Народного 
фронта и участниками демонстраций», – Лаймдота с сожа-
лением констатирует, что в настоящее время в Вентспилсе 
нет группы художников как организации. О серьёзном сотруд-
ничестве между творческими людьми можно говорить в кон-
тексте Вентспилса и Лиепаи, потому что между этими горо-
дами регулярно проходит обмен совместными выставками. 
В Вентспилсе их можно увидеть осенью в театральном доме 
«Юрас варты» с 2011 года», – признаёт Лаймдота – тепереш-
ний главный собиратель вентспилсских коллег. И также отме-
чает как общую тенденцию для всей Латвии, что совместные 
выставки понемногу отмирают и в других местах.   

«У нас молодых мало, молодые уходят. В основном мы 
такие семидесятники. Но достаточно плодотворные!  Мы вме-
сте практически ничего не делаем, каждый больше сам по 
себе. У нас есть авторы, которые сами реализуют свои проек-
ты, устраивают пленэры с приглашенными художниками. Идея 
совместных выставок медленно как бы отмирает. Это далеко 
не то, что было когда-то. Сейчас время персональных выста-
вок», – рассказывает Лаймдота и вспоминает творческую худо-
жественную дуэль во время последней встречи с лиепайчана-
ми в их выставочном зале – анфиладе и констатирует, что в 
принципе ситуация не менялась и раньше.   

В СТАРОМ АМБАРЕ КАК У БОГА ЗА ПАЗУХОЙ
Когда её спрашивают, хочет ли она остаться в истории 

Вентспилса и Вентспилсского края как художница или кра-
евед, художница отвечает с улыбкой, что подобно можно 
спросить – какой цвет – жёлтый или зелёный – красивее; 
какая работа более ценная – выполненная в масляной или в 
пастельной технике?  

Для меня важно, чтобы сделанное говорило со зрителем и 
читателем.  И неважно, происходит ли это сейчас, или через 
десять, а, возможно, и через сто лет. Я это делаю не из-за 
денег, а по велению сердца и души, это ведь заметят, и боль-
шего я не хочу», – говорит Лаймдота, скромно умолчав, что 
в каждую встречу получает в награду благодарность и цветы 
ценителей, а в праздничные дни – и благодарность властей.  
Большие жизненные юбилеи у неё ещё впереди, возможно, 
ей удастся от поздравляющих в тот момент «сбежать» за гра-
ницу?  Или спрятаться в тишине родного леса, спуститься на 
берег моря, нырнуть в зелень долины Абавы, где она чувству-
ет себя лучше всего.    

«Об этом буду думать завтра, прежде всего надо рабо-
тать для следующей выставки, которая в октябре планирует-
ся в Риге», – Лаймдота возвращается из замка своей голубой 
мечты в свои зелёные «Зиедини» в Угале, где для работы она 
находит вдохновение в сложенном заново своими руками и 
приспособленном для жилья столетнем бревенчатом амбаре, 
который в своё время она присмотрела здесь же, в волости.   

«Там всегда безопасно, хорошо и творчески во всех смыс-
лах», – убеждена художница. 

На Книжном празднике, 2019 г.  

На выставке вентспилсских художников «Мы»  
в театральном доме «Юрас варты», 2018 г. 

С Оскаром в Лиепае, в день свадьбы, 1979 г. 
В Дни искусств в Вентспилсе, 1983 г. 
(Лаймдота во втором ряду в центре).
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Незаметно пробежа-
ла ещё одна неделя. 
Смотрите, уже вторая 
половина сентября, 
через неделю – День 
Микелиса. Что делать, 
если за окном настоя-
щая осень – так и хочет-
ся проводить время в 
помещениях. И в конце 
этой недели действи-
тельно богатая культур-
ная программа на любой 
вкус! «Ventspilnieks.
lv» выбрала те собы-
тия, которые стоит не 
пропустить. 

О дно из них 
состоится в 
пятницу, 20 
сентября, в 
19 часов в 

малом зале концертно-
го зала «Латвия», где в 
особой атмосфере про-
звучит так давно не слы-
шанный в Латвии вокаль-
ный цикл Франца Шуберта 
«Прекрасная мельничи-
ха». Этот песенный цикл 
исполнят выдающий-
ся тенор Юрис Визбулис 
и пианист Рудолфс 
Ванкс. Вокальный цикл 
«Прекрасная мельничи-
ха» – является одной из 
красивейших жемчужин 
времён романтизма. Это, 
конечно, рассказ о страст-
ной любви, которая для 
одного из героев заканчи-
вается… Как? Об этом вы 
узнаете на концерте! 

Тем, кто хочет чего-то 
более лёгкого и совре-
менного, можно предло-
жить посетить концерт 
ансамбля колокольчи-
ков «Солнечные коло-
кольчики», а также инди-
видуальных музыкантов, 
группы «Windy Temper» и 
«Jautrie draugi» – наших 
молодых вентспилсских 
музыкантов, который 
пройдёт в то же время в 
Парвентской библиотеке. 
Организаторы концерта 
назвали его интригующе - 
как музыкальный перфор-
манс - «Laika lāses sirds».

В свою очередь в суб-
боту, 21 сентября, в 18 
часов, в Культурный 
центр стоит пойти тем, 
кто любит русскую куль-
туру. С особым концер-
том пройдут Дни русской 
культуры Вентспилса. На 
концерте открытия дней 
культуры выступит хор 
«Cantabile», целый ряд 
певцов и музыкантов.  

Знаете, воскресенье 
обещают довольно сол-
нечным и тёплым днём. 
Возможно, кто-то из вас 
уже участвовал, кто-то, 
возможно впервые 24 
года назад, а кто-то вооб-
ще никогда не пробовал… 
Как бы там ни было, стоит 
пойти в 12 часов на пляж 
Голубого флага и пока-
зать всем класс в метании 
камней. На пляже прой-
дут проводимые в течение 
24 лет соревнования по 
метанию камней Мариса 
Гривы. В прошлом году 
камень удалось метнуть 
на 110 метров, у женщин 
лучший результат был – 
68 метров. 

Романтизм 
Шуберта 

В нашем городе есть улица с очень 
красивым названием – улица Саулес 
(Солнечная). Если судить по названию, 
то кажется, что она совсем молодая – 
не более 80, самое большое – 100 лет. 
На самом деле улица Саулес существу-
ет уже очень давно. Можно сказать, что 
она «протоптана» в далекие времена 
Ливонского ордена как дорога от замка к 
принадлежащей ордену Ужаве. 

Приключения вентспилсских улиц IV

Э та дорога большей частью фор-
мировала и западную границу 
принадлежащей городу сель-
ской территории (до нынеш-
ней улицы Ринькя). В XIX веке 

улицу Саулес называли улицей Штамеру 
или Штаммеру (нем. Stammerstrasse). Это 
название, вероятнее всего, переводится как 
«улица Пней» или «Дорога с пнями» (der 
Stamm – по-немецки «пень»). Это пред-
ставляется логичным, так как когда-то там 
был лес, и для того, чтобы сделать доро-
гу, нужно было спилить мешавшие дере-
вья. В начале прошлого столетия улица 
Штамеру (Саулес) была достаточно длин-
ной, на ней было по меньшей мере 66 
домов – это известно из неоднократно упо-
минавшейся нами адресной книги Рихтера. 
Интересно, что застройка левой стороны 
улицы (если смотреть со стороны центра) 
осуществлена значительно дальше, чем на 
правой стороне, где последние дома или 
занятые участки заканчиваются приблизи-
тельно возле перекрестка улицы Берзу. В 
свою очередь, на левой стороне улицы дома 
построены еще далеко на позади улицы 
Инжениеру, которая тогда соединяла нынеш-
ние улицы Саулес и Ганибу. Застройка не 
была такой плотной, как в центре города, 
причем кое-где посередине находились поля 
и участки лугов. Жителями улицы Штамеру 
были преимущественно латыши, однако 
среди Порниексов, Тетерсов, Мауриньшей, 
Чакстиньшей и т. п. можно найти и наслед-
ников графа Ламбсдорфа, князя Голицына 
и других представителей «высоких родов». 
Наверное, первым общественным зданием, 
поэтому и самым репрезентабельным на 
этой улице была Вентспилсская городская 
больница на левой стороне улицы между 
улицами Плата и Юрас – приблизитель-
но там, где ныне находится условно самое 
новое здание Вентспилсского техникума, 
бывшей ремесленной школы, – оно было 
построено как дополнительный корпус ком-
мерческой школы в 1939 году. Поскольку 
больница была построена в первой поло-
вине XIX в., в начале ХХ столетия она уже 
не имела того репрезентабельного вида, 
к тому же, она была деревянной, а рядом 
вырастали одно за другим каменные зда-
ния. Адрес больницы был улица Ужавас, 21, 
так как тогда улица Ужавас была длиннее и 
наискосок присоединялась к улице Штамеру. 
В 1912 году рядом с больницей построили 
торговую школу Тураускиса (позднее – ком-

мерческая школа), а на противоположной 
стороне улицы в 1913 году построили двух-
этажное здание казармы для размещенной 
в Вентспилсе военной части армии царской 
России, с большой прилегающей территори-
ей, где можно было маршировать. В пери-
од между войнами эти казармы занимали 
военные Латвийской армии. Во время совет-
ской оккупации, кажется, с шестидесятых 
годов, в бывших казармах размещался дет-
ский сад санаторного типа, а с 1993 года там 
располагается нынешняя редакция газеты 
«Вентспилс Балсс» и типография. 

Возвращаясь к самой улице, нужно отме-
тить, что и ее не миновала участь со сме-
ной названий. Понятно, что во время Первой 
Республики вместо немецкого «улица 
Штамера» появилось красивое латышское 
слово – «Саулес». Особенно потому, что уже 
никаких пней в то время на ней давно не 
было. Однако для местных советских властей 
и это «солнечное» название не было прием-
лемым, и уже на рубеже пятидесятых годов 
улицу назвали Комсомольской. Многие мест-
ные жители были возмущены этим названи-
ем. Одна пожилая госпожа, которой сегодня 
уже нет с нами, в 1989 году плакала от радо-
сти: «Я всегда верила, что однажды этих ком-
сомольцев уберут, и я снова буду жить на 
своей светлой улице Саулес!» 

Если полистать телефонный справочник 
советского времени, сегодня трудно понять, 
чем руководствовались советские местные 
власти, меняя названия улиц и объектов. 
Можно понять смену «вредных и идеологиче-
ски неправильных» дат и фамилий на «пра-
вильные», но такие названия улиц, как Лиела, 
Плата, Ужавас, Лауку, Саулес и т. п.? Что иде-
ологически неправильного в них усмотрели? 

П р и ш л о с ь 
х о р о ш е н ь -
ко напрячь 
память, чтобы 
вспомнить , 
как эти улицы 
назывались 
на протяже-
нии почти 50 
лет. Лиела 
– Карклиня, 
Плата – 
Бирзниек а , 
Ужавас – 
Б е р м а н я , 
Лауку – 
Ф е р н е с т а . 
Это, по край-
ней мере, 
имена вент-
с п и л с с к и х 
революцио-
неров 1905 
года. А как 
же имена 
Маяковского, 
Белинского, 
Ч а п а е в а , 
Ч к а л о в а , 

Гоголя и других персонажей, которые и не знали, что на свете 
есть такая Латвия, а в ней – город Вентспилс? Именно так 
в годы советской оккупации назывались улицы Базницас, 
Катринас, Николая, Принча и Знотиню. 

Однако наш сегодняшний рассказ об улице Саулес. 
Старое, построенное в XIX столетии здание городской боль-
ницы снесли после того, как персонал Вентспилсской боль-
ницы перебрался в новый дом на улице Васарницу (в 1925 
году). К слову, тогда это была самая просторная и совре-
менная больница в Курземе. Через год на улице Саулес 
открылась новая школа. Это была 1-я основная школа, кото-
рую вентспилчане называли школой Свиестиньша, так как 
директором был хорошо известный в городе педагог, работ-
ник сферы культуры и краевед Янис Свиестиньш. Так улица 
Саулес стала единственной улицей в Вентспилсе, на кото-
рой располагались две школы. Доводилось слышать воспо-
минания о 1-й основной школе учившихся там в конце 30-х 
годов вентспилчан. Они отмечали приятные помещения, 
уютную атмосферу, красивый сад, за которым вместе уха-
живали школьники и учителя и в котором позволялось нахо-
диться и вне учебного времени. Атмосфера сохранилась и 
после вторичной советской оккупации – коллектив педаго-
гов в основном был тот же, хотя школу переименовали в 1-ю 
семилетнюю. Осенью 1952 года коллектив школы буквально 
«выставили из дома», чтобы дать место русским школьни-
кам, которым не хватало помещений на прежнем месте, а 
новая школа (нынешняя 2-я) еще не была построена. В книге 
о столетии Вентспилсской гимназии об этом рассказывает 
историк Ингрида Штрумфа – как в начале года все учени-
ки, педагоги и другой персонал в мрачном молчании напра-
вились шествием ко временному месту обучения – в 1-ю 
среднюю школу. Вернувшись через два года в свою школу, 
учителя и школьники вместо возделанного сада обнаружи-
ли заросшую территорию со сломанными плодовыми дере-
вьями и скамейками. Внутри школа выглядела не лучше… В 
1959 году школа стала 1-й восьмилетней, в 80-е годы – 1-й 
девятилетней. Пережила разрушительный пожар и другие 
перемены (вечерняя школа, учебный центр и др.). Сегодня 
у нас, слава богу, вновь есть улица Саулес, а от известной 
когда-то, богатой традициями школы Свиестиньша осталась 
лишь оболочка… 

Солдаты Латвийской армии из дислоцировавшейся в Вентспилсе части во дворе здания казарм 
на улице Саулес. 30-е гг. ХХ столетия.
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ещё будут относительно тёплые дни.  И конец этой 
недели, по прогнозам погоды, публикуемым на пор-
тале Gismeteo, обещает быть для сентября достаточ-
но тёплым и солнечным.  

В субботу и воскресенье воздух прогреется 
до + 15, + 16 градусов. Правда, в субботу 
синоптики обещают и небольшой дождь. Зато 
воскресенье, а также понедельник обещают 
быть тёплыми и солнечными. В понедельник 

обещают + 17 градусов тепла, во вторник и среду + 16 
градусов. Опубликованный прогноз Gismeteo свидетель-
ствует, что самым тёплым днём на следующей неделе с 
температурой воздуха + 19 будет четверг. Однако одно-
временно он принесёт и дождь с грозами. С пятницы 
следующей недели до воскресенья воздух прогреется до 
+ 16 градусов, солнечная погода будет чередоваться с 
облачностью и времена будет идти дождь.  Ночи также 
обещают быть относительно тёплыми – прогноз погоды 
обещает от + 9 градусов в субботу, до + 13, + 15 градусов 
(в четверг) во все остальные дни недели. 

Впереди ещё относительно 
тёплые дни
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На приоритетные меры 
распределено 192,4 млн евро 
Правительство утвердило фискальное 
пространство 2020 года в размере 192,4 
млн евро, разделив эту сумму на прио-
ритетные мероприятия министерств и 
независимых учреждений. Коррекция 
доходов в бюджетах самоуправлений 
улучшит фискальное пространство в 
2020 году на 80,7 млн евро. Будет оце-
нена возможность изменить распре-
деление ПНС между бюджетами госу-
дарства и самоуправлений, обеспечив, 
чтобы специальная дотация составляла 
не менее 148,1 млн евро. 

В деле о строительном 
картеле много политиков 
В так называемом уголовном деле о стро-
ительном картеле фигурируют имена 10 
бывших и действующих политиков, в том 
числе, имя бывшего министра финан-
сов Даны Рейзниеце–Озолы, политика 
Эдгарса Яунупса, Яниса Урбановича, 
министра финансов Яниса Рейрса и 
Солвиты Аболтини, сообщает журнал 
«IR». В деле по меньшей мере пять эпи-
зодов, связанных со взяточничеством. У 
следователей имеются подозрения, что 
предприниматели в сфере строитель-
ства давали должностным лицам взят-
ки, которые оформлены как договоры об 
услугах, консультациях или как пожерт-
вования различным организациям.  

Государство будет 
софинансировать обеды 
школьникам
Финансирование бесплатных для школь-
ников обедов все-таки не будет возло-
жено лишь на плечи самоуправлений. 
Государство приняло решение о совмест-
ном финансировании. Предполагается, 
что средства на обеды для учащихся 
1–4-х классов самоуправления будут 
выделять пополам с государством. 

Банк PNB признан 
неплатежеспособным
Суд огласил решение о призна-
нии банка PNB неплатежеспособным. 
Администратором процесса неплатеже-
способности утвержден Виго Крастиньш. 
В ближайшее время работу потеря-
ют большая часть из 500 сотрудников 
банка, которые зарплату, компенсации 
и отпускные пособия смогут получить 
только после того, как банк рассчитается 
со всеми кредиторами.  

Деньги на компенсацию 
доставки пенсий найдены 
Необходимые почти 2 млн евро на ком-
пенсацию роста тарифа на доставку 
пенсий и компенсаций домой удалось 
изыскать в бюджете Министерства бла-
госостояния. В противном случае в сле-
дующем году получателям пенсий и 
пособий по месту жительства пришлось 
бы платить за эту услугу неполные пять 
евро. 

Даугавпилс выходит из Союза 
самоуправлений  
Даугавпилсская дума приняла решение 
выйти из Латвийского союза самоуправ-
лений, упрекнув его в том, что он прини-
мает слишком малое участие в решении 
вопроса об административно-террито-
риальной реформе, не защищает инте-
ресы самоуправления в позиции госу-
дарства по вопросу о питании учащихся 
1–4-х классов и упорядочении дорог. 

В Саласпилсе тепло будет 
обеспечиваться благодаря 
солнечной энергии 
В Саласпилсе открыта первая в Балтии 
и пока крупнейшая солнечная электро-
станция, где будет производиться тепло-
энергия для обеспечения города горя-
чей водой и значительным объемом ото-
пления. Это позволит не только сокра-
тить вредные выбросы, но и уменьшить 
тариф на отопление.

Призывают остановить 
реформу 
Депутаты Елгавского, Даугавпилсского, 
Вентспилсского и Резекненского краев 
проголосовали за то, чтобы поддержать 
идею направить открытое письмо прези-
денту страны и премьер-министру, Союзу 
самоуправлений, в консилиум ОГСН 
Академии наук и Сейм с призывом оста-
новить продвижение территориальной 
реформы в ее нынешнем исполнении. 

В Анце восстановлено 
поместье 
Завершились работы по восстановле-
нию поместья в Анце. Сейчас оно стало 
визуально значительно более привлека-
тельным. Появилась мощеная дорожка, 
доступны помещения для занятий. 

Прошел фольклорный 
фестиваль 
В Таргале состоялся фольклорный 
фестиваль «Kaijas balss». В нем приняли 
участие коллективы из Паланги, Руцавы, 
Лиепаи, Вентспилса и Таргале. 

Будет «Курземский круг» 
До конца октября АО «Аугстсприегума 
тиклс» планирует сдать в эксплуата-
цию новую электролинию «Курземский 
круг». Новая линия в 330 киловольт уже 
подключена. 

Готовятся к ярмарке 
Угале готовится к ярмарке Дня Микелиса, 
которая пройдет на Рыночной площади 
28 сентября. К участию приглашаются и 
жители других волостей. 

Четыре новых дуба-великана 
В волости Анцес во время толоки по осво-
бождению деревьев-великанов от мелких 
деревьев и кустов были избавлены восемь 
вековых дубов. В свою очередь, четыре 
дуба были обнаружены и измерены. 

Построят «рыбий путь» 
Для того чтобы обеспечить миграцию 
рыбы через бывшую заводскую дамбу, в 
Юркалне будет построен «рыбий путь» 
в реке Риве. Разработка строительно-
го проекта уже началась. Строительство 
планируется завершить летом следую-
щего года. 

«Музей бурь» популярен 
В Юркалнском «Музее бурь» встретили 
6500-го посетителя. 

Выдвинуты на награду 
На награду Курземской туристической 
организации «Большой Екаб» выдвину-
ты несколько предпринимателей нашего 
края, которые в своей отрасли работают 
уже более десяти лет. 

Церкви – 300
21 сентября Пилтенская лютеранская 
церковь отметит 300-летний юбилей. 
Пройдет богослужение, праздничный кон-
церт, затем собравшиеся смогут посвя-
тить время общению.

Дни поэзии в Угале
В Угальской средней школе отметили 
День поэзии, назвав его Часом иной лите-
ратуры. В гостях у школьников побы-
вал актер, выпускник Угальской средней 
школы Гатис Гага. 

В Ужаве у каждого – 
свой головной убор 
27 сентября самодеятельные коллекти-
вы Ужавы открывают сезон и организуют 
по этому случаю мероприятие. Каждый 
участник коллектива должен явиться в 
уникальном головном уборе. 

Объявлен конкурс
AО «Латвияс валстс межи» объявило 
открытый конкурс «Предоставление услуг 
по восстановлению, уходу за лесом и его 
охране в 2020–2024 гг.» Заявки принима-
ются в электронном виде. 

НОВОСТИ ЛАТВИИ В ВЕНТСПИЛССКОМ КРАЕ

Путем голосования, в котором депутаты правящей позиции проголосовали «за», а оппози-
ция участия не принимала, Вентспилсская дума приняла решение обратиться к премьеру 
Кришьянису Кариньшу с требованием поручить министру охраны окружающей среды и 
регионального развития Юрису Пуце отозвать объявленный на заседании государствен-
ных секретарей 29 августа 2019 года законопроект об административных территориях и 
населенных пунктах. Городская позиция резко возражает против того, чтобы объединить 
в одно самоуправление Вентспилс и край. В свою очередь, в понедельник свой шаг сде-
лал и руководимый политическими соратниками Латвийский союз самоуправлений, кото-
рый является последним бастионом влияния Союза зеленых и крестьян после потери 
всех остальных инструментов управления. ЛСС официально потребовал демиссии мини-
стра по делам самоуправлений Ю. Пуце. Премьер Кришьянис Кариньш обещает быть 
непреклонным и доверить министру реализовать реформы до конца, в связи с чем мало-
вероятно, что старания затормозить реформу могут увенчаться успехом. 

Большинство в Вентспилсской 
думе всеми силами старается 
торпедировать региональную реформу

О том, что задуманная рефор-
ма самоуправлений «несосто-
ятельна», «зеленые крестья-
не» и их единомышленники 
во главе с лидером «Латвии 

и Вентспилсу» заявляли уже сразу после 
того, как началась работа над проектом ее 
реализации. Не секрет, что руководителю 
Вентспилса никогда не нравилось делиться, 
к тому же, край считался второсортным орга-
низмом, который должен сам решать свои 
проблемы. Поэтому не вызывает ни малей-
шего удивления отношение нашего город-
ского руководства к реформе. Обвиняемый 
в тяжких преступлениях и занятый в дли-
тельных судопроизводствах Айварс Лембергс 
регулярно использует возможность высказы-
вать якобы отрицательное отношение само-
управления (на самом деле это его личная 
точка зрения) к объединению города и края. 
К тому же, в очередной раз он ссылается на 
якобы проводившиеся социологические опро-
сы вентспилчан, в которых, дескать, горожане 
также выступают против объединения мест-
ных властей в одну. 

На прошлой неделе в пятницу, когда 
предыдущий номер газеты уже оказал-
ся у читателей, в Вентспилсской городской 
думе состоялось заседание самоуправле-
ния. На нем рассматривался именно вопрос 
о реформе, которая «несостоятельна». За 
ранее обобщенные аспекты и соответству-
ющее решение на заседании думы проголо-
совали все восемь позиционных депутатов 
думы: Айварс Лембергс, Гунтис Блумбергс, 
Дидзис Ошениекс, Илзе Буньке, Игета 
Гредзена, Андрис Григалис, Айго Гутманис 
и Улдис Бойтманис. Оппозиционная четвер-
ка – Гиртс Валдис Кристовскис, Даце Корна, 
Айвис Ландманис, Иварс Ландманис – в 
голосовании не участвовали. 

Позиция самоуправления, публично выра-
жая свое мнение на официальной странице 
городской думы ventspils.lv, отмечает, что, 
по информации, предоставленной министер-
ством, и после «формально состоявшихся 
консультаций» с депутатами обоих самоу-
правлений «Вентспилсское городское само-
управление не видит оснований для соз-
дания такого нового края, к тому же, нет 
аргументов, которые позволили бы обосно-
вать, что планирующаяся реформа прово-
дится в соответствии с интересами жителей 
Вентспилса и учитываются нужды жителей, 
обеспечиваемые в данный момент самоу-
правлением стандарты услуг и ценности, 
связанные с уникальной идентичностью 
вентспилчанина». 

Позиция думы ссылается на принятое 
Сеймом 21 марта с. г. заявление «О продол-
жении административно-территориальной 
реформы», в котором выражена точка зре-
ния о необходимости продолжить начатую в 
1998 году территориальную реформу и «до 
2021 года создать административные терри-
тории, способные экономически развивать-
ся, с местными самоуправлениями, которые 
могут обеспечить выполнение определен-
ной для них законодательством автономной 
функции в сравнительном качестве и доступ-

ности и предоставляют жителям качествен-
ные услуги по соразмерной стоимости». 

Вентспилсская городская дума подготови-
ла даже целое решение, которым указала 
на «существенные нарушения» в процессе 
продвижения предлагаемой Министерством 
охраны окружающей среды и регионально-
го развития (VARAM) административно-тер-
риториальной реформы и создании ново-
го Вентспилсского края». В нем и прила-
гающемся к нему юридическом документе 
руководство думы отмечает, по его мнению, 
существенные нарушения в ходе организо-
ванных VARAM консультаций. В нем гово-
рится: «VARAM по существу не дал отве-
тов на заданные самоуправлением вопро-
сы о плюсах реформы и возможных рисках, 
встреча 23 июля 2019 года с депутатами 
Вентспилсского городского самоуправления 
и Вентспилсского краевого самоуправления 
не протоколировалась и не регламентиро-
валась юридически, возможность свободно 
высказываться была не у всех депутатов и 
т. д.». 

«Вышеизложенное заставляет думать, что 
консультации не проходили должным обра-
зом, и концептуальный доклад, на основе 
которого предлагается принять новый Закон 
об административных территориях и насе-
ленных пунктах, нельзя считать подготов-
ленным качественно. В связи с этим разра-
ботка имеющегося законопроекта, по мне-
нию Вентспилсской городской думы, должна 
быть остановлена, а в процессе дальнейшей 
работы необходимо учитывать Европейскую 
хартию местного самоуправления и интере-
сы вентспилчан», – говорится в заявлении. 

И Союз самоуправлений, которым руко-
водит Союз зеленых и крестьян, не выразил 
поддержку законопроекту об администра-
тивных территориях и населенных пунктах, о 
котором было объявлено на заседании гос-
секретарей. По мнению Союза самоуправ-
лений, в стране необходимо создать самоу-
правления второго уровня. То, почему Союз 
самоуправлений так резко возражает про-
тив этого, уже давно объясняется тем, что в 
результате реформы большое число «зеле-
ных крестьян», которые находятся у власти в 
краевых думах различной величины, потеря-
ют работу и еще больше приблизят агонию 
политических сил. 

В связи с этим ожидаемым стало принятое 
на внеочередном заседании ЛСС решение 
потребовать демиссии министра по делам 
самоуправлений Ю. Пуце. Требование 
демиссии дополнено призывом к премьеру 
Кришьянису Кариньшу срочно создать рабо-
чую группу под его руководством, в которой 
работали бы Союз самоуправлений и другие 
министерства, таким образом, была бы раз-
работана модель региональной реформы, 
которая подразумевала бы введение окру-
гов (уездов). 

Премьер К. Кариньш обещает быть непре-
клонным и выражает абсолютную поддерж-
ку Ю. Пуце, которого сразу после его всту-
пления в должность А. Лембергс в своей 
так называемой еженедельной пресс-кон-
ференции оценил так: «Выглядит достаточ-
но толковым». К. Кариньш подчеркнул, что 
в стране необходима административно-тер-
риториальная реформа, чтобы упорядочить 
систему образования, обеспечить качествен-
ное здравоохранение, так как в стране име-
ются самоуправления, которые не могут это 
реализовать. «Конечно, не все удовлетворе-
ны изменениями, но я полностью доверяю 
Юрису Пуце в том, что он реформу доведет 
до конца», – сказал К. Кариньш. 



КОРОТКО О СПОРТЕ

№. 35 (127)  20 сентября 2019 года Актуально  /  5

Два золота в соло и серебро 
среди команды 
В завершение сезона мотокросса 
в Латвии мотоклуб «Родео» завое-
вал серебряные медали в команд-
ном зачете, однако представители 
этой команды Томс Мацукс и Притс 
Ратсепс стали чемпионами Латвии 
в обоих самых престижных классах 
соло – MX1 и MX2.

У тяжелоатлетов – 
чемпионат мира 
В таиландском городе Паттайе сей-
час проходит чемпионат по тяжелой 
атлетике, в котором стартуют и наши 
фавориты – Ребека Коха, Ритварс 
Сухаревс, Артурс Плесниекс и Вадим 
Кожевников под руководством  трене-
ров Эдуарда Андрушкевича и Виктора 
Щербатых. Самые большие надежды 
связывают с Ребекой Кохой. 

Из Венеции – с 9 медалями 
Из итальянской Венеции с 9 медаля-
ми домой возвратились вентспилс-
ские легкоатлеты-сениоры. На чем-
пионате Европы две золотые, две 
серебряные и две бронзовые меда-
ли завоевал Валдис Цела, золото у 
Лигиты Зиемане и Угиса Ласманиса, у 
Дайниса Кулы – серебро. 

Потеряли два важных очка 
Футболисты ФK «Вентспилс» на 
своем поле в матче чемпионата выс-
шей лиги Латвии сыграли вничью – 1:1 
с ФK «Елгава», потеряв два важных 
очка в борьбе за серебряные меда-
ли в общем зачете. Вентспилчане 
с 41 очком в 25 играх на третьем 
месте, а у опережающих наших спор-
тсменов RFS – 45 очков в 26 играх.  

Вновь жалобы на судейство 
После игры ФK «Вентспилс» рас-
пространил публичное заявление, 
в котором в собранных видео пере-
числил ряд нарушений со стороны 
судей и которое в очередной раз под-
тверждает несправедливое судейство 
именно в отношении вентспилчан. 
«Судейская бригада с главным арби-
тром М. Кери не выдерживает никакой 
критики, большинство важных реше-
ний были приняты откровенно против 
нашей команды», – подчеркнул клуб. 

Еще одна победа 
БK «Вентспилс» продолжает подго-
товку к новому сезону и в очередном 
проверочном матче на этот раз встре-
тился с сильным литовским клубом 
«Lietkabelis» (Паневежис), который 
удалось обыграть со счетом 93:83. 

В Европе – в десятке 
Вентспилсские спортсмены из клуба 
«Велконис» на прошедшем в Ирландии 
чемпионате Европы по перетягиванию 
каната среди команд в весовой кате-
гории до 720 кг заняли разделенное 
9-е место. Вместе с Озолниеки, стар-
товав на уровне сборных, 5-е место в 
весовой категории до 720 кг, а до 640 кг 
спортсмены стали десятыми. 

Штробиндерс одержал 
победу в Турции 
Продолжая подготовку к чемпиона-
ту мира, участник Вентспилсской 
олимпийской сборной – копьемета-
тель Роландс Штробиндерс одер-
жал победу на состязаниях в 
Турции, показав результат в 79,32 м.  

Серебро в командной борьбе 
В состязаниях на розыгрыш Кубка 
Латвии среди команд серебря-
ные медали завоевала команда 
Вентспилсского клуба керлинга, в 
составе которой играли Агита Пуриня, 
Эва Мартинсоне, Аида Петерсоне, 
Инга Апмане, Наурис Богдановичс, 
Эрикс Вилюмовс и Андрис Падревицс. 

Напряженная атмосфера на работе, финансовые проблемы, мелкие ссоры с близкими или коллегами, опоздавший или переполненный 
общественный транспорт – это лишь некоторые причины, которые вызывают стресс. К сожалению, в наш стремительный век он стал 
постоянным спутником почти каждого человека. И именно из-за этого нежелательного спутника обостряются болезни и нервная система 
не становится крепче. Как справиться со стрессом?

Спокойствие, только спокойствие, или Как справиться со стрессом

Е сли верить статистике, то около 
90% городских жителей стра-
дают от последствий стресса. 
Постоянные головные боли, чув-
ство усталости, сонливость, воз-

будимость – все это портит жизнь и при-
водит к неприятным последствиям. Однако 
есть простые, но очень эффективные мето-
ды, которые позволят быстро успокоиться, и, 
как говорится, взять себя в руки. 

ПРАВИЛЬНОЕ ДЫХАНИЕ
Сделайте один глубокий вдох и несколько 

ритмичных выдохов. Затем несколько глубоких 
вдохов и выдохов. Между прочим, эти дыха-
тельные упражнения помогут и тем, кто жела-
ет бросить курить, но не может этого сделать 
из-за постоянных стрессов. Люди, которые 
выполняли эти упражнения в процессе отка-
за от курения, говорят: это работает. Ясно, что 
один раз не поможет. Для того чтобы избавить-
ся от излишнего чувства беспокойства, будет 
достаточно нескольких раз, а курильщикам 
желательно выполнять их каждый раз, когда 
появляется желание затянуться сигаретой. 

МАССАЖ УШЕЙ
Эта техника особенно ценится в Азии. 

Не зря японцы и китайцы считаются одни-
ми из самых спокойных наций. Почему? 
Оказывается, они не только прекрасно 
знают, что на ушных раковинах располо-
жено множество биологически активных 
точек, которые отвечают за хорошее само-
чувствие, чувство спокойствия, полноцен-
ный сон и многое другое, но и умеют эти зна-
ния использовать. Значит, если вы чем-то 
обеспокоены, энергично помассируйте уши, 
особенно мочки. Для наибольшего эффекта 
лучше снять сережки. Затем большим и ука-
зательным пальцем нужно растирать ушную 
раковину по направлению от мочки вверх. 
Необходимо помассировать и кожу вокруг 
ушей. Для того чтобы успокоиться, будет 
достаточно 30 секунд. 

ОСОБЫЕ ТОЧКИ НА РУКАХ 
На руках также имеются точки, массаж 

которых помогает успокоиться. Сначала 
нужно хорошенько потереть ладони. Затем 
сделайте движения наподобие тех, которые 
мы делаем, когда моем руки, одновременно 
сильно сжимая основание ладоней. После 
этого повертите ладонями в разные стороны, 
сжимая и разжимая кулаки. Через 2-3 мину-
ты вы станете гораздо спокойнее. 

ПОМОГАЮТ И ЯРКИЕ ЦВЕТА 
Научно доказано, что на наше воспри-

ятие влияют цвета. Яркие краски, оказы-
вается, успокаивают. Поэтому на рабочем 
месте не помешает разместить яркие фото-
графии или разноцветные мандалы. Важно, 
чтобы ярких красок было как можно боль-
ше. Если возможно, поверхность рабочего 
стола рекомендуется оклеить самоклеящим-
ся материалом. 

СИДИТЕ ПРЯМО
Правильная осанка является гарантом не 

только здоровья внутренних органов, но и 
эффективным способом, чтобы справить-
ся со стрессом. Прямой позвоночник спо-
собствует правильному и глубокому дыха-
нию, высокой концентрации внимания. А 
все это имеет большое значение в борьбе 
со стрессом. 

РАЗВИВАЕМ ФАНТАЗИЮ
Этот прием поможет тем, чья работа свя-

зана с людьми. Как известно, клиенты не 
всегда бывают приятными людьми. Среди 
них есть и такие, увидев которых, сразу 
начинаешь ощущать, что трясутся руки. 
Но и с таким стрессом можно бороться. 
Единственное, что для этого нужно, – хоро-
шая фантазия. Итак, представьте своего 
неприятного клиента в странном клоунском 
костюме и колпаке или в брюках с дыркой 
на самом интересном месте… Этого будет 
достаточно, чтобы стресс уменьшился. 

Если с неадекватным человеком вы гово-
рите по телефону, то представьте, что он, 
например, оседлал слона. Чем более стран-
ными будут ваши фантазии, тем лучше вы 
будете чувствовать себя. Действительно, 
из-за чего нервничать, если вы общаетесь с 
таким вот чудаком? 

ВЫПУСТИТЕ ПАР
Не нужно сразу после работы спешить 

домой. Прогуляйтесь минут 15, не думая 
ни о чем. Понаблюдайте за тем, что про-
исходит вокруг, посмотрите, сколько вокруг 
интересного. Обратите внимание на птиц, 
посмотрите, как одеты люди вокруг, и напря-
жение, накопленное за день, отступит. 
Замечательно, если у вас есть пусть неболь-
шое, но интересное хобби: когда мысли 
переключаются с работы на что-либо другое, 
психика восстанавливается. 

СТАНЬТЕ ХОЗЯИНОМ 
СВОЕГО ВРЕМЕНИ 

Не нужно зацикливаться на проблемах. 
Чем больше вы будете думать, например, о 
незаслуженных обвинениях на работе, тем 
больше будете с ними «носиться». В таком 
случае взлелеянная обида или стресс не 
отступят. Если возникла ситуация, кото-
рую необходимо с кем-то обсудить, отведи-
те для этого не более 30 минут. Запретите 
себе думать и говорить об этом более 
продолжительное время. Так вы настро-
ите себя на понимание того, что все про-
ходит и не стоит тратить свое время на 
переживания. 

ПЕРЕОЦЕНКА ЦЕННОСТЕЙ
Если стресс постоянно сопровождает вас 

и дома, нужно подумать, что пришло время 
что-то изменить. Зачем тратить свое время, 
здоровье и энергию там, где вас не уважают, 
унижают и обвиняют? Ведь нам дана всего 
одна жизнь, и ее нужно прожить так, чтобы 
было что вспомнить. 

Пришла осень, а вместе с ней начались и долгожданные дожди, благодаря которым 
после длительного периода засухи в лесах стали появляться грибы. Все еще продолжа-
ется сезон лисичек, хотя в этом году их значительно меньше, чем в прежние годы. После 
дождей грибы станут расти, и начнется настоящая «грибная лихорадка». Многие вент-
спилчане отправятся в ближайшие леса, чтобы набрать грибов, – кто на обед, а кто и для 
того, чтобы сделать запасы на зиму. А для кого-то это просто развлечение в свободное 
время. Но какие грибы в Латвии являются особенно ценными, как их приготовить и сколь-
ко грибов нужно употреблять в пищу, чтобы это было полезно для здоровья? Об этом мы 
спросили у эксперта по здоровому питанию «Рими», сертифицированного специалиста 
по питанию Ольги Любиной. 

Наступила грибная пора: сколько и какие грибы собирать? 

О дин из вопросов, который бес-
покоит многих каждую осень: 
можно ли есть грибы сколь-
ко душе угодно или необходи-
мо соблюдать осторожность, и 

насколько они вообще полезны для здоро-
вья? O. Любина напоминает: «Грибы содер-
жат много полезных веществ, однако соби-
рать их нужно на наиболее чистых террито-
риях, подальше от дорог и городов. Грибы, как 
губки, впитывают все токсины и загрязнения, 
которые присутствуют в почве и воздухе». 

ЦЕННОСТЬ ГРИБОВ 
Грибы – это продукт, богатый питательны-

ми веществами, они содержат много антиок-
сидантов, клетчатки, селена, а также вита-
минов группы B – рибофлавин B2, фолие-
вую кислоту B9, тиамин B1, пантотеновую 
кислоту B5 и ниацин B3. Эксперт отмечает, 
что витамины данной группы являются тер-
мически нестабильными, то есть во время 
термической обработки большая их часть 
теряется, в свою очередь, сырые грибы упо-
треблять в пищу не рекомендуется. 

Раньше грибы считались источником 
белка, однако с учетом химического соста-
ва правильнее было бы их называть продук-
том соединения азота (3-4%). В составе гри-
бов 90% воды, 2-3% углеводов и около 1% 
жиров. Поэтому грибы имеют очень низкую 
энергетическую ценность, всего 15-20 кило-
калорий на 100 граммов. В связи с этим их 

можно считать диетическим продуктом, если, 
конечно, вы не готовите соус со сливками, 
напоминает специалист по питанию. 

ЛУЧШЕ ВСЕГО ВАРИТЬ
С учетом того, что содержащиеся в гри-

бах экстрактивные вещества, или вещества, 
которые придают им специфический запах 
и вкус, растворяются в воде, лучше всего 
грибы варить. При варке в бульон выделя-
ется больше веществ, которые раздража-
ют слизистую оболочку желудка и способ-
ствуют выделению желудочного сока. Это 
важно, так как грибы не являются «легким» 
продуктом ни для взрослого человека, ни 
для ребенка: в их составе – хитин, который 
пищеварительному тракту человека перера-
ботать трудно. 

Свежие, промытые и рассортированные 
грибы кладут в кипящую воду и варят 5-10 
минут, затем промывают, дают воде стечь 
и готовят, как планировалось. После варки 
грибы можно обжарить или еще раз сварить. 
Если не хочется у плиты проводить слишком 
много времени, лучше выбрать такие грибы, 
которые нет необходимости варить перед 
готовкой. Например, шампиньоны можно 
сразу жарить, готовить на гриле или добав-
лять в соусы; боровики и лисички варить 
перед готовкой также нет необходимости. 

Разнообразить меню можно и благодаря 
соленым, сушеным и маринованным гри-
бам. Нужно лишь помнить, что соленые 

грибы перед употреблением нужно несколь-
ко часов отмачивать в холодной воде, чтобы 
уменьшить содержание в них соли, а суше-
ные нужно промыть, обдать кипятком, замо-
чить на 2-4 часа, а затем сварить в той воде, 
в которой они замачивались, напоминает 
эксперт. 

ЛАТЫШСКИМИ НАЦИОНАЛЬНЫМИ 
ГРИБАМИ ЯВЛЯЮТСЯ 
НЕ ЛИСИЧКИ, А БОРОВИКИ 

Латыши часто думают, что самыми попу-
лярными грибами являются лисички, одна-
ко королем на столе всегда был и остается 
боровик. Это подтверждается и его ценно-
стью: в составе белого гриба много минераль-
ных веществ и витаминов, ферменты, а также 
ценный стероид – эргостерол – и его произ-
водное, пероксид эргостерола, который обла-
дает противомикробными и противовоспали-
тельными свойствами. Есть точка зрения, что 
он обладает цитотоксическими свойствами 
в отношении некоторых культивированных в 
лаборатории раковых клеток. Концентрация 
эргостерола в сушеных боровиках – прибли-
зительно 500 мг на 100 г грибов. 

Однако боровики не являются единствен-
ными особенно ценными грибами. Не стоит 
забывать и о рыжиках, в которых содержит-
ся лактариовиолин, обладающий антибакте-
риальным действием. Рыжики обладают не 
только хорошими органолептическими свой-
ствами – они имеют прекрасный вкус, этот 
гриб помогает улучшить здоровье и бороться 
с патогенными бактериями. 

Любимые многими лисички также причис-
ляются к одним из наиболее ценных гри-
бов, так как содержат хитинманнозу, которая 
помогает в борьбе с гельминтами – плоски-
ми и ленточными червями. Однако они утра-
чивают данное свойство после термической 
обработки, поэтому лисички рекомендуется 
сушить, чтобы сохранить это ценное веще-
ство. 
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НОВОСТИ ВЕНТСПИЛСА

Суды должны добиваться справедливого судебного разбирательства, и общественность должна видеть, как осуществляет-
ся справедливое судебное разбирательство. И именно в глаголе «видеть» и стоит искать роль СМИ.  Однако острота зрения 
и точность в большей степени связана с качеством отношений обеих сторон – судом и средствами массовой информации. 

(Публицист Рита Рудуша, комментарий на портале “Delfi”)

О судах и власти СМИ 

не так ли? Другие газеты, порталы и новостные агентства рисуют 
совершенно иную картину.  Говорят, что мэр упомянутого малень-
кого города не настолько невиновен, обвинения тяжёлые и заслу-
женные, а суровость требуемого прокурором наказания – слишком 
мала. Кому верить и как правильно оценивать, какое СМИ вообще 
может и хочет выразить объективную картину, которая помогла бы 
«тётушке из Бауски» понять – почему убийца оправдан, а коррум-
пант получил пугающий денежный штраф в размере двух мини-
мальных зарплат… 

Исследователи медийной грамотности из различных обществ 
и негосударственных организаций имеют обыкновение говорить, 
что, читая какую-нибудь статью или публикацию, прежде всего 
нужно оценить источники информации, поставщиков информации и, 
конечно, владельцев СМИ. Всё это, конечно, теоретически правиль-
но, однако – откуда «тётушке из Бауски» знать, кто владелец “NRA” 
или газеты “Diena”? Кто и что является источником информации? 
Как и почему была написана одна или другая статья? «Тётушка из 
Бауски» из своей любимой газеты, новостного портала или телеви-
зионных передач хочет чётко и ясно знать: почему убийца оправдан 
и почему коррумпантам ничего не будет. И термин «из-за отсутствия 
доказательств» здесь не годится, так как по сути не означает ниче-
го.  Во всяком случае в теории такая статья просто и понятно долж-
на была объяснить – что не сделали следователи, что не доказал 
прокурор, почему дело рассыпалось и до суда всем известный убий-
ца или коррумпант не дошёл. Или, совсем наоборот, почему судеб-
ное решение обосновано, так как убийца и коррумпант определен-
но не тот, кто будет призван к ответственности.  И столь же невин-
ный, как слеза сироты… И самое большое несчастье в отношениях 
СМИ и суда, безусловно, заключается не в непрофессионализме 
или неумении медиа, а в том, что медийная среда подчинена инте-
ресам владельцев и влиятельных спонсоров. И тогда утверждение 
Риты Рудуши, что «суды должны добиваться справедливого судеб-
ного разбирательства, и общественность должна видеть, как осу-
ществляется справедливое судебное разбирательство» становится 
невозможной миссией, где у общественности только роль наблюда-
теля. Конечно, оценив, какое СМИ какому олигарху принадлежит.  

Искренне ваша, “Ventspilnieks.lv”

Получили дипломы лауреатов 
Состоялось награждение лауреатов лат-
вийской архитектурной награды в обла-
сти пейзажной архитектуры. Диплом при-
сужден площади Лиелайс в номинации 
«Открытое пространство», а также толоке 
Подснежников в номинации «Процессы». 
Получен также диплом лауреата «Проекты 
хорошего управления». 

Рекорд посещаемости 
В этом году число посетителей природной 
тропы на озере Бушниеку достигло 12,5 
тысячи человек, что превысило показатель 
прежних лет. 

Сезон завершился
Лодочная база на озере Бушниеку завер-
шила сезон. Она также достигла рекорда 
посещаемости – более 8 тысяч человек. 

Голубой флаг спущен 
С завершением пляжного сезона в про-
шлое воскресенье на пляже спущен 
Голубой флаг. Одновременно работу 
завершили и спасатели на пляже. Флаг 
украшал пляж 21-й год подряд. 

Струевичс награжден 
За значимый вклад в развитие структур-
ных подразделений городского самоуправ-
ления и совершенствование предприни-
мательской среды Лаймонису Струевичсу, 
который являлся руководителем ООО 
«Вентспилс тиргус», вручена почетная 
грамота. 

Приглашают на Ночь ученых 
Высшая школа приглашает принять уча-
стие в мероприятии в рамках Европейской 
ночи ученых, которое состоится 27 сентя-
бря в Ирбене. Будет возможность осмо-
треть комплекс радиотелескопов и пона-
блюдать за его работой. 

Ценный подарок 
Предприятие «Bucher Municipal» подарило 
городу новый объект среды, посвященный 
столетию Латвии. Он находится в дюнной 
зоне недалеко от площадки для пляжно-
го волейбола. К созданию объекта среды 
руку приложили большинство сотрудников 
«Bucher Municipal». 

Возобновляют работу 
Ночной приют для взрослых на улице 
Фабрикас возобновляет работу после лет-
него перерыва. Приют может принять 30 
человек, лицо без регулярных доходов 
должно платить 1 евро за ночь. 

Рождаются и умирают
В прошлом месяце в Вентспилсе родилось 
29 детей и умерло 46 взрослых – 19 жен-
щин и 27 мужчин. 

Обучение итальянскому языку
В Доме молодежи возобновились занятия 
по изучению итальянского языка. Они про-
ходят дважды в неделю под руководством 
волонтера из Италии. 

Новые контейнеры 
Еще в трех местах города установлены под-
земные контейнеры для отходов. Комбинат 
по благоустройству приобрел специализи-
рованную технику для вывоза отходов. 

Сбор осенних листьев 
Продолжится ежегодная акция по сбору 
осенних листьев. Собранные в мешки 
листья деревьев можно сдать бесплатно. 
Эту услугу обеспечивает Коммунальное 
управление. 

Пройдет выставка графики 
Выставка работ графика Ласмы Пуяте под 
названием «Atzīšanās» пройдет в Доме 
театра «Юрас варты», в малом выставоч-
ном зале. 

К огда-то, во время изучения журналистики, был популярен 
пример о т. н. «тётушке в Бауске». Если уж журналист готов 
написать статью (и неважно, является ли темой астрофи-
зика или Большой взрыв, или, например, содержание и 
качество контрольной работы в первом классе), то любой 

«тётушке в Бауске» должно быть понятно, о чём статья и для чего 
она написана.  Также обстоят дела и с судебными решениями. Во 
всяком случае теоретически любому жителю (в том числе «тётуш-
ке из Бауски») должно быть понятно, почему по одному или другому 
делу принято то или иное решение.  И решение суда о соблюдении 
энного количества статей закона, безусловно, не самое понятное и 
приятное чтиво.  Даже для специалистов. И в этой связи большую 
роль играют средства массовой информации, ведь разве заинте-
ресованный житель будет перелистывать сухие судебные реше-
ния, учитывать рассмотренные в деле доказательства и углублять-
ся в юридические нюансы.  Но простого человека или «тётушку из 
Бауски» интересует только один вопрос – почему этот убийца оправ-
дан, а этот коррумпант за кражу миллионов получил только преду-
преждение или штраф в размере пары минимальных месячных зар-
плат другим в назидание.  Задача СМИ в этом случае разъяснить 
решение суда на понятном людям языке, нарисовав истинную карти-
ну рассматриваемого дела.  

В данном случае, конечно, речь не идёт о простых уголовных 
делах, в которых гражданин А в алкогольном опьянении напал с 
ножом на гражданина B за то, что упомянутому гражданину A пока-
залось, что упомянутый гражданин B приставал к сожительнице 
гражданина А гражданке C. Речь идёт о тех «громких делах», кото-
рые часто тянутся годами и, как известно каждому вентспилчанину, 
даже десятилетиями. Разве отношение и публикуемые СМИ статьи 
«о громких делах» являются такими, после которых «тётушке из 
Бауски» будет ясна суть дела?   Если почитаем, например, публика-
ции республиканской газеты “NRA”, то создаётся недвусмысленное 
впечатление, что система правосудия государства восстала про-
тив одного бедного мэра маленького города, к тому же прокуроры 
в этом деле делают всё, чтобы невиновного отправить на тюрем-
ную койку по возможности на больший срок. Почему эти негодяи 
так делают? Об этом газета разъяснений не даёт…  Да и не важно, 

В конкурсном порядке приглашает на работу

ДОКЕРОВ
Требования к кандидату: • Среднее образование; • Водительские права B категории; • 
Водительские права на тракторную технику;
Преимуществом будет считаться:
- Опыт работы на портовой технике; - Опыт работы на должности составитель поездов. 
Мы предлагаем:
• Работа по сменам, средняя часовая ставка с 4,40 EUR до 7 EUR в час плюс доплаты 
за работу ночью и в праздничные дни;
• Все социальные гарантии – страхование здоровья, дополнительные дни к отпуску и т.д.

ТРАНСПОРТНЫХ РАБОЧИХ
Требования к кандидату: • Среднее образование; • Водительские права B категории;   
• Преимуществом будет считаться:
- Опыт работы на портовой технике; - Водительские права на тракторную технику.
Мы предлагаем:
• Работа по сменам, часовая  ставка с 4,10 EUR в час плюс доплаты за работу ночью 
и в праздничные дни;
• Все социальные гарантии – страхование здоровья, дополнительные дни к отпуску и т.д.
Моб. тел. 25406336,  CV  и ззаявление направлять в отдел кадров до 30.09.2019.  
Вентспилс, ул. Дзинтару 22, LV-3602; э-почта vadims.krumins@kalijaparks.lv 
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В терминалах Вентспилсского 
порта в этом году всего пере-
валено 6,796 млн тонны налив-
ных грузов, что на 6,9% меньше, 
чем в прошлом году. В сегменте 

генеральных грузов оборот составил 1,671 
млн тонны, однако это еще большее паде-
ние показателя – на 7,3%. Ситуацию спаса-
ет стремительный рост в сегменте сыпучих 
грузов, где в этом году перевалено 6,523 млн 
тонны, это рост на впечатляющие 56,5%.

Однако август по сравнению с равноцен-
ным периодом прошлого года был негатив-
ным. В минувшем месяце в Вентспилсском 
порту было перевалено 1,612 млн тонны 
грузов, что на 4,8% меньше, чем в авгу-
сте прошлого года. В августе этого года в 
Вентспилсском порту больше всего было 
перевалено наливных грузов – 846 тыс. тонн, 
затем следуют сыпучие грузы – 560 тыс. тонн, 
а генеральных грузов перевалено 206 тыс. 
тонн. Правда, август этого года – месяц не 
с самыми скромными показателями в теку-
щем году. В июне в Вентспилсском порту 
было перевалено всего 1,518 млн тонны. 
Самыми богатыми на грузооборот месяцами 
года стали февраль, январь и март, когда гру-
зооборот составил соответственно 2,277 млн, 

Отрицательные показатели в августе, позитивный 
годовой баланс сократился до +12,9%
Объем переваленных в Вентспилсском 
порту грузов за 8 месяцев текуще-
го года достиг 14,99 млн тонны, и это 
на 12,9% больше, чем за тот же период 
прошлого года, свидетельствуют дан-
ные, опубликованные Вентспилсским 
свободным портом. Правда, позитив-
ный баланс постепенно сокращает-
ся, и причиной тому стал существен-
ный «минус» в грузообороте августа 
по отношению к летнему месяцу про-
шлого года, хотя все еще сохраняет-
ся хорошее преимущество. К тому же, 
именно вклад Вентспилса позволяет 
несколько выровнять тенденцию нега-
тивного оборота, которая наблюдает-
ся в Рижском и Лиепайском портах. 

2,071 млн и 2,036 млн тонны грузов. 
Нужно отметить и существенные разли-

чия между грузами в прошлом году и теку-
щем. Если в начале этого года доминировали 
большие обороты, что объясняется больши-
ми перевозками каменного угля, то первые 
три месяца прошлого года были сравнитель-
но слабыми, особенно два первых месяца. В 
прошлом году хорошие результаты удалось 
показать в конце года. Как будет в этом году, 

пока прогнозировать трудно, 
однако есть надежда, что год 
все же удастся завершить с 
позитивным процентом по 
отношению к прошлому году. 

Всего в этом году в 
Вентспилсский порт зашли 
1060 судов, среди них 746 – 
сухогрузы, а 314 – танкеры. 

В свою очередь, в латвий-
ских портах в целом за восемь месяцев теку-
щего года было перевалено 42,319 млн тонны 
грузов, что на 2,6% меньше, чем за соответству-
ющий период прошлого года, свидетельству-
ет информация, обобщенная Министерством 
сообщения. В Рижском порту в этом году пере-
валено 21,364 млн тонны, что на 10,8% мень-
ше, чем в прошлом году, а в Лиепайском порту 
оборот составил 4,655 млн тонны, что на 6,5% 
меньше, чем в прошлом году. 
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эти наброски, которые в спешке и обстанов-
ке секретности были сделаны руководством 
самоуправления, были отправлены в элек-
тронном виде всего за пару часов до заседа-
ния Вентспилсской городской думы, состо-
явшегося 13 сентября. Логично, что мы не 
могли своевременно и полноценно ознако-
миться с обоими документами, которые не 
только указывают на нарушения VARAM, но 
и имеют объем в несколько десятков стра-
ниц. Поэтому совершенно логично подчер-
киваем, что мы, депутаты меньшинства, не 
можем поддержать документ, в такой спеш-
ке включенный в повестку дня, рассмотре-
ние такого важного вопроса. Понятно, что 
руководство Вентспилсской городской думы 
наши, депутатов меньшинства, аргументы 
оставило без малейшего внимания, как это 
происходит всегда. Вопросы были включены 
в повестку дня, и депутатское большинство 
от партии «Латвии и Вентспилсу» утвердило 
оба решения, без какой-либо основательной 
дискуссии. С обычным высокомерием были 
отклонены наши возражения относительно 
необоснованной спешки и недостатка воз-
можности хотя бы ознакомиться с содержа-
нием решений и обоснованием. 

Наши, депутатов меньшинства, возраже-
ния, определенно, включали бы содержа-
тельно более мощные аргументы, если бы 
у нас были возможности прочитать возраже-
ния депутатов большинства Вентспилсской 
городской думы против реформы самоу-
правлений, против создания нового 
Вентспилсского края. В том, что мы посту-
пили правильно, отказавшись участвовать в 
утверждении обоих решений Вентспилсской 
городской думы, мы убедились, когда после 
завершения заседания Вентспилсской город-
ской думы появилась возможность прочи-
тать обоснование решений. 

Верьте или нет, но главным аргументом 
относительно существенных нарушений, 
помимо упоминания о том, что из-за жителей 

Жители Вентспилсского края угрожают идентичности и благосостоянию вентспилчан!
Вентспилсского края вентспилчане окажутся 
обделены, ибо будет похищена их уникаль-
ная идентичность, была нехватка консуль-
таций со стороны VARAM с вентспилсскими 
самоуправлениями по поводу модели ожида-
емого административно-территориального 
деления и редакции соответствующего зако-
нопроекта. В результате, дескать, была нару-
шена Сатверсме Латвийской Республики, 
Хартия самоуправления ЕС и рекоменда-
ции OECD, игнорировался принцип хороше-
го управления. В связи с этим Вентспилсская 
городская дума полагает, что решение о соз-
дании нового Вентспилсского края необо-
снованно, поверхностно, некачественно и 
не соответствует объективной ситуации. На 
фоне этого следует напомнить, что рекомен-
дации и выводы Комиссии по соблюдению 
законности Вентспилсской городской думы 
и Комитета по социальным вопросам, под-
готовленные на заседаниях 12 сентября, к 
материалам заседания не приобщены до сих 
пор, то есть через неделю после заседания 
думы. Значит, считается, что во время засе-
дания депутаты меньшинства должны удов-
летвориться тем фактом, что такие обсуж-
дения ранее происходили. К сожалению, 
подобные собственные нарушения не оста-
новили большинство Вентспилсской город-
ской думы, которое призывает премьер-ми-
нистра К. Кариньша и министра VARAM Ю. 
Пуце отозвать распространенный VARAM 
29 августа 2019 года новый законопроект об 
административных территориях и населен-
ных пунктах. 

Таким образом, было указано, что министр 
VARAM 23 июля 2019 года во время собрания 
с вентспилсскими депутатами недостаточно 
протоколировал обсуждавшееся на заседа-
нии, что депутаты были ограничены в праве 
высказаться, каждому депутату было дано 
всего 5 минут на выражение своей точки зре-
ния (следует напомнить, что только депутат 
А. Лембергс говорил более 45 минут!). После 
консультаций VARAM, дескать, не предоста-
вило ответов на вопросы самоуправлений, 

не учло возражения вентспилсских депута-
тов, поэтому нет оснований полагать, что 
административно-территориальная рефор-
ма подготовлена достаточно качественно, 
создание нового краевого самоуправления 
юридически некорректно и несправедливо, 
поэтому разработку законопроекта необхо-
димо остановить, пока не будут учитывать-
ся нужды жителей территориальной общины 
Вентспилсского городского самоуправления, 
стандарты обеспечиваемых самоуправлени-
ем услуг и ценности, связанные с уникаль-
ной идентичностью вентспилчан! 

Именно так и никак иначе наруше-
ния VARAM характеризует руководство 
Вентспилсской городской думы. К сожале-
нию, ссылки самоуправления на нарушение 
правовых принципов, принципов демократи-
ческого государства, прав человека и прин-
ципа хорошего управления, которые реали-
зует VARAM, можно назвать анекдотичными. 
Особенно потому, что мы, депутаты мень-
шинства, именно с такими нарушениями со 
стороны административного и политического 
руководства Вентспилсской городской думы 
– непредоставлением информации, отсут-
ствием консультаций, несоблюдением субъ-
ективных прав депутатов меньшинства – 
сталкиваемся в нашей работе на протяжении 
многих лет. За последние пару лет мы иници-
ировали бесчисленное множество судебных 
процессов, и во всех инстанциях были при-
знаны нарушения со стороны руководства 
Вентспилсской городской думы как раз за 
такие же действия, по поводу которых теперь 
дума выдвигает претензии правительству и 
VARAM, но которые в отношении себя руко-
водство Вентспилсской городской думы про-
должает высокомерно игнорировать! 

Желаю подчеркнуть, что целью этой ста-
тьи не является защитить реформу самоу-
правлений, оценить ее качество. Цель ста-
тьи – обратить внимание общественности, 
вентспилчан и жителей края на то двули-
чие, с которым силы под руководством А. 
Лембергса обосновывают противодействие 

интересам государства, то есть важной 
реформе. Эти люди даже цинично цитируют 
основоположника муниципального права A. 
Toрквиля, который писал, что самоуправле-
ния – хрупкое образование, которое необхо-
димо охранять от деспотизма государствен-
ной власти! С искажениями цитируется пре-
зидент страны Э. Левитс, который, дескать, 
отметил, что реформа самоуправлений 
должна не только сделать более эффек-
тивной работу самоуправлений, но и обе-
спечить, чтобы привлечение людей в самоу-
правления не наносило вред культурно-исто-
рическим аспектам, что это вопрос идентич-
ности! Руководство Вентспилса даже указы-
вает, что новая реформа разрушает форми-
ровавшиеся с XIV столетия права на самоу-
правление вентспилсских жителей, а также 
идентичность вентспилчан! 

Смешно, если не печально. Любой может 
посмотреть, как отношения вентспилчан и 
жителей края выглядят на фоне измышле-
ний таких вентспилсских «гигантов мысли». 
Особенно, если Вентспилсская городская 
дума требует соразмерности и своевремен-
ного включения в процесс всех заинтересо-
ванных сторон, а также говорит о необхо-
димости скрупулезных консультаций. Дума 
подчеркивает, если этого не происходит, то 
это брутальная ликвидация Вентспилсского 
городского самоуправления! 

До сих пор мы, как депутаты меньшинства 
Вентспилсской городской думы, скрупулез-
ных консультаций с нами со стороны руко-
водства думы не видели ни разу. Это, к сожа-
лению, правда и подтверждение тому, что 
такое двуличное и лживое самоуправление, 
каковым сейчас является самоуправление в 
Вентспилсе, действительно нужно ликвиди-
ровать. Именно поэтому мы рекомендова-
ли VARAM реформу связывать не только с 
административной выгодой, но и с необходи-
мостью создания правового и справедливого 
государства.  

Гиртс Валдис Кристовскис, 
депутат Вентспилсской городской думы 

Лицо, которое декларируют истинным выгодоприобретателем предприятия (ИВП), не 
всегда стоит в самом конце цепочки и получает имущественную выгоду от компаний.

Статус истинного выгодоприобретателя не всегда означает 
получение имущественной выгоды

В публичном пространстве счи-
тается, что как только чело-
век зарегистрировался ИВП в 
Регистре предприятий (РП), зна-
чит ему принадлежит все. BNN 

решил углубиться в латвийское законода-
тельство о регистрации ИВП и объяснить, 
что именно означает «истинный выгодопри-
обретатель» и почему в публичном про-
странстве этот термин понимается неверно.

В Латвии нет деления на приобретателя 
имущественной выгоды и контролера, управ-
ляющего структурой

В законе «О предотвращении легализации 
преступно нажитых средств, финансирова-
нии терроризма и распространения оружия 
массового уничтожения» сказано, что истин-
ный выгодоприобретатель — это

физическое лицо, которое является вла-
дельцем клиента – юридического лица, или 
которое контролирует клиента, или от имени, 
в пользу, в интересах которого устанавли-
ваются деловые отношения или соверша-
ется сделка случайного характера, и это 
минимум:

в отношении юридических лиц — физи-
ческое лицо, которому в виде прямого или 
косвенного участия принадлежит более 25 
процентов долей капитала юридического 
лица или акций с правом голоса или которое 
прямо или косвенно контролирует их.

Этот закон опирается на разработанную 
Евросоюзом директиву об указании ИВП. 
Каждая страна-участница, опираясь на эту 
директиву, разрабатывает свой закон о том, 
как регистрируется, выясняется ИВП пред-
приятия в конкретной стране.

Запутаться в требованиях о декларирова-
нии ИВП можно потому, что в Латвии истин-
ным выгодоприобретателем называется и 
лицо, которому прямо или косвенно принад-
лежит более 25% долей (акций) компании, и 

лицо, которому ничего не принадлежит, но 
которое контролирует эту компанию.

Например, когда одно лицо имеет право 
на получение более 25% имущественной 
выгоды от компании, а другое лицо может 
воспользоваться правом голоса участника 
(акционера) компании, не получая имуще-
ственной выгоды, а управляя компанией и 
таким образом контролируя ее, то оба этих 
лица в понимании латвийского законода-
тельства являются истинными выгодопри-
обретателями. Хотя один получает имуще-
ственную выгоду от участия (владения акци-
ями), а другой — не участник (акционер), но 
контролирует деятельность компании.

Поскольку для регистрации ИВП нужно 
иметь более 25% долей компании, то может 
возникнуть следующая ситуация: к приме-
ру, в компании 4 участника, и у одного 40% 
акций, а у остальных трех по 20%. Эти трое 
голосуют как хотят, но доля их участия, хоть 
и существенная, не превышает 25%, поэтому 
они не могут быть задекларированы ИВП. А 
тот, кому принадлежат 40%, на самом деле 
может быть в меньшинстве по сравнению с 
остальными акционерами вместе взятыми, 
поскольку со своими 40% не может осущест-
влять ни одной из своих идей, но по закону 
регистрироваться ИВП может только он.

Нидерландское определение истинных 
выгодоприобретателей лучше показывает, 
насколько это понятие широкое и как его сле-
дует трактовать. В нидерландских законах 
выделены два понятия:

истинный выгодоприобретатель и псевдо-
истинный выгодоприобретатель.

В этой стране в первую очередь должны 
указываться приобретатели имущественной 
выгоды, владеющие акциями. Если их невоз-
можно выяснить или их попросту нет, тогда 
можно считать, что есть так называемые 
псевдовыгодоприобретатели, нередко руко-

водство компании, которые 
контролируют компанию, 
но не имеют существенной 
доли (акций).

Псевдоистинные выгодо-
приобретатели – это менед-
жеры, правления компании, 
которые участвуют в рабо-
те компании. Это работники, 
имеющие влияние, контроль 
над какой-то структурой, то есть человек 
имеет de iure контроль, но не является при-
обретателем имущественной выгоды.

Такое образование используется, напри-
мер, когда владелец компании передает ее 
в наследство и чтобы наследники не пусти-
ли все по ветру. В таком случае наследники 
остаются приобретателями имущественной 
выгоды, но никакого контроля не имеют. Они 
не могут, к примеру, отозвать правление ком-
пании, принимать неправильные решения, 
которые могут разорить компанию, то есть 
лицо сохраняет свое право приобретения 
имущественной выгоды, но не имеет контро-
ля над компанией. Такая структура оговоре-
на в законодательстве Нидерландов, и это 
значит, что в первую очередь надо деклари-
ровать экономических выгодоприобретате-
лей. Если они есть, то никаких менеджеров, 
правления не декларируют.

В Латвии не так бы путались с этим опре-
делением, если бы и латвийское законо-
дательство четко разграничивало истин-
ных приобретателей имущественной выго-
ды и псевдовыгодоприобретателей, называя 
одних, к примеру, истинными приобретателя-
ми имущественной выгоды, а других – истин-
ными контролерами или псевдоистинными 
выгодоприобретателями.

Теория на практике
Для того чтобы проиллюстрировать, как 

вся эта теория действует в реальной жизни, 
BNN решил рассмотреть одну из наибо-
лее обсуждаемых тем, связанных с ИВП. 
Возникают вопросы, почему швейцарский 

адвокат Рудольф Мерони задекларирован 
в Регистре предприятий истинным выгодо-
приобретателем компаний, доли которых 
принадлежат Айварсу Лембергсу, поэтому 
стоит выяснить, как работает закон в дан-
ном случае.

На права ИВП Лембергса наложен арест. 
Он не может давать никаких инструкций хра-
нителю арестованного имущества Мерони о 
том, что делать, а чего не делать в компа-
нии. В обычных условиях Лембергс имел бы 
право пытаться влиять на структуру холдин-
га, но сейчас ему это запрещено.

Что касается хранителя арестованного 
имущества Рудольфа Мерони, то, к приме-
ру, в декларации “Ventbunkers”, поданной в 
РП, говорится, что ни прямо, ни косвенно не 
является акционером “Ventbunkers”. Однако 
он осуществляет контроль над большин-
ством структуры акционеров “Ventbunkers” и 
поэтому подходит под латвийское опреде-
ление ИВП. Он может считаться ИВП на 
основании структуры холдинга, его корпо-
ративных должностей и решений об аре-
сте. Мерони может считаться ИВП предпри-
ятий “Ventbunkers”, “Kālija parks”, “Ventspils 
tirdzniecības osta”, потому что он контролиру-
ет эти предприятия, но не является ни пря-
мым, ни косвенным акционером.

Любой статус ИВП в компании вовсе не 
означает статус совладельца компании. В 
понимании латвийского законодательства 
ИВП может быть и такой человек, который не 
является владельцем, а лишь контролирует.

BNN
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Собирает, чтобы 
поделиться 

О  днако ока-
залось, что 
за кажущей-
ся лукаво-
стью вопро-

са скрыта глубокая серьёз-
ность. Потому что имен-
но таким, независимо от 
неё, было начало жизнен-
ного пути Лаймдоты, кото-
рый по написанным звёз-
дами знакам девушка про-
должила самостоятельно и 
по-прежнему идёт в направ-
лении искусства цвета, по 
пути собирая в душе не 
только красоту природы и 
людей, но и пёстрые отбле-
ски жизни людей Угальской 
волости.  Чтобы потом – 
всё это богатство – карти-
ны, рисунки и книги обоб-
щить в форме историй о 
судьбе и вместе со своим 
личным отпечатком отдать 
назад людям.  Но предло-

жить можно только то, чем 
была наполнена жизнь…  

ПОБУЖДАЯ 
К «ДВИЖЕНИЮ»

«Не берусь судить, в 
какой степени мой труд 
нужен людям сейчас и 
будет ценен для будущих 
поколений. Я делаю то, что 
мне, и, надеюсь, по мень-
шей мере части людей, 
кажется важным, доставля-
ет радость и приносит удов-
летворение. В том числе 
школьникам, а также взрос-
лым энтузиастам, которых 
искусству и культуре я обу-
чаю в Угале уже несколько 
десятилетий.  И иногда, воз-
можно, бываю нужна и кол-
легам-художникам в своей 
волости, в Вентспилсе, в 
Талси, Кулдиге и Лиепае, 

Осень – время собирать урожай. Это время года имеет и свои традиции. Одна из них – Яблочный 
бал в Юркалнской волости Вентспилсского края. В этом году бал называется «Kaimiņ būšan», и в 
нем встретятся как близкие, так и дальние соседи. 

В этом году во время Яблочного бала отведать различных 
блюд предложат хозяюшки из Ужавы, Алсунги и Павилосты, а 
рыбный суп сварит жительница Юркалне Марита Екабсоне. 
Нужно отметить, что различные кулинарные изыски очень 
популярны во время Яблочного бала. Например, во время 
первого такого мероприятия мастер поварского искусства 
Мартиньш Сирмайс выслушал и записал всевозможные идеи 
и рецепты, где и как использовать яблоки. Всем известно, что 
наливному яблочку можно найти самое разнообразное при-
менение – в различных джемах, лакомствах и при изготов-
лении вина, а как вкусен яблочный сок! Поэтому какой еще 
фрукт осенью заслуживает бала в свою честь! 

Благодаря Яблочному балу новые яблоньки появились 
в церковном саду, который совместными усилиями ранее 
создали гости бала. 

В следующем году 
обещают уменьшить 
пособия по безработице 

Жители Вентспилсского края 
угрожают идентичности и 
благосостоянию вентспилчан!

П одобную неле-
пицу людям со 
здравым мыш-
лением может 
быть сложно 

понять. Для критики рефор-
мы всегда возможно поды-
скать аргументы, но не такие 
антинародные и приводящие 
к расколу общества. Данные 
аргументы депутатов под 
руководством А. Лембергса 
и городской администрации 
предполагают, что более 
десяти тысяч жителей 
Вентспилсского края явля-
ются потенциальной угро-
зой благосостоянию вент-
спилчан! Более того, жите-
ли Пилтене, Угале, Варве, 
Таргале, Попе, Злекас, 
Анце, Пузе, Зирас, Ужавы 
или Усмы разрушают уни-
кальную идентичность вент-
спилчан! Как будто практиче-
ски каждый вентспилчанин 
не является потомком рода, 
который корнями связан с 
какой-либо частью края, или 
вентспилчане не имеют соб-
ственности и не работают в 
крае, как и многие жители 
края – в Вентспилсе! 

Нужно признать, что 
людям, которые размышля-

ют государственными кате-
гориями и знакомы с двой-
ными стандартами и ложью 
в Вентспилсской городской 
думе, стыдно читать бес-
совестный трактат, кото-
рым обосновывается необ-
ходимость срочно включить 
в повестку дня заседания 
думы 13 сентября вопро-
сы, которые подготовили 
институции и специалисты 
Вентспилсской городской 
думы. Одни названия чего 
стоят: 1) О существенных 
нарушениях в продвижении 
предложенной VARAM адми-
нистративно-территориаль-
ной реформы и создании 
нового Вентспилсского края; 
2) О существенных наруше-
ниях в разработке законо-
проекта об административ-
ных территориях и населен-
ных пунктах. 

Что касается нарушений, 
сразу необходимо обратить 
внимание на тот факт, что 
мы, депутаты меньшинства 
Вентспилсской городской 
думы, к процессу подготовки 
этих документов привлече-
ны не были. К тому же, нам 

Со следующего года пособие по безработице будет 
выплачиваться в течение восьми, а не девяти месяцев, 
к тому же, в меньшем объеме. Таким образом удастся 
сэкономить 12 миллионов евро, заявила в передаче 
«Рита панорама» ЛТВ министр благосостояния Рамона 
Петравича. 

Со следу-
ющего 
г о д а 
в пер-
в ы е 

два месяца после полу-
чения лицом статуса без-
работного пособие будет 
выплачиваться в размере 
100% от начисленного, в 
следующие два месяца оно 
составит 75%, затем в тече-
ние двух месяцев – 50%, а 
в последние два – 45%. 

Сейчас всем безработ-
ным, независимо от рабо-
чего стажа, пособие выпла-
чивается в течение девя-
ти месяцев. В первые три 
месяца – в размере 100%, 
в течение последующих 
трех – 75%, а в последние 
три месяца – 50% от начис-
ленного пособия. 

Пособие по безработице 
рассчитывается пропорци-
онально рабочему стажу и 
в соответствии с доходами, 
с которых делаются взносы 
на случай безработицы. 

Комментируя ожидае-
мые изменения, министр 
подчеркнула: «Нельзя ска-
зать, что это существен-
ные изменения, но, воз-
можно, они мотивируют 
людей скорее вернуться на 
рынок труда». По ее сло-
вам, сейчас средний пери-
од получения пособия по 
безработице составляет 
4,5 месяца. 

В свою очередь, согласно 
данным Государственного 
агентства занятости, 

в конце июня 2019 года 
52,4% зарегистрирован-
ных безработных сохра-
няли данный статус до 6 
месяцев. Средняя продол-
жительность статуса без-
работного в конце июня 
2019 года составляла 173 
дня, или немногим более 5 
месяцев, что по сравнению 
с соответствующим пери-
одом прошлого года на 5 
дней меньше. Если срав-
нивать с прошлым годом, 
то во всех целевых груп-
пах наблюдается умень-
шение продолжительности 
сохранения лицом стату-
са безработного. В стра-
не в целом среди зареги-
стрированных безработных 
(55 750) в конце июня 2019 
года 57,9% (32 289) состав-
ляли женщины и 42,1% (23 
461) – мужчины. 

В Вентспилсе по состо-
янию на 31 июля с. г. было 
зарегистрировано 820 без-
работных, больше всего – 
122 – среди них было лиц 
в возрасте 50–54 лет. 121 
безработный – в возрасте 
54–59 лет, меньше всего 
безработных зарегистриро-
вано среди молодых людей 
15-19 лет – всего 7. 

Что касается возможно-
сти найти работу, то можно 
упомянуть, что на портале 
kurdarbs.lv в середине сен-
тября было опубликовано 
102 вакансии, а в базе дан-
ных ГСЗ зарегистрирова-
но 75 свободных рабочих 
мест. 

Что означает 
статус истинного 
выгодоприобретателя?

Взгляд карикатуриста. 
Ездят быстро, 
подкрадываются тихо…

Проторенная 
дорожка во времена 
Ливонского ордена

Пришла осень – 
время «грибной 
лихорадки»

Нет, уважаемый читатель, в заголовке статьи нет ошибки! 
Именно такие аргументы в своем отрицательном отноше-
нии к продвигаемой правительством и Министерством 
охраны окружающей среды и регионального развития 
(VARAM) административной реформе в Латвии использу-
ет политическое большинство Вентспилсской городской 
думы из руководимой А. Лембергсом партии «Латвии и 
Вентспилсу», а также поддерживающий эту политическую 
силу административный персонал. Команда A. Лембергса 
четко и ясно говорит, что предложение объединить адми-
нистративные территории города Вентспилса и края унич-
тожает историческую, уникальную идентичность общ-
ности жителей Вентспилсского городского самоуправле-
ния и традиции доступности услуг жителям! Руководство 
Вентспилсского городского самоуправления декларирует, 
что объединение города и района приведет к подорожа-
нию услуг, предоставляемых жителям Вентспилса, и ухуд-
шению уровня жизни! 
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На Яблочный бал в Юркалне!

Для того чтобы Яблочный бал удался по-настоящему 
веселым, выступят саксофонист Айгарс Ласманис и гита-
рист Артис Арайс, молодежь сможет послушать вентспилс-
ские вокально-инструментальные группы «Windy Temper» и 
«Jautrie draugi». Во время мероприятия можно будет сделать 
покупки на небольшом рынке, маленьких посетителей ожи-
дают творческие мастерские. Вечером все приглашаются в 
Юркалнский народный дом на Осенний бал вместе с группой 
«Piemare». Так что 21 сентября не сидим дома, а отправля-
емся в Юркалне. Встречаемся в 12:00 возле Юркалнского 
народного дома! 

Я блочный бал традиционно завершает туристи-
ческий летний сезон в Юркалне. В свое время, 
еще в 2011 году, эту прекрасную традицию вме-
сте с единомышленниками основал музыкант 
Иго, который сказал, что красивое наливное 

яблочко – это как символическая точка, которая заверша-
ет лето.  

Это традиционное мероприятие собирает много участни-
ков, ведь это возможность получить удовольствие от инте-
ресной культурной программы и понаблюдать, как готовятся 
блюда по рецептам наших предков. К тому же, посетители 
мероприятия могут и сами поучаствовать в приготовлении 
яств, например, помочь почистить картошку или готовить у 
котла, рассказала представитель Вентспилсского краевого 
самоуправления Марлена Звайгзне. 
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Иногда, чтобы 
избавиться от на-
вязчивого журна-
листа, Лаймдота 
Юнкара прежде 
всего спрашивает, 
действительно ли 
он хочет говорить 
с человеком, 
который побывал 
в двух тюрь-
мах в Латвии и 
полгода провёл в месте высылки опасных госу-
дарственных преступников – в Инте, недалеко от 
Воркуты, на Крайнем Севере. Те, кто уже слышал 
о своеобразном искрящемся юморе художницы и 
писательницы, допускают, что этим вопросом их 
собеседница в остроумной манере хочет пошутить, 
так как известно, что жительница Угале Лаймдота 
Юнкара не только законопослушный человек, но и 
известная в Латвии и за её пределами искусствовед 
и художница, участница престижных выставок, а 
также автор нескольких солидных и объёмных книг 
по краеведению и истории искусств.   
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Л. Юнкара на своей выстав-
ке «Стены» с академиком 
Янисом Страдиньшем, 2018 г. 


